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 در جلسه مرکز پژوهش های مجلس

 بررسی راه های ساماندهی
 بازار مسکن و اجاره بها

معاون سازمان برنامه اعلام کرد؛

بدهی ۷۴ میلیارد دلاری دولت 
به صندوق توسعه

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

با صدای بلند گفتیم اینترنت 
حتی یک دقیقه هم برای 
هیچ کاری نباید قطع شود

واکنش آموزش و پرورش به انتشار سوالات امتحان نهایی 
در فضایی مجازی؛

ما هیچ وقت ادعا نکردیم انتشار 
سوالات را به صفر برسانیم

وزیر نیرو:

 افغانستان بر اساس معاهده 
مکلف به رفع موانع برای تأمین 

حقابه ایران است

صفحه صفحه ۵۵ صفحه صفحه ۶۶

رئیس سازمان سینمایی در سی وچهارمین نمایشگاه کتاب؛

سینما به فقر اقتباس از متون ادبی دچار است

صفحه ۵

رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت اعلام کرد؛
ممنوعیت خرید و فروش سیگارهای الکترونیکممنوعیت خرید و فروش سیگارهای الکترونیک

اتمام حجت شرکت پالایش و پخش فراورده های نفتی؛
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هفته نامه
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صفحه ۶

معاون اشتغال وزارت کار از ثبت یک میلیون و 
۳۰۰ هزار کد ملی در ســامانه »رصد« خبر داد و 
گفت: امسال ایجاد یک میلیون و ۵۰ هزار فرصت 
شــغلی جدید برای ثبت در ســامانه رصد کشور 

هدفگذاری شده است.
سامانه ملی رصد اشتغال کشور با هدف کسب 
اطلاعات دقیق از ورودی و خروجی های بازار کار و 
میزان اشــتغال ایجادی، طراحی و راه اندازی شده 
اســت و از طریق این سامانه، دستگاه های اجرایی 

اطلاعات اشتغال خود را اعلام می کنند.
در حال حاضر این ســامانه بر ســایت وزارت 
تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی قــرار دارد و آمار و 
اطلاعات مربوط به اشــتغال هر دســتگاه و تعداد 
شاغلان در ســطح استانی و شهرســتانی در آن 

بارگذاری می شود. 
بر اســاس اعلام معاونت اشتغال وزارت کار در 
سال گذشته بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار کد 
ملی منحصر روی ســامانه رصد اشــتغال به ثبت 
رسیده و بیش از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
اشتغال در کشور پرداخت شده است.سامانه رصد 
ثبت اشــتغال یکی از راهکارهایی است که دولت 
برای ساماندهی اشتغال ایجاد کرده و افراد جویای 
کار می توانند با ثبت نام در سامانه، درخواست خود 

را برای دریافت شغل مناسب اعلام کنند.
به اعتقاد کارشناسان و تحلیلگران بازار کار یکی 
از چالش های حوزه اشتغال، نبود اطلاعات و آماری 
برای برنامه ریزی های مربوط به بازار کار اســت و 
ســامانه هایی که به منظور ثبت اشتغال ایجادی و 
شناسایی فرصت های شــغلی راه اندازی می شوند 
امکان دسترســی بهتر و آسان تر جویندگان کار و 

کارفرمایان را فراهم می کنند.
در همین راستا محمود کریمی بیرانوند، معاون 

توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار آمار تازه ای 
از اشتغال ثبت شده در سامانه ملی رصد ارائه داده 
و می گوید: برای ســال ۱۴۰۱ یک میلیون و ۲۱۲ 
هزار فرصت شــغلی جدید درنظر گرفته شده بود 
که بر این اساس بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
کد ملی منحصر روی سامانه رصد اشتغال به ثبت 
رسیده و میانگین صحت سنجی کشور نیز با ثبت 
۹۵۰ هــزار کدملی صورت گرفته و تمام اطلاعات 

جزیی در خصوص این عده موجود است.
وی همچنیــن از پرداخت بیــش از ۱۰۰ هزار 
میلیارد تومان تسهیلات اشتغال در کشور طی سال 
۱۴۰۱ خبر داد و گفت: میزان اشــتغال ثبت شده 
ســامانه رصد در حالی اســت که بر اساس اعلام 
سازمان امور استخدامی، بیش از ۱۲۰ هزار کد ملی 

هم در بخش دولتی ایجاد اشتغال شده و مجموع 
این دو هدف یک میلیون شــغل دولت مردمی را 

بیش از تعهد محقق کرده است.
به گفتــه کریمی بیرانوند بیــش از ۷۰۰ هزار 
نفر بیمه  شــده جدید اجباری، مشاغل و حِرَف در 
ســازمان تامین اجتماعی به ثبت رســیده که به 

معنای ایجاد شغل است.
معاون اشتغال وزیر کار درعین حال هدفگذاری 
ایجاد اشــتغال در سال جاری را یک میلیون و ۵۰ 
هزار فرصت شغلی جدید برای ثبت در سامانه رصد 
کشــور عنوان کرد و گفت: ســال ۱۴۰۱ کمترین 
نرخ بیکاری ۲۰ ســال اخیر در کشور تجربه شد و 
این نرخ به ۹ درصد رســید که در دولت های قبل 

بی سابقه بود.

 رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی مازندران گفت: 
مازندران جزو اســتان های کم بارش اســت و به همین 
دلیل امســال کســری منابع آب برای فعالیت در حوزه 

کشاورزی به ویژه کشت برنج داریم.
در جلســه شــورای  کلیجــی  عنایتــی  حســن 
سیاست گذاری بخش کشاورزی استان اظهار کرد: امسال 
با توجه به شــرایط خشکسالی و کم آبی شرایط خاصی 
برای کشــاورزی را شاهد هستیم و چون ذات کشاورزی 
به اقلیم وابســته است، قطعا در این حوزه با چالش هایی 

مواجه خواهیم بود.
وی افزود: امســال ۱۷۰ هزار هکتار اراضی شالیزاری 
زیرکشت برنج رفت اما بخشی از اراضی زیرکشت نرفت و 

نگرانی وجود دارد چراکه معیشت کشاورزان به کشاورزی 
بستگی دارد.

رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی مازنــدران گفت: 
در آستانه برداشت کلزا هســتیم و طی دو هفته آینده 
برداشت گندم و جو نیز در استان آغاز می شود و زمینه 

برای خرید فراهم است.
نگرانی از دپوی برنج در انبارها

وی بــا بیان اینکه همه باید کمــک کنیم تا امنیت 
غذایی دچار مشکل نشود، گفت:  بخشی از برنج هایی که 
سال گذشته تولید شد در انبار موجود است و نگران این 
موضوع  هستیم چراکه این برنج ها باید از انبارها تخلیه 
شــود تا برنج های جدید وارد انبارها شود و هماهنگی و 

راهکار لازم برای برای خرید برنج مازاد انجام خواهد شد.
وی ادامه داد: ظرفیت ســوخت های کشاورزی را در 
استان افزایش دادیم و در این زمینه نگرانی وجود ندارد.

اختصاص نیافتن ســرمایه در گردش به 
بخش کشاورزی

رئیس سازمان جهاد کشاورزی مازندران اظهار کرد: 
هنوز یک ریال اعتبار برای بخش کشــاورزی تخصیص 
داده نشد تا سرمایه در گردش در اختیار تولیدکنندگان 

قرار گیرد.
قابل ذکر است؛ در این جلسه راهکارهایی برای ارتقاء 
بخش کشاورزی ارائه شــد، همچنین بر ارتقاء کیفی و 
توسعه زنجیره های ارزش در بخش کشاورزی تاکید شد.

در حالی که تولیدکنندگان لوازم خانگی از اعمال 
قیمت جدیــد برای برخی محصولات با آپشــن های 
جدیــد یــا مدل های جدیــد خبر داده انــد، برخی 
فروشندگان می گویند »برخی شرکت ها فقط با تغییر 
کد و اسم یک محصول، ادعا می کنند محصول جدید 

تولید کرده اند و قیمت آن را افزایش می دهند«.
بــه گزارش ســرزمین پویا افزایــش قیمت لوازم 
خانگی در ماه های اخیر همواره محل بحث بوده است. 
آخرین مجوز افزایــش قیمت لوازم خانگی مربوط به 
تیر ماه سال قبل است که مجوز افزایش ۱۵ درصدی 
قیمت برای تلویزیــون و ۱۰ درصدی برای یخچال، 
یخچال - فریزر و ماشــین لباسشــویی و ظرفشویی 

صادر شد.

از اواخر دی ماه سال قبل قیمت برخی محصولات 
لــوازم خانگی ۱۰ تا ۱۵ درصد از ســوی شــرکت ها 
افزایــش یافت، اما مجوزی بــرای این افزایش قیمت 
صادر نشــده بود. در نهایت رئیس ســازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت که »معاونت 
سرمایه ای سازمان حمایت واحدهایی که بدون مجوز 
افزایش قیمــت داده اند را احضار کــرده و به آن ها 
تذکــر داده و این واحدها مکلف شــدند قیمت ها را 

برگردانند«.
در ســال جدید نیز گزارش هایی از افزایش قیمت 
لوازم خانگی از سوی برخی شرکت ها منتشر شد، اما 
وزارت صمت اعلام کرد کــه »مجوزی در این رابطه 
صادر نکرده است« و تولیدکنندگان هم می گویند »با 

وجود ارائه لیســت افزایش قیمت مواد اولیه، وزارت 
صمت هنوز با افزایش قیمت لــوازم خانگی موافقت 
نکرده اســت«. از طرف دیگر به گفته آن ها، »قیمت 
مــواد اولیه به انــدازه محصول نهایــی تحت نظارت 

نیست و با دلار تغییر می کند«.
با این حال، اخیرا دبیــر کل انجمن صنایع لوازم 
خانگــی ایران اخیرا گفت کــه »به برخی محصولات 
آپشن های جدید اضافه شده یا مدل های جدید دارند 
که سابقه تولید نداشــتند؛ بنابراین قیمت  تمام شده 
آن ها بر اســاس مدارک و مســتنداتی که به سازمان 
حمایت ارائه می شــود، تعیین و فروخته می شود. اما 
به درخواست افزایش قیمت کالاهایی که سابقه تولید 
داشته، از پنج ماه گذشته پاسخی داده نشده است«.

حمید نجف، کارشــناس حوزه کار با بیان اینکه 
اصلاح قانون کار باید به شــکل ســه جانبه بررسی 
شود، از وزارت کار خواست تا در جهت دائمی شدن 
قراردادها در کارهای با ماهیت مســتمر اقدام جدی 

صورت دهد.
حمیــد نجف با اشــاره به تدویــن پیش نویس 
اصلاحیه قانون کار و بررســی آن در کمیسیون های 
دولت اظهار کرد: تدویــن اصلاحیه با رویکرد حفظ 
منافــع کارگران و امنیت شــغلی آنها اقدام مثبت و 
خوبی است ولی  آنچه باید به آن توجه کنیم، مجریان 
و کارگزارانی اند که قرار است این اتفاق را رقم بزنند 
و باید نهایت تلاش از سوی وزارت کار صورت گیرد 
تا امکان سوء استفاده از بندها و تبصره های اصلاحی 

به وجود نیاید.
وی ادامــه داد: در مورد تبصره یک ماده ۷ قانون 
کار حداکثر مدت برای کارهایی که ماهیت آنها جنبه 
غیرمستمر دارد، همان سقف چهار سال تعیین شده 
که قبلا در هیات وزیران تصویب شــده بود ولی در 
مــورد تبصره دو ماده ۷ انتظار داریم با توجه به آنکه 
سال های سال است با کارگران در کارهای با ماهیت 
مستمر قرارداد موقت بسته می شود، وزارت کار اقدام 
جدی در جهت دائمی شدن قراردادها در کارهای با 

ماهیت مستمر صورت دهد.
این کارشــناس حوزه کار در عین حال به وزارت 
کار پیشــنهاد کرد تا حقوق آن دســته از کارگرانی 
که ســال ها در مجموعه های مختلف کار کرده اند در 

اصلاحیه قانون کار مدنظر قرار دهد.
نجف افزود: برخی از کارگران ممکن است سالها 
در شرکت ها و مجموعه های مختلف کار کرده و طی 
این مدت ســابقه ۲۰ تا ۲۵ سال داشته باشند ولی 
در آخرین کارگاه فرضا دو ســال مشغول کار باشند 
و هنگام ســاماندهی قرارداد به جای آنها، کارگرانی 

که در همان مجموعه چهار ســال سابقه کار دارند، 
پیمانی یا رسمی می شــوند. درواقع کارگر مذکور با 
داشتن سابقه بالا تنها به این دلیل که مدت حضورش 
در کارگاه آخر کمتر بوده مشمول طرح نمی شود لذا 
به وزارت کار پیشــنهاد می شود بند یا تبصره ای در 
خصــوص وضعیت این دســته کارگــران در لایحه 
بگنجاند تا جلوی بی عدالتــی و تضییع حقوق آنها 
گرفته شود. این کارشناس حوزه کار ادامه داد: طبعا 
اصلاحیــه قانون کار باید به مجلس ارائه شــود و در 
کمیسیون های مربوطه از جمله کمیسیون اجتماعی 
مورد چکش کاری قرار بگیرد لذا از نمایندگان مجلس 
انتظار داریم در راستای ساماندهی وضعیت کارگرانی 
که ســالها در مجموعه های مختلف مشغول فعالیت 
بوده اند و ممکن است هنگام تبدیل وضعیت قرارداد 

دچار مشــکل شوند، بند یا تبصره ای به پیش نویس 
مربوطه اضافه کنند تا شامل حال همه کارگران شود 
و امکان ســوء اســتفاده از مفاد اصلاحیه را از میان 
بردارند. نجف نصریح کرد: معتقدم اصلاح قانون کار 
نباید به سرنوشت قانون خصوصی سازی دچار شود 
که محتوا و شــکل کار خوب بود ولی کارگران زیان 
دیدند و یک عده خاص قانونی که می توانست انقلابی 
در صنعت کشــور ایجاد کند با تعطیلی کارخانه ها و 

بیکار شدن کارگران زیر سوال بردند.
وی در پایان گفت: بحث اصلاح قانون کار باید به 
شکل ســه جانبه دنبال و نظر کارگران و کارفرمایان 
در اصلاح بندهای مورد نظر حتما لحاظ شود در غیر 
این صــورت اصلاح یکجانبه نمی تواند مبنای قانونی 

داشته باشد.

معاون وزیر کار اعلام کرد؛

ثبت ۷۰۰ هزار بیمه شده جدید اجباری، مشاغل و حِرَف

رئیس سازمان جهاد کشاورزی مازندران اعلام کرد

کسری منابع آب برای فعالیت های کشاورزی مازندران

ابهام در قیمت کالاهای جدید لوازم خانگی

کارشناس حوزه کار خواستار شد؛

اقدام جدی وزارت کار برای ساماندهی قراردادها

مشاور وزیر بهداشت اعلام کرد

ممنوعیت پیوند 
 »کلیه« ایرانی
 به اتباع خارجی

وزیر نیرو خبر داد؛

آغاز طرح 
سراسری پاداش 

الکترونیکیصرفه جویی 

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری:

جریاناتیباپولپاشیرسانهای
درصددپرتکردنحواسمدیرانهستند



معاون سازمان برنامه اعلام کرد؛

بدهی ۷۴ میلیارد دلاری دولت به صندوق توسعه
معاون ســازمان برنامــه و بودجه 
مهمترین مشــکل بودجــه را عدم 
پیش بینی تعهدات سالانه اعلام کرد 
و گفت: مجموع بدهی دولت به نظام 
بانکی و همچنین ســازمان ها حدود 
بدهی  تومان،  میلیــارد  ۱۱۴۴ هزار 
شرکت های دولتی نیز حدود ۱۸۹۴ 
هزار میلیارد تومــان و بدهی دولت 
به صندوق توســعه ملــی حدود ۷۴ 

میلیارد دلار است.
رحیم ممبینی در نشست تخصصی 
در حاشیه همایش معرفی سند برنامه 
توسعه هفتم، درباره روش های اصلاح 
ساختار بودجه و رفع ناترازی ها اظهار 
کرد: مهمترین مشکل بودجه سالانه، 
عدم پیش بینی همه تعهدات سالانه 
در این سند است. از سوی دیگرعدم 
توجه به آثار و پیامدهای بودجه های 
پیش بینی نشــده و دســتوراتی که 
در بودجــه آمده در ســال های آتی 

گریبان گیر خواهد بود.
وی مهمترین ســند مالی کشور 
را بودجه دانســت و افزود: بودجه از 
اســنادی است که شــاید بیشترین 
نقــش را در بحث مالیه عمومی و در 
تحقق سیاســت های عمومی و سایر 

سیاســت ها دارد. اگر این سند مبتی 
بر اصول و مبانی که مشخصی تدوین 
شود، قطعا راهگشای مسائل بسیاری 
به ویژه در حوزه اقتصادی خواهد بود.

معاون سازمان برنامه و بودجه ادامه 
داد: کســری عمومــی بودجه حدود 
۳۰۴ هــزار میلیارد تومان در ســال 
گذشته بود. البته کسر هدفمندسازی 

حــدود ۱۹۰ هزار میلیــارد تومان، 
تعهدات سال ۱۴۰۱ دولت به تامین 
اجتماعی و بانک ها حدود ۳۰۰ هزار 
میلیارد تومان است؛ بنابراین کسری 
واقعی بودجه در سال گذشته حدود 

۷۹۴ هزار میلیارد تومان بود.
*مجمــوع بدهی هــای دولت به 

بانک ها، صندوق توسعه ملی و غیره

ممبینــی با بیــان اینکــه ایجاد 
تعهدات بدون پیش بینی منابع، ایجاد 
بدهی به تامین اجتماعی و نظام بانکی 
و همچنین برداشت از صندوق توسعه 
ملی از جمله مشکلات موجود در این 
زمینه است، گفت: زیان شرکت های 
دولتی نسبت به تولید ناخالص داخلی 
در کشور زیان اســت، در دنیا شاهد 

هستیم که زیان شرکت های دولتی 
به تولیــد ناخالص داخلی نباید بیش 
از شــش درصد و در بعضی کشورها 
ســه درصد اســت. وی اضافه کرد: 
مجموع بدهــی دولت به نظام بانکی 
و همچنین سازمان ها حدود ۱۱۴۴ 
هزار میلیارد تومان و بدهی شــرکت 
های دولتی نیز حــدود ۱۸۹۴ هزار 
میلیارد تومان است. همچنین بدهی 
دولت به صندوق توســعه ملی حدود 

۷۴ میلیارد دلار است.
معاون ســازمان برنامــه و بودجه 
گفــت: واریز پول نفت بــه صندوق 
توسعه ملی یکی دیگر از راهکارهایی 
اســت که می توان به وسیله آن ناف 
بودجــه را از نفت قطع کــرد. البته 
این اتفاق در شــرایطی رخ می دهد 
که منابع نفتی به صورت مســتقیم 
به صندوق توســعه ملی واریز شــود 
و تحقق این امــر در صورتی محقق 
می شود که صندوق توسعه ملی بتواند 
طلب هایی که از دولت دارد را در وهله 
اول وصول کند. وی افزود: در برنامه 
هفتم، اگر چهــار - پنج برنامه اصلی 
دنبال شود و واقعا مقید به اجرای آن 
باشــیم، تمام مشکلات حل می شود 

که یکــی از آنها بحــث اصلاح نظام 
اداری کشور اســت و یکی هم بحث 

اصلاح ساختار ناتراز بودجه ای است.
*دو مرحله ای شــدن بودجه 

سنواتی دولت
وی بــا تاکیــد بر اینکه نســبت 
درآمدهای مالیاتی به تولید ناخالص 
داخلی در پایان ســال ۱۴۰۶ باید به 
۱۲ درصد برســد که در حال حاضر 
کمتر از شــش درصد اســت، اضافه 
کــرد: همچنین دیگر شــاخصی که 
پیش بینی شــده است میزان کاهش 
سالانه نسبت کسری عملیاتی است 
کــه باید به حدود ۲۰ درصد اســت. 
در این زمینه، بودجــه با هماهنگی 
دولت و مجلس بایــد دو مرحله ای 
شــود. در مرحلــه اول منابع و کلان 
بودجه، در قالب بخشــی )مالیات ها، 
ســود شــرکت ها، واگذاری مالی( و 
مصارف به صــورت امور و فصل ارائه 
شود. همچنین در مرحله دوم وقتی 
کلان بودجه تصویب شــد و به دولت 
ابلاغ شد، بودجه دستگاه های اجرایی 
را در قالب دستگاه های اصلی، تقدیم 
مجلــس شــود و نماینــدگان آن را 

تصویب کنند.

بانک ها طی  تســهیلات پرداختــی 
فروردین امســال ۱۸۱۲.۹ هزار میلیارد 
ریال است که در مقایسه با مدت مشابه 
پارسال ۲۰۴.۴ هزار میلیارد ریال )معادل 
۱۲.۷ درصد( افزایش داشــته که سهم 
صاحبان کسب و کار نزدیک ۹۰ درصد و 
سهم خانوار حدود ۱۰ درصد بوده است.

بــه گزارش ســرزمین پویــا، از کل 
 ۱۶۱۴.۹ مبلــغ  پرداختی،  تســهیلات 
هزار میلیارد ریال معــادل ۸۹.۱ درصد 
بــه صاحبــان کســب و کار )حقوقی و 
غیرحقوقی( و ۱۹۸.۰ هزار میلیارد ریال 
معــادل ۱۰.۹ درصد به مصرف  کنندگان 

نهایی )خانوار( تعلق گرفته است.
سهم تســهیلات پرداختی در قالب 
ســرمایه در گردش در کلیه بخش های 
اقتصادی طی فروردین ماه سال ۱۴۰۲ 
مبلغ ۱۳۱۴.۲ هزار میلیارد ریال معادل 
۸۱.۴ درصد کل تسهیلات پرداختی به 

صاحبان کسب و کار است.
پرداختی  تسهیلات  سهم  همچنین 
در قالب خرید کالای شــخصی توسط 
مصرف کننــده نهایی )خانــوار( مبلغ 
۹۶.۳ هزار میلیــارد ریال معادل ۴۸.۶  
درصــد از کل تســهیلات پرداختی به 
است.  )خانوار(  نهایی  کنندگان  مصرف 
سهم تســهیلات پرداختی بابت تأمین 

ســرمایه در گردش بخــش صنعت و 
معــدن در فروردین ماه ســال ۱۴۰۲ 
معــادل ۵۰۸.۷ هزار میلیارد ریال بوده 
اســت که حاکــی از تخصیــص ۳۸.۷ 
درصــد از منابــع تخصیــص یافته به 
ســرمایه درگردش کلیــه بخش های 
میلیارد  هزار  )مبلغ ۱۳۱۴.۲  اقتصادی 
ریال( است. از ۶۰۳.۴ هزار میلیارد ریال 
تسهیلات پرداختی در بخش صنعت و 
معدن معــادل ۸۴.۳ درصد آن )مبلغ 
۵۰۸.۷ هزار میلیــارد ریال( در تأمین 
ســرمایه در گردش پرداخت شده است 
که بیانگر توجه و اولویت دهی به تأمین 
منابع برای این بخش توســط بانک ها 
در سال ۱۴۰۲ است. طبق اعلام بانک 
مرکزی، همچنان باید در تداوم مســیر 

جــاری، ملاحظات مربوط بــه کنترل 
تــورم را نیز در نظر گرفــت و همواره 
مراقب قدرت گرفتن پتانســیل تورمی 
ناشی از فشــار تقاضای کل در اقتصاد 
نیز بود. بر این اســاس، ضروری اســت 
به افزایش تــوان مالی بانک ها از طریق 
افزایش سرمایه و بهبود کفایت سرمایه 
غیرجاری  تســهیلات  کاهش  بانک ها، 
و بازگردانــدن آنها به مســیر صحیح 
اعتباردهی بانک هــا، افزایش بهره وری 
بانک هــا در تامین ســرمایه در گردش 
تولیــدی، پرهیز از فشــارهای مضاعف 
بر دارایی بانک هــا و ترغیب بنگاه های 
تولیدی به سمت بازار سرمایه به عنوان 
یک ابــزار مهم درتامین مالی طرح های 

اقتصادی )ایجادی( توجه ویژه ای کرد.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

با صدای بلند گفتیم اینترنت حتی یک دقیقه هم برای هیچ کاری نباید 
قطع شود

وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفــت: وزارت آموزش و 
پرورش، وزارت علوم و سازمان سنجش به این سمت پیش می روند 
که از ابزارهای نوینی که برای کشــف تقلب وجود دارد، اســتفاده 
کنند تا ما مجبور نشــویم اینترنتی که زندگی مردم به آن وابسته 

است را قطع کنیم.
عیسی زارع پور درباره مطرح شدن قطعی اینترنت در روزهای 
برگــزاری آزمون ها و کنکور و طرح این ســوال که آیا نمی توان از 
دســتگاه های قطع کننــده اینترنت در خود حوزه هــای امتحانی 
اســتفاده کرد، گفت: تصمیم  درباره این که اینترنت قطع شــود یا 
نشود در شورایی گرفته می شود، ما نظر تخصصی مان را هم در آن 
شــورا گفتیم، با صدای بلند هم گفتیم در رسانه ها هم گفتیم که 
اینترنت حتی برای یک دقیقه برای هیچ کاری نباید قطع شــود؛ 

مخصوصا برای برگزاری آزمون، مخصوصا برای  آزمونی که قرار است ۱۰ الی ۱۱ روز برگزار شود.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ادامه داد: خبری به نقل از یکی از مسئولان بیرون آمد مبنی بر اینکه قرار است اینترنت ۱۰ 
الی ۱۱ روز ولو به مدت ۳۰ دقیقه قطع شــود که به رســانه ها گفتند ۱۱ روز قطع می شود که ما به شدت واکنش نشان دادیم و 
گفتیم این راهش نیســت، در حال حاضر فناوری هایی وجود دارد که بدون استفاده از شبکه »سلولار«، از »بلوتوث« و »وای فای 
دایرکت«، )Radio Frequency( »تکنولوژی  های RF« می شــود استفاده کرد. یعنی بدون استفاده از شبکه سولار که ما 

بخواهیم اینترنت را قطع کنیم می توان به شکل مستقیم ارتباط را برقرار کرد.
وی تاکید کرد: راه اساسی و اصولی این است که حوزه های امتحانی را به دستگاه های آشکاریاب و جمر مجهز کنند  که هر 
ســیگنالی چه »شبکه  سولار« بود، چه »شبکه وای فای« و چه »بلوتوث« و ده ها تکنولوژی که وجود دارد و از شبکه های سولار 

استفاده نمی کنند، همان جا مشخص شود. ما پیشنهادمان به دوستان این بود و حاضر هم هستیم کمک کنیم.
زارع پور اظهار داشــت: به دوســتان هم گفتیم حاضریم مشاوره فنی بدهیم که این کار درحال انجام است و این رویه در حال 
اصلاح است، هم در وزارت آموزش و پرورش، هم در وزارت علوم و سازمان سنجش دارند به این سمت پیش می روند که از ابزارهای 
نوینی که برای کشف تقلب وجود دارد، استفاده کنند که ما مجبور نشویم اینترنتی که زندگی مردم به آن وابسته است را قطع 

کنیم. ما به شدت مخالف هستیم و نظر تخصصی وزارت ارتباطات این است که اینترنت نباید قطع شود.

سهم خانوار از تسهیلات بانکی چقدر است؟

  وزیر راه و شهرســازی با تاکیــد بر احیای راه 
ابریشــم، از ســرمایه گذاری موسســات مالی - اعتباری 
کشورهای همسایه در پروژه های ریلی و بندری ایران خبر 

داد.
مهرداد بذرپاش در توییتر نوشت: در نشست بین المللی 
راه آهن خاورمیانه ابوظبــی، پیرامون صدور خدمات فنی 
و مهندســی و حضور شــرکت های ایرانی در پروژه های 
ریلی کشــورهای منطقه و سرمایه گذاری موسسات مالی 
- اعتباری کشورهای همسایه در پروژه های ریلی و بندری 
ایران توافقات خوبی صورت گرفت. راه ابریشم احیا خواهد 

شد.
بذرپاش که به دعوت رســمی وزیر انرژی و زیرساخت 
امارات متحده عربی به عنوان رییس کمیســیون مشترک 
همکاری های اقتصادی در کنفرانــس راه آهن خاورمیانه 
۲۰۲۳ در ابوظبی حضور یافته بود، علاوه بر شــرکت در 
نشست ریلی بین المللی خاورمیانه غرب آسیا و بازدید از 
نمایشگاه ریلی با معاون رییس امارات دیدار و گفتگو کرد.
*از ســرگیری روابــط ایــران و امــارات در 

کمیسیون های مشترک اقتصادی 
در حاشیه نشســت ریلی بین المللی خاورمیانه، وزرای 
راه و شهرسازی ایران و وزیر انرژی و زیرساخت امارات در 
ابوظبی مذاکره و بر پیگیری روند گسترش مبادلات تاکید 
کردند. در این دیدار مهرداد بذرپاش که با دعوت رســمی 
ســهیل المزروعی وزیر انرژی و زیرساخت به امارات سفر 

کرده بود، در دیدار جداگانه اقدامات دو طرف برای افزایش 
مبادلات را مورد بررســی قرار داد. او در حاشیه این دیدار 
اظهار کرد: کریدور ساحلی جنوب کشور تا دوسال آینده 

به پایان می رسد که ظرفیت خوبی دارد.

همچنین در این دیدار ســهیل المزروعی وزیر انرژی 
و زیرســاخت  تصریح کرد: تمرکز امارات توسعه روابط با 
کشورهای حاشــیه خلیج فارس به خصوص ایران به طور 
ویژه است. اســتفاده از کریدور شمال به جنوب از طریق 

ایران، فرصت مناسبی برای امارات است.
وزیر راه و شهرســازی کشــورمان علاوه بر مذاکره با 
همتای حمل و نقلی خود با رئیس کمیســیون مشترک 
اقتصادی امارات متحده عربی دیدار و مذاکره داشــت که 
مقرر شد نشست های کمیســیون مشترک اقتصادی دو 
کشــور برگزار و افزایش مبادلات در دستور کار دو طرف 

قرار گیرد.
*مشتاق گسترش روابط با ایران هستیم 

بذرپاش همچنین در حاشیه نشست ریلی بین المللی 
غرب آســیا در دیدار جداگانه با جاسم البدیوی دبیرکل 
شــورای همــکاری خلیج فارس بر اســتقبال ایــران از 
سرمایه گذاران تاکید کرد و گفت: ایران دارای فرصت های 
سرمایه گذاری متنوع و مناسبی است که برای کشورهای 
خلیج فارس فرصتی برای حضور و مشــارکت وجود دارد. 
ایران فرصت مناســبی برای همکاری  در شقوق مختلف 

حمل و نقل را دارد.
در این نشســت جاســم البدیوی، دبیرکل شــورای 
همکاری خلیج فارس بر گســترش روابط تاکید و ضمن 
ابراز امیدواری نســبت به ســفر به تهران، اعلام کرد: در 
آینده نزدیک می توانیم فرصت های مناسبی را در ارتباط 
با ایران داشته باشیم. اعضای شورای همکاری خلیج فارس 
بر همکاری بدون مداخله دولت ها تاکید دارند و گسترش 
روابط با ایران مدنظر این شورا است. وزیر راه و شهرسازی 

بعد از سفری یک روزه به ابوظبی به تهران بازگشت.

وزیر راه و شهرسازی از سرمایه گذاری موسسات مالی - اعتباری کشورهای همسایه در پروژه های ریلی و بندری ایران خبر داد

رییس سازمان برنامه و بودجه: تورم تا پایان برنامه هفتم تک رقمی می شود
رییس ســازمان برنامه و بودجه گفت: با اجرای برنامه هفتم، اهداف مورد نظر در حوزه امنیت غذایی، کاهش تورم و رشــد اقتصادی محقق خواهد شــد. داود منظور، معاون رئیس جمهور با اشاره به فرایند تدوین برنامه 
هفتم، اظهار کرد: سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری محور و چارچوب اصلی تدوین برنامه هفتم است و بهترین راهکار ها برای مسئله های کشور در حوزه های مختلف ارائه شده است. وی با اشاره به اینکه برنامه هفتم 
برنامه مسئله محور است، ادامه داد: برنامه هفتم هماهنگی بین دستگاه هایی اجرایی جهت تحقق سیاست های مصوب هیات دولت را تسهیل خواهد کرد. معاون رئیس جمهور افزود: در دوره پنج ساله به روش های حل مسائل 
کشور پاسخ مناسب و عملی داده شده است. طبق اعلام سازمان برنامه و بودجه، وی برخی از ویژگی های برنامه هفتم را برشمرد و گفت: تامین امنیت غذایی از موضوعات بسیار مهمی است که در برنامه هفتم به آن توجه 
ویژه ای شده و تدابیر اندیشیده شده در برنامه هفتم، کشور را در تامین بخشی از کالا های اساسی خودکفا خواهد کرد. منظور در مورد تدابیر در نظر گرفته شده برای افزایش بهره وری گفت: با استفاده از فن آوری های نوین 
و با حمایت حداکثری دولت بهره وری تولید افزایش پیدا می کند. رییس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد: تا پایان برنامه هفتم هدف گذاری شده که تورم تک رقمی شود. به گفته وی، در طول اجرای برنامه هفتم وظیفه 

تامین مالی، هماهنگی، نظارت، کنترل و پیگری بر عهده سازمان برنامه بودجه خواهد بود.

 دریافت عوارض هوشمند
 بر اساس نوع خودرو

براســاس برنامه هفتم توســعه، وزارت راه و شهرســازی می تواند با استفاده از 
ابزارهای هوشمند از وســایل نقلیه بر مبنای میزان پیمایش به ازای هر کیلومتر و 
بر اســاس نوع خودرو، عوارض دریافت کرده و با هدف برای بهسازی و نگهداری و 
ایمن ســازی و هوشمندسازی جاده های،  به حساب سازمان راهداری و حمل ونقل 

جاده ای واریز کنند.
به گزارش سرزمین پویا، سازمان برنامه و بودجه لایحه پیشنهادی برنامه هفتم 
توســعه )۱۴۰۲-۱۴۰۶( را درحالی منتشــر کرد که بر اســاس ماده ۱۰۲ بخش 
زیربنایی )تجــارت و ترانزیت(، به منظــور تامین منابع مورد نیاز جهت توســعه، 
نگهداری و بهره برداری امور حمل ونقل جاده ای به وزارت راه و شهرسازی )سازمان 
راهداری و حمل ونقل جاده ای( اجازه داده می شود با استفاده از ابزارهای هوشمند 
از کلیه وســایل نقلیه )به اســتثناء وســایل نقلیه عمومی دارای صورت وضعیت و 
بارنامــه با پلاک عمومی( که در راه های شــریانی تــردد می کنند بر مبنای میزان 
پیمایــش به ازای هر کیلومتر و بر اســاس نوع خودرو، بــا تصویب هیئت وزیران 
عوارض دریافت کرده و به حســاب ســازمان راهــداری و حمل ونقل جاده ای نزد 
خزانه داری کل کشور وازیر کرده تا در قالب بودجه سالیانه صرف توسعه و بهسازی 

و نگهداری و ایمن سازی و هوشمندسازی جاده های کشور کند.
همچنین طبق ماده ۱۰۳، ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای موظف است 
تا جدول عوارض جبران خسارات وارده به جاده ها را بر اساس میزان بار محوری و 
میزان صدمه وارده به جاده های کشــور توسط انواع کامیون و کامیونت ها تا پایان 
ســال اول برنامه هفتم توســعه به تصویب شــورای عالی هماهنگی ترابری کشور 

برساند.
در ماده ۱۰۵ این بخش نیز آمــده که به منظور جلوگیری از تخریب جاده های 
کشــور ناشــی از اضافه گنجایش )تناژ( حمل تولیدات معدنی، کلیه معادن کشور 
مکلفند با هماهنگی ادارات کل راهــداری و حمل ونقل جاده ای در خروجی واحد 
تولیدی نسبت به استقرار دفتر صدور بارنامه اقدام کنند. تخصیص سهمیه سوخت 
به ناوگان حمل ونقل محصولات واحدهای تولیدی معادن شــن و نمک مشــروط 
به اخذ بارنامه و تاییدیه پیمایش توســط اداره کل راهداری و  حمل ونقل جاده ای 

استان است.

دبیر انجمن شرکت های هواپیمایی:

مخالف افزایش ٢٩ درصدی قیمت بلیت 
هواپیما هستیم

دبیر انجمن شــرکت های هواپیمایی گفت: بدون نظرخواهی از فعالان صنعت و 
بدون کار کارشناســی نرخ ۲۹ درصدی را برای افزایش قیمت بلیت انتخاب کردند 
در حالــی که این میزان افزایش قیمت، هیچ مشــکلی از صنعت را حل نمی کند. 
مقصود اســعدی ســامانی درباره افزایش ۲۹ درصدی بلیت هواپیما اظهار داشت: 
به شــدت مخالف این مقدار افزایش بلیت هواپیما هســتیم و با ۲۹ درصد افزایش 
قیمت، مشــکلی از صنعت هوانوردی حل نمی شــود. اسعدی سامانی با بیان اینکه 
دولت اراده ای برای رفع مشــکلات و بحران  های صنعــت هوانوردی ندارد، اظهار 
داشــت: در صنعت هوانوردی شاهد مهاجرت خلبان ها هســتیم و با این وضعیت 
مهاجرت خلبان ها سرعت پیدا می کند. وی تاکید کرد: با این میزان افزایش قیمت 
هیــچ ارتقای کیفیت در خدمات نخواهیم داشــت و دوره انتظار برای خرید بلیت 

مسیرهای پرتردد افزایش پیدا می کند.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

 سرعت اینترنت خانگی
 در برخی مناطق ۸۰ برابر می شود

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در مراسم روز جهانی ارتباطات، در حضور رییس 
جمهوری گزارشی از فعالیت ها و پروژه های آماده افتتاح وزارت ارتباطات را اعلام کرد.

به گزارش ســرزمین پویا و به نقل از وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیسی 
زارع پور در مراســم افتتاح پروژه های ارتباطی کشــور که با حضور رییس جمهوری 
برگزار شد، با اشاره به نگاه فرصت محور و راهبردی دولت سیزدهم به حوزه ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، گفت: با راه اندازی کارگروه اقتصاد دیجیتال در کمتر از دو ســال 
گذشته با هدف رفع مشکلات توسعه اقتصاد دیجیتال، سهم این حوزه از تولید ناخالص 

ملی از ۶.۴ به ۷.۵ رسیده است.
وی با اشاره به قرار گرفتن حوزه ارتباطات در کنار صنعت و معدن در بودجه سال 
جاری، افزود: در برنامه هفتم توسعه نیز بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات به عنوان 
یک موضوع کلیدی مطرح شده است.  وزیر ارتباطات تصریح کرد: تمام ظرفیت های 
دولت برای توسعه فناوری اطلاعات که نقش کلیدی در حل بسیاری از مسائل دارد به 

کار گرفته شده تا آینده بسیار خوبی برای مردم رقم بزنیم.
وی به شبکه ملی اطلاعات به عنوان یکی از مهم ترین پروژه های وزارت ارتباطات 
در این دوره اشاره کرد و افزود: تا بهمن ماه سال گذشته پیشرفت این پروژه بر اساس 
اعلام رییس پیشین مرکز ملی فضای مجازی به ۵۷ درصد افزایش یافته است و این 
شاخص به ۶۱ درصد رسیده و برنامه داریم تا پایان سال جاری به ۷۵ درصد برسانیم 

و تا پایان دولت نیز صددرصد این پروژه به سرانجام برسد.
زارع پور با توضیح در مورد لایه های مختلف شبکه ارتباطی کشور و لزوم توسعه 
همه جانبه این شبکه، گفت: در سال های گذشته در شبکه دسترسی ارتباطات ثابت 
تقریبا کاری انجام نشــده بود و شبکه مخابرات نیز در بسیاری از مناطق فرسوده بود؛ 
به همین منظور وزارت ارتباطات اعتباری ۶۴۰ میلیارد تومانی برای ســرمایه گذاری 
شــرکت مخابرات در شبکه انتقال پرداخت کرد و مخابرات نیز در برای افزایش تعرفه 

متعهد شده است که در این حوزه سرمایه گذاری لازم را داشته باشد.
وی به پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها که فاز نخست آن افتتاح شده اشاره 
کرد و افزود: این پروژه زیرساخت ارتباطات در سال های آینده است و بدون زیرساخت 

فیبرنوری توسعه دیجیتال معنا ندارد.
وزیر ارتباطات با اشاره به اینکه دسترسی مردم به این شبکه بدون هزینه و فقط با 
هزینه مودم انجام می شود، تصریح کرد: در ۱۰ شهر کشور بیش از ۷۰ درصد پوشش 
این شبکه انجام شده و با درخواست مردم این سرویس در اختیار آنان قرار می گیرد 
و کار اجرایی در ۳۳ شــهر آغاز می شود. وی افزود: بر اساس برنامه ریزی انجام شده 
تا پایان سال جاری ۸ تا ۱۰ میلیون خانوار تحت پوشش قرار می گیرند و ۳ میلیون 
اتصال نیز برقرار می شود و مردم می توانند تا ۸۰ برابر سرعت حال حاضر در ارتباطات 

ثابت به اینترنت دسترسی داشته باشند.
وزیر ارتباطات درباره پروژه افزایش ظرفیت شبکه ارتباطی کشور با استفاده از توان 
داخلی، گفت: این پروژه که افزایش ۲۰ ترابیت بر ثانیه ظرفیت شــبکه را منجر می 
شود، با ۲۰ درصد آن معادل ۶.۷ ترابیت بر ثانیه به بهره برداری می رسد  که ظرفیت 
شــبکه را به ۴۷ ترابیت برثانیه می رســاند و تا پایان دولت این رقم به ۱۲۰ ترابیت 

برثانیه افزایش می یابد.
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 در جلسه مرکز پژوهش های مجلس

بررسی راه های ساماندهی بازار مسکن و اجاره بها
جلسه بررسی چالش ها و راهکارهای 
ســاماندهی بازار مســکن و اجاره بها با 
حضور نمایندگان دســتگاه های مختلف 
در مرکز پژوهش های مجلس، برگزار شد.

به گزارش ســرزمین پویــا، به نقل از 
روابط عمومی مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اسلامی، جلسه بررسی چالش ها 
و راهکارهای ســاماندهی بازار مســکن 
و اجاره بهــا، با حضور بابــک نگاهداری، 
رییــس مرکــز پژوهش هــای مجلس، 
نمایندگان مردم در قوه مقننه، نمایندگان 
دستگاه های حاکمیتی و بخش خصوصی، 

در مرکز پژوهش های مجلس برگزار شد.
نگاهداری در این جلسه با بیان اینکه 
مجلــس در هفته جاری بحث اجاره بهای 
مسکن را در دســتور کار قرار داده است، 
گفت: بســیاری از صاحب نظــران حوزه 
مسکن اعتقاد دارند ریشه اصلی مشکلات 
بازار مسکن و اجاره بها را باید بخش عمده 
آن را در مولفه های اقتصاد کلان همچون 

تورم و نرخ ارز جستجو کرد.
قیمت مسکن در طی ۱۷ سال گذشته 

در تهران ۵۲ برابر شده است
وی با بیــان اینکه ســاماندهی بازار 
مســکن بــه بهبود اجــاره بهــا کمک 
خواهد کرد، یادآور شــد: مسکن یکی از 
محبوب ترین سرمایه ها به حساب می آید 
و این محبوبیت را می توان در این موضوع 
بررســی کرد که سرکوب قیمت یک کالا 
را می توان بــا واردات انجام داد اما چون 
مســکن قابلیت واردات ندارد، محبوبیتی 
برای مــردم جامعــه ایجــاد می کند تا 
ســرمایه گذاری های خود را در این بخش 
انجام دهند ضمن آنکه عدم وجود مالیات 
کارآمد در بخش مســکن طی سال های 
گذشــته بر محبوبیت این بخش افزوده 
است و برآیند این جذابیت ها باعث شده 
تا قیمت مسکن در طی ۱۷ سال گذشته 
در تهران ۵۲ برابر شود هرچند این رشد 
قیمتی در شهری چون یاسوج ۸ برابر بوده 

است.
رشد اجاره بها در شهرهای کوچک 

بیشتر از شهرهای بزرگ است
رییس مرکــز پژوهش های مجلس با 
اشاره به افزایش نرخ اجاره بها در شهرهای 
مختلف، یادآور شــد: نگاهی به آمار رشد 
اجاره بها در شــهرهای مختلف نشــان 
می دهد، رشــد این بخش در شــهرهای 
کوچک بیشتر از شــهرهای بزرگ بوده 
است که علت آن را در عدم سودآور بودن 
ســاخت مســکن با هدف اجاره دادن در 
شهرهای کوچک می توان جستجو کرد، از 
همین رو مدیریت در زمینه اجاره بها باید 

معطوف به شهرهای کوچک هم باشد.
وی با بیان اینکــه اجاره  بها همواره با 
تاخیر به نوعی تابع قیمت مسکن است، 
عنوان کرد: بســیاری اعتقــاد دارند اگر 
بخواهیــم به صورت میــان مدت و بلند 
مدت و ریشــه ای موضوع اجاره بها را حل 
کنیم باید روی مولفه های اصلی که روی 
بازار مســکن تاثیرگذار هســتند را مورد 

بررسی قرار دهیم.
نگاهداری توضیح داد: کارشناسان در 
تبیین راهکارهای کنترل قیمت ها در بازار 
اجاره بها متعاقب بازار مسکن به مواردی 
چون ثبات متغیرهــای کلان اقتصادی، 
افزایش تولید و عرضه مسکن در مناطق 
با تقاضای بالا، حمایت از ســرمایه گذاری 
بخش خصوصی در تولید مسکن،  حمایت 
از خرید مســکن برای اجاره آن و دنبال 
نمودن نظام اجاره داری حرفه ای، کاهش 
ســوداگری در بازار مســکن با راه اندازی 
نظام هــای مالیاتــی کارآمــد و ارتقای 
استطاعت مردم برای خرید مسکن، تاکید 
دارند که ماحصل آن بیانگر این است که 
بازار مسکن را سامان دهیم تا بازار اجاره 

بها به تبع آن، ساماندهی شود.
وی افزود: عده ای در موضوع اجاره بها، 
بحث ساماندهی مشاوران املاک را مطرح 
می کنند و آن اینکه سازوکار تعیین مبلغ 
حق الزحمه مشــاوران امــلاک که تابع 
درصــدی از ارزش معامله اســت، نوعی 
تعارض منافع ایجاد می کند که با افزایش 
نرخ اجاره، حــق الزحمه آنها هم افزایش 
پیدا می کنــد که برخــی در این زمینه 
موضوع تغییر مبنای محاسبه حق الزحمه 
مشاوران املاک بر مبنای ارزش معاملاتی 

و اجاره ای املاک براســاس موضوع ۵۴ و 
۶۴ قانون مالیات های مســتقیم را مطرح 

می کنند.
رییــس مرکز پژوهش هــای مجلس، 
خاطرنشــان کــرد: برخی دیگــر عنوان 
می کنند چون ضمانت اجرایی کافی برای 
مالیات بر خانه های خالی ایجاد نشــده و 
هنــوز این قانون موفق نبوده اســت، اگر 
بتوانیم با تکمیل بانک های اطلاعاتی در 
این زمینه موفقیت هایی کسب و به اهداف 
آن دست پیدا کنیم، می توانیم شاهد آثار 
مثبت اجرای آن در بازار مسکن و اجاره بها 

باشیم.
وی افــزود: دیدگاه هایــی وجود دارد 
که کشــف قیمت عادلانه در بازار مسکن 
یکــی از عوامل کمک کننــده در بهبود 
وضعیت اجاره بها در کشــور است چرا که 
کشف قیمت به جای تبعیت از بانک های 
اطلاعاتی دقیق به صورت کارشناس محور 

و سلیقه ای پیش می رود.
نگاهــداری یادآور شــد:  برخی که به 
دنبــال توســعه فعالیت هــای اجتماعی 
هستند، پیشــنهاد معافیت های مالیاتی 
بــر درآمد اجاره را مطرح می کنند، اینکه 
اگر موجری مســکن خــود را به صورت 
چند ســاله با بهای کمتر یا به خانواده ها 
با فرزند بیشتر، اجاره دهد شامل معافیت 
مالیاتی شــوند، این موضوع موجرها را به 
سمت افزایش اجاره با هدف های اجتماعی 

سوق می دهد.
وی افــزود: عــده ای از صاحب نظران 
معتقد هســتند اگر ما کاهش ریسک و 
افزایش سهولت معاملات را در بازار اجاره 
مســکن، ایجاد کنیم برخی افراد که در 
اثر ریسک های مترتب بر عملیات اجاره، 
از اجاره ملک خود صرفنظر می کنند، به 
افزایش عرضه مســکن استیجاری روی 
می آورند که این اقدامات می تواند شامل 
مواردی چــون قضازدایی، ایجــاد اجازه 
شکل گیری سکوهای ثبت رسمی اسناد، 
امکان ثبت معاملات اجاره توســط خود 
متعاملین، امکان اجرای خودکار شــروط 
ضمن عقد قراداد اعم از حکم تخلیه بدون 
نیاز به طرح دعوی و رســیدگی قضایی، 

باشد.
رییــس مرکز پژوهش هــای مجلس 
ادامــه داد: برخی موضــوع ایجاد زمینه 
قالــب  در  مســتاجران  اعتبارســنجی 
را مطرح می  کنند  اجاره داری حرفــه ای 
که ایــن موضوع می تواند به بهبود فضای 

اجاره بها کمک می کند.
افزود: کارشناسان دیگری عنوان  وی 
می کنند که اگر بر روی زمین های معطل 
مانده عوارضی وضع شود، باعث می شود 
تا افزایش ســاخت و ســاز در کشور رخ 
دهــد و متعاقب آن بازار اجاره بها متعادل 
شــود، عده ای دیگر هم مالیات بر ارزش 
دارایی ها را مطرح می کنند اینکه اگر برای 
دارایی هایی ملکی افراد مالیات وضع کنیم 
باعث می شــود تا عرضه مسکن  بیشتر و 
قیمت مسکن و اجاره بها تا حدی کاهش 
یابــد که درآمد حاصل از این عوارض هم 
به توســعه زیرســاخت های حمل و نقل 
فرسوده،  بافت های  بازســازی  شــهری، 
توسعه مســکن اســتیجاری با پرداخت 
کمــک هزینــه اجاره بها بــه گروه های 

جمعیتی آسیب پذیر، اختصاص یابد.
نگاهــداری ابــراز امیــدواری کرد تا 
مجموع گفت و شــنودهای این نشست 
به ارائه نظرات کارشناســی جهت بهبود 
فرایندهــای بازار مســکن و اجــاره بها 
منتهی شــود. اکبر نیکزاد، رییس بنیاد 
مســکن انقلاب اســلامی، در این جلسه 
با بیان اینکه در موضوع مســکن و اجاره 
بها باید جوانب موضوع خوب دیده شود، 
گفت:  در مقطعی به دلیل شیوع ویروس 
کرونا، مصوبه ای داده شد که با پایان مدت 
قرارداد موجــر نمی تواند به دنبال خروج 
مستاجر باشد، عارضه این مصوبه این بود 
که برخی از موجرها منازل خود را بدون 

اجاره دادن، نگه داشتند.
دستیابی به نتایج مثبت در بحث 
به  توجه  نیازمند  اجاره بها  و  مسکن 

قانون است
 وی افــزود: اگر بخواهیــم در بحث 
مسکن و اجاره بها به نتیجه مثبتی دست 
پیدا کنیم باید به قانون به خصوص قانون 

مالیات بر خانه های خالی توجه کنیم و در 
کنار آن به موارد دیگر هم اشاره کنیم.

رییس بنیاد مســکن انقلاب اسلامی، 
خاطرنشــان کرد: گاه عدم توجه به موارد 
اساســی چون قانون مالیات بر خانه های 
خالی باعث اتخاذ تصمیم های نسنجیده 

می شود که باید از آنها پرهیز کرد.
دستور قانونی برای قیمت مسکن 

و اجاره بها نداریم
ســازمان  قائم مقام  نصرتی  مســعود 
شهرداری ها و دهیاری های کشور، نیز در 
این نشست با بیان اینکه آنچنان دستور 
قانونی بــرای قیمت مســکن و اجاره بها 
نداریم،  گفت:  وقتــی صددرصد وضعیت 
در بخش مسکن در دست بخش خصوص 
است تعداد مانورها زیاد نیست و احتیاج 
داریم با تفکر بخش خصوصی به موضوع 

ورود پیدا کنیم.
وی با بیان اینکه بعُــد روانی کاهش 
قیمت مســکن و تجاری در میان مدت 
و بلند مدت زیاد است، گفت: موقعی که 
صدور پروانه ساختمان طولانی شده و در 
مواردی چون کســری پارکینگ حتی با 
توقف ســاخت مواجه می شود به صورت 
روانی و انتظارات، بــر بازار اجاره بها تاثیر 

می گذارد.
قائم مقــام ســازمان شــهرداری ها و 
دهیاری های کشــور، تصریــح کرد:  ما با 
موضوعاتی روبرو هســتیم که بازار عرضه 
و تقاضای بخش مسکن را حتی در کوتاه 
مــدت بر هم می زند و آثــار روانی نیز به 

همراه دارد که باید برای آن فکری کرد.
خانه های  بر  مالیات  قانون  ضعف 

خالی، فقدان پایگاه  داده ای است
غلامرضــا مرحبــا عضو کمیســیون 
اقتصــادی مجلس، نیز در این نشســت 
ضعف قانون مالیات بر خانه های خالی را 
فقدان پایگاه  داده ای در این زمینه دانست 
و گفت: مالیات بر خانه های خالی، مالیاتی 
تنظیم گر برای کنترل بازار مسکن بود اما 

به دلیل ضعف اطلاعات بر زمین ماند.
را گران تریــن کالا در  وی مســکن 
اقتصاد کشور دانست و تصریح کرد: اکنون 
به دنبال آن هستیم تا با دادن تسهیلات 
و تامیــن زمین، خانه بســازیم اما از این 
موضوع غافل شــده ایم که نظام بانکی ما 

توانایی تامین مالی این طرح را ندارد.
مجلس،  اقتصادی  کمیســیون  عضو 
خاطرنشــان کرد: نظام بانکی ما قادر به 
تامین مالی بخشــی از نیاز تولید مسکن 
اســت اما برای تامین مابقی آن نیازمند 
بازار سرمایه هستیم. نماینده مردم آستارا 
در مجلس با بیان اینکه هیچ معیاری برای 
تعیین قیمت واحدهای مسکونی نداریم، 
یادآور شد: اگر ساختمان ها شناسنامه ای 
داشــته باشــند در کنــار مالیات هــای 
تنظیم گر می توانیم از افزایش غیرمنطقی 

قیمت ها جلوگیری کنیم.
شــهرداری ها می توانند در بحث 

اجاره داری به کمک دولت بیایند
سید مهدی هدایت، مدیرعامل سازمان 
نوسازی شهر تهران، نیز در این نشست، 
عنوان کرد: ما به دولت اعلام کرده ایم که 
با استفاده از ابزارهای در اختیار می توانیم 
به موضوع اجاره داری کمک کنیم اما این 
سیاســت ها نباید طوری باشد که شرایط 

را برای مستاجران بدتر از گذشته کنیم.
وی با بیان اینکه در شهرداری تهران 
به صورت جامعــی روی موضوع اجاره بها 
کار می کنیــم، عنوان کرد: بــا توجه به 
شــرایط فعلی چون واحدی بــرای ارائه 
نداریــم می توانیــم نقش واســطه گری 
حرفه ای را ایفا کنیم و آن هم به اینگونه 
که در شناسایی خانه های خالی و کشف 
قیمــت عادلانه، به دولــت کمک کنیم. 
مدیرعامل ســازمان نوسازی شهر تهران، 
تاکید کرد: در بحث نظارت هم  می توانیم 
بر موضوع تعیین قیمت اجاره بها، نظارت 
داشــته باشیم و از این طریق به دولت بر 

امر اجاره داری کمک کنیم.
کشور نیاز به مســکن با مصالح 

پایدار و مستحکم دارد
بانک  مرتضی صالحی، معــاون مالی 
مســکن، نیز در این نشست با بیان اینکه 
کشــور نیاز به مســکن با مصالح پایدار 
و مســتحکم دارد، گفت: اگر مســکن با 
مصالح محکم و الگوی مناسب و متناسب 

با جمعیت جوان کشــور، بسازیم و اجاره 
دهیــم می توانیم در ایــن بخش افزایش 

عرضه داشته باشیم.
معاون مالی بانک مســکن، افزود: در 
بخش تولید مسکن باید به ساخت مسکن 
در روستاها و الحاق به حاشیه شهرها هم 

توجه کرد.
قیمت اجاره بهــا در حال ترمیم عقب 

افتادگی از تورم کل است
مهدی سحابی، مدیرکل اعتبارات بانک 
مرکزی، در این جلسه، با بیان اینکه تورم 
اجاره بها از تــورم کل همواره کمتر بوده 
اســت، یادآور شــد: قیمت اجاره بها الان 
در حال ترمیم بخشی از عقب افتادگی از 

تورم کل است.
وی بــا تاکید بر اینکــه باید در حوزه 
مسکن و اجرای قوانین آن بانگ اطلاعاتی 
کاملی داشته باشیم، خاطرنشان کرد: در 
کوتاه مدت خیلی نمی توان به بهبود بازار 

اجاره بها امیدوار بود.
مدیــرکل اعتبارات بانــک مرکزی، با 
بیان اینکه در سیاست گذاری ها در بخش 
مسکن باید به دنبال ضمانت اجرا باشیم، 
تاکیــد کرد: کنترل بــازار اجاره بها بدون 
توجه به حقوق موجر کارامد نخواهد بود.

ســید محمد مرتضوی رییس کانون 
سراسری انبوه سازان مسکن و ساختمان 
ایران، نیز در این نشست با بیان اینکه در 
شــرایط فعلی برای کنترل بازار اجاره بها، 
راه حلی وجود نــدارد، عنوان کرد: تمرکز 
روی راه حل هــای کوتاه مــدت در بازار 
اجاره بها، ما را از حل صحیح مسئله دور 
می کند. وی افــزود:  فرایندهای پیگیری 
شــده طی چند ســال اخیر در خصوص 
موضوع مسکن و اجاره بها نه تنها مسئله 
را حل نکرد بلکه نارضایتی و بی اعتمادی 

را در بین مستاجران افزایش داد.
رییس کانون سراســری انبوه سازان 
مسکن و ســاختمان ایران، توضیح داد: 
اگر رابطــه بین موجر و مســتاجر را به 
اعدادی که با تــورم فاصله دارد، محدود 
کنیم و اهداف اجرایی آن حاصل نشــود، 
بی اعتمادی بــه همراه خواهد داشــت، 
پس باید بــه دنبال موضوعاتی باشــیم 
که در بلندمدت زمینه ســاز حل مسئله 
اجاره بها باشد هرچند شاید در کوتاه مدت 

پاسخگوی نیازها در این زمینه نباشد.
سوی  از  مســکن  تولید  عوامل 

انبوه سازان را تقویت کنیم
وی تاکید کرد:  می توان هر عاملی که 
زمینه تولید مسکن برای انبوه سازان ایجاد 
کند را تقویت کنیــم و قوانین مزاحم  را 
احصا و حذف کــرده و از تصویب قوانین 
مزاحم در زمینه تولید مسکن جلوگیری 
کنیم. رییس کانون سراسری انبوه سازان 
مسکن و ســاختمان ایران، تصریح کرد: 
انبوه سازان آماده ساخت مسکن اجاره ای 
هستند تا در میان مدت آن را در اختیار 
اقشــاری قرار دهند کــه وضعیت مالی 
مطلوبی ندارد که حتی برای این موضوع 

طرحی هم طراحی کرده ایم.
سیاســتگذاری مسکن در ایران 

دچار ساده سازی شده است
علی طیبــی، عضو هیات علمی مرکز 
تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی وزارت 
راه و شهرسازی، نیز در این جلسه، مسکن 
را از پیچیده ترین مسائل حکمرانی دانست 
و گفت: متاسفانه سیاستگذاری مسکن در 
ایران دچار ســاده ســازی شده و تنها به 
ســاخت ســاختمان محدود شده است 
در حالی که ابعاد آن فراتر از این اســت 

و زوایای اقتصادی، سیاســی، اجتماعی و 
فرهنگی را در برمی گیرد.

وی افزود: مســکن بیشترین سهم را 
از ســبد هزینه خانــوار دارد و زمین هم 
بیشــترین بخش از هزینه های ســاخت 
مسکن را در برمی گیرد، اگر بتوانیم قیمت 
قیمت زمین را در ســاخت مسکن حذف 
کنیم، مســکن موضوعی قابل استطاعت 

خواهد بود.
عضو هیــات علمی مرکــز تحقیقات 
راه، مســکن و شهرســازی وزارت راه و 
شهرســازی، با بیان اینکه قیمت مسکن 
ارتباطی به قیمت تولید ندارد و با قیمت 
بازار و تقاضا در ارتباط است، خاطرنشان 
کــرد: در همه حوزه هــای کنترل قیمت 
صورت می گیــرد اما در حوزه مســکن 
و اجاره بهــا کــه این همــه اهمیت دارد 
سیاســتگذاری کنترلی روی آن صورت 

نگرفته است.
طیبی موضوع مغفول در بحث اجاره بها 
را نقــش شــهرداری های در این زمینه 
دانســت و گفت: بازار مسکن بدون قانون 
به مشکلات بی  مسکنی و چالش های بازار 

اجاره بها خواهد انجامید.
قابل  مسکن  حوزه  در  ناترازی ها 

قبول نیست
سید کاظم موسوی، عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس شــورای اسلامی نیز در 
این جلســه با بیان اینکه، در چند سال 
اخیر بابت قیمت مسکن و خودرو شرمنده 
مردم  شــده ایم، تصریح کــرد: ناترازی ها 
در حوزه مســکن قابل قبول نیست. وی 
با اشــاره به مصوبات مجلس، تاکید کرد: 
بحث اخذ مالیات از خانه های خالی کجا 
انجام شــده است؟ مالیات بر ماشین های 
لوکس کجا انجام شده است؟ مدیران باید 
در این زمینه اقــدام لازم را انجام دهند. 
عضو کمیسوین اقتصادی مجلس شورای 
اســلامی، با بیان اینکه مشکل مسکن با 
مدیریت کارآمد رفع می شود، یادآور شد: 
در موضوع مســکن با ایجاد مشوق هایی 
موضوع مالیاتی بــر خانه های خالی را در 
مجلــس مصوب کردیم اما کجا به نتیجه 

مطلوب رسیده ایم؟
بازار مسکن از اقتصاد کلان تبعیت 

می کند
ســید البرز حسینی، عضو کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اسلامی، در این 
جلسه با بیان اینکه بازار مسکن از اقتصاد 
کلان تبعیت می کند، گفت: باید بخشی از 
کار در حوزه مســکن به بخش خصوصی 
به شــکل پرُ رنگی سپرده شود. وی ادامه 
داد: آمارها نشــان می دهد سال گذشته 
برای اجاره هر مترمربع  واحد مســکونی 
در تهران باید ۱۲۶ هــزار و ۹۰۰ تومان 
پرداخت می کردیم در حالی که این رقم 
امســال به بالای ۲۴۰ هزار تومان رسیده 
اســت. عضو کمیســیون عمران مجلس 
شورای اســلامی، خاطرنشان کرد: وقتی 
تناسبی بین درآمد و افزایش قیمت ها در 
حوزه اجاره بها نیست، مشکل در این بازار 
شدت بیشتری پیدا می کند. وحید قربانی، 
مدیرکل دفتر فنی و برنامه ریزی عمرانی 
وزارت کشور، در این جلسه با بیان اینکه 
مشکل ساختمان را در نگاه شهرسازی و 
اشــتباه در نگاه به مالکیت افراد دانست 
و گفت: بخشــی از بحــث مالکیت افراد 
مربوط به زمین، بخشی مربوط به مصالح 
و بخشــی مربوط به شهر است که قیمت 
نهایی را تعیین می کند و این بخش شهر 

هیچ گاه مورد توجه قرار نگرفته است.

مدل مداخله دولت در بحث اجاره بها 
باید مورد توجه قرار گیرد

وی افزود: مداخله دولت در بحث اجاره 
بها باید وجود داشته باشد و مدل آن باید 
مورد توجه قرار گیرد و شــهرداری ها در 
این زمینه می توانند نقش مطلوبی را ایفا 

کنند.
مدیــرکل دفتر فنــی و برنامه ریزی 
عمرانــی وزارت کشــور، یــادآور شــد: 
شهرداری به حکم قانون موظف به کنترل 
و رصد شــیوه بهره بــرداری از املاک در 
سطح شهر است و این سازوکار با همکاری 
بخش خصوصی می تواند به بهبود قیمت  

در بخش مسکن و اجاره بها منجر شود.
اقبــال شــاکری، عضو کمیســیون 
عمران مجلس شــورای اسلامی، با بیان 
اینکه یکــی از وظایف اصلی دولت توجه 
به بخش مسکن و قانون مصوب مجلس 
در این زمینه است، گفت: وزارتخانه های 
نیرو، جهاد کشاورزی  و ارتباطات باید به 

وظایف خود در این حوزه عمل کنند.
انبوه سازی بدون مشارکت  افزود:  وی 
بخــش خصوصی و ابزارهــای کنترلی و 
تامین اعتبار، ۶۰۰ هــزار میلیارد تومان 
بدهی برای دولت طی چند ســال آینده 
به همراه دارد. نماینده مردم تهران، ری، 
شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس 
شورای اسلامی، با بیان اینکه کار مردمی 
از تصدی گری بهتر اســت، یادآور شــد: 
طرحی که در مجلس در دســت بررسی 
است بخشی از تنظیم گری های بازار است 
که در دنیا هم مورد توجه قرار می گیرد اما 
آنچه که می تواند بازار اجاره بها را در کوتاه 
مدت کنترل کند، عرضه مســکن است. 
بازدار مدیرعامل دپارتمان مسکن  میلاد 
شیپور، با بیان اینکه اقداماتی برای کنترل 
منصفانه قیمت مســکن، انجام داده ایم، 
گفت: بازار سنتی عرضه و تقاضا در همه 
جای دنیا بوده اســت اما اکنون در فضای 

مجازی مباحث کنترلی صورت می گیرد.
بازوی  می توانند  اپلیکیشــن ها 
مسکن  داده های  تحلیل   در  اجرایی 

باشند
وی با بیان اینکه اپلیکیشن ها می توانند 
بازوی اجرایی در تحلیل  داده ها باشــند، 
بــرای قیمت مســکن می توانیم  افزود: 
داده هــای بازار مســکن را بــرای دولت 
تحلیل کنیم. مدیرعامل دپارتمان مسکن 
شیپور، توضیح داد: برای رفع مسائل بازار 
مســکن و اجاره بها، بخــش خصوصی و 
دولتــی در کنار همدیگر باید قرار گیرند، 
بخش دولتی می توانــد داده های خود را 
برای تحلیــل در اختیار بخش خصوصی 
و اپلیکیشــن ها قرار دهد. حمزه شکیب، 
رییس سازمان نظام مهندسی ساختمان 
کشور، نیز در این جلسه، گفت: در بحث 
قیمت مســکن و اجاره بها باید به دنبال 
دلایلی چــون کاهــش ارزش پول ملی 
باشیم.  وی ادامه داد: مشکل جدی که در 
قیمت مسکن و اجاره بها وجود دارد ضعف 
در مدیریت اســت چرا که افرادی باید در 
مسئولیت های مرتبط با این حوزه منصوب 

شوند که حرفه ای این حوزه باشند.
قیمت مسکن دیگر دستوری کار 

نمی کند
مهندســی  نظام  ســازمان  رییــس 
ســاختمان کشــور، با بیان اینکه قیمت 
مســکن دیگر دســتوری کار نمی کند، 
یادآور شد: راهکارهای کوتاه مدت در بازار 
اجاره بها جواب نمی دهد و باید به دنبال 

راهکارهای بلندمدت باشیم.

معاون سازمان حمایت: 

 مصوبه شورای رقابت هنوز به خودروسازان 
ابلاغ نشده است

معاون ســازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت که مصوبه 
شورای رقابت درباره قیمت خودروها که باید از طریق معاونت حمل و نقل وزارت 
صمت به خودروسازها ابلاغ می شد، هنوز ابلاغ نشده است.سید داوود موسوی با 
بیان اینکه به دلیل ابهامی که برای سازمان، هم وجود دارد، فعلا هیچ محاسبه ای 
درباره خودروهای تجاری انجام نشــده، گفت: در حال حاضر بر اساس مصوبات، 
متولی سیاستگذاری و تعیین قیمت خودرو، شورای رقابت است. بنابراین از این 
شــورا درباره خودروهای تجاری ســوال کردیم و منتظر تعیین تکلیف کارگروه 
قیمت گذاری خودرو هستیم.موســوی ادامه داد: با توجه به اختلاف قیمت بازار 
و کارخانه، از معاونت حمل و نقل وزارت صمت و شورای رقابت استعلام کردیم 
و مقرر شــد در جلسات بعدی کارگروه قیمت گذاری درباره این موضوع تصمیم 
گیری شود.وی درباره فروش خارج از ضابطه کرمان موتور نیز گفت: ملاک عمل 

خودروسازان، باید مصوبه شورای رقابت باشد.

سازمان استاندارد عامل افزایش قیمت خودرو 
اعلام شد

دبیر انجمن خودروســازان ایران با انتقاد از اینکه سازمان استاندارد با بودجه 
بنگلادشــی ژست سوئیسی می گیرد، مدعی شد: برخی خودروسازان تعدادی از 
اســتانداردهای تعلیقی را به روی محصولات اجرایی کرده اند که همین امر باعث 

افزایش هزینه تولید خودرو شده است.
احمد نعمت بخش در رابطه با عملکرد اخیر خودروســازان در دریافت هزینه 
اضافی از خریداران بابت نصب تجهیزات استاندارد اجباری، اظهار داشت: براساس 
تفاهمنامه سازمان استاندارد و وزارت صمت در سال گذشته باید به مرور تجهیز 
خودروها به اســتانداردهای تعلیقی اجرایی می شــد و خودروسازان باید از اول 

تیرماه تمام استانداردهای تعلیقی را به روی محصولات خود اعمال کنند.
وی افزود: در زمان حاضر تعدادی از خودروســازان برخی از اســتانداردهای 
تعلیقی را به روی محصولات اجرایی کرده اند که همین امر باعث شــده اســت 

خریداران هزینه بیشتری را در زمان تحویل خودرو پرداخت کنند.
دبیر انجمن خودروســازان ایران با تأکید بر اینکه »بسیاری از استانداردهای 
تعلیقی در کشور ما قابل استفاده نیستند«، گفت: به عنوان نمونه چراغ دی لایت 
)daylight( برای شهرها و کشورهایی که مدام بارانی یا مه آلود هستند استفاده 

می شود که این موضوع در ایران آن چنان سنخیت ندارد.
وی بــا ابراز اینکه »به ســازمان اســتاندارد اعلام کرده ایم اگــر ما بخواهیم 
اســتانداردهای تعلیقی را از اول تیرماه اجرایی کنیم تولیدات جاری با اختلال 
روبه رو می شــود و حتی قابل شماره گذاری نخواهند شد«، تصریح کرد: به عنوان 
نمونه استاندارد انحراف از مسیر یا ترمز اضطراری برای خودروهای تجاری آن هم 

در خیابان های کشور قابلیت اجرا شدن ندارند.
نعمت بخش با انتقاد از اینکه ســازمان اســتاندارد با بودجه بنگلادشی ژست 
سوئیســی می گیرد، اضافه کرد: در شــرایطی که صنعت خودرو برای تأمین ارز 
تولیدات جاری خود با استانداردهای فعلی دچار مشکل است چرا هزینه اضافی 

که نیاز ارزی هم دارد به این صنعت تحمیل می کنید؟!

اقتصاد ایران سال ۱۴۰۶ کجا می ایستد؟
پس از چند ماه بررســی، گمانه زنی و نگارش، سرانجام از متن برنامه هفتم 
توسعه پیشنهادی دولت رونمایی شد و به این ترتیب نمایندگان مجلس به زودی 

بررسی های خود در این زمینه را آغاز خواهند کرد.
به گزارش ســرزمین پویا، در دومین روز کاری هفته، بخش مهمی از تمرکز 
اقتصاد ایران به برنامه هفتم توسعه اختصاص داشت. لایحه ای که از اگر به سند 

نهایی تبدیل شود، برنامه پنج سال آینده اقتصاد ایران را مشخص خواهد کرد.
برنامه هفتم توسعه

بررســی ابعاد مختلف برنامه هفتم توسعه، نشان می دهد که دولت تغییرات 
مهمی را در اقتصاد ایران پیشبینی کرده است. بر اساس لایحه پیشنهادی برنامه 
هفتم توســعه، همه درآمدهای نفتی مســتقیما به حساب صندوق توسعه ملی 
واریز خواهد شد و این صندوق موظف است سالانه ۲۵ میلیارد دلار را در اختیار 

دولت قرار دهد.
در کنار آن، بر اســاس آنچه به عنوان لایحه برنامه هفتم توسعه منتشر شده 
است، هر یک از دســتگاه های اجرایی وظایفی در قبال اجرای طرح مولدسازی 

اموال و دارایی های خود دارند که به تفصیل به آن پرداخته شده است.
همچنین دولت در لایحه برنامه هفتم توسعه، برنامه مفصلی برای حل مشکل 
ناترازی بانک ها دارد که می توان به ارزیابی دارسایی های آن ها تا تعیین حسابرس 

مستقل و نهایتا انحلال بانک های ناتراز اشاره کرد.
تغییرات مالیاتی

طبق لایحه برنامه هفتم توســعه، قرار اســت فرایند وصول دریافت حق 
بیمه، توسط سازمان امور مالیاتی انجام شود. در ماده ۱۷ لایحه برنامه هفتم 
توسعه آمده اســت: به منظور تسهیل فضای کسب وکار و تسریح و تسهیل 
در فرایندهــای پرداخت و وصول مالیات و کســور بیمه از طرف واحدهای 
کســب وکار، فرایند وصول دریافت حق بیمه، توســط سازمان امور مالیاتی 

کشور انجام می پذیرد.
همچنین بر اساس لایحه برنامه هفتم توسعه، وضع هر گونه تخفیف، ترجیح، 
بخشودگی کاهش نرخ معافیت و شمولیت نرخ صفر و اعطای اعتبار مالیاتی در 
ســال های اجرای قانون برنامه هفتم توســعه ممنوع است. بر این اساس میزان 
درآمد از دست رفته دولت )مالیات( از این محل در خصوص مالیات بر درآمد هر 
شخص حقیقی نمی تواند بیشتر از پنج  میلیارد ریال در سال باشد. طبق لایحه 
برنامه هفتم توسعه، معافیت مالیاتی درآمد حاصل از صادرات مواد و محصولات 
معدنی و صنایع معدنی فلزی و غیرفلزی و محصولات نفتی گازی و پتروشیمی 

لغو خواهد شد.
بازار سرمایه

شــاخص کل بورس امروز با ۴۷۸۴ واحد افزایــش تا رقم دو میلیون و ۳۰۲ 
هزار واحد صعود کرد. شاخص کل با معیار هم وزن هم با افزایش ۳۰۸۶ واحدی 
در رقم ۷۶۴ هزار و ۵۹ واحد ایستاد. وزیر اقتصاد نیز درباره بورس صحبت های 
جدیدی مطرح کرد. وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد که امســال یکی از 
امیدواری های جدی دولت این است که از ظرفیت بازار سرمایه برای تامین مالی 

بخش های مالی اقتصاد استفاده کند.
همچنین یک فعال بازار ســرمایه ضمن تشریح آخرین وضعیت بازارگردانی 
صندوق پالایش یکم، اعلام کرد که روند ملایم صعودی در بازار ســرمایه ادامه 

خواهد داشت.

3 سمت در شورای پول و اعتبار در برنامه هفتم توسعه حذف می شود
با انتشار برنامه پنج  ساله هفتم توسعه و تعیین ترکیب اعضای شورای پول و اعتبار، وزیر صنعت، دادستان و رئیس اتاق مشمول حذف از این ترکیب شدند. به گزارش سرزمین پویا، با انتشار برنامه 
پنج  ســاله هفتم توســعه، ترکیب اعضای شــورای پول و اعتبار در ماده ۶۰ این لایحه تعیین  شد. بر اساس این گزارش، رئیس بانک مرکزی )رئیس شورا(، رئیس سازمان برنامه و بودجه، وزیر اقتصاد، 
قائم مقام بانک مرکزی، سه نفر صاحب نظر بدون هرگونه سمت در بخش دولتی با اولویت تخصص در سیاست گذاری پولی و بانکداری به پیشنهاد رییس بانک مرکزی و حکم رئیس جمهور جهت 
حضور تمام وقت موظف و غیر اجرایی در بانک مرکزی برای عضویت در شورا به مدت ۵ سال در ترکیب اعضای شورای پول و اعتبار قرار می گیرند. اعضای شورای پول و اعتبار در برنامه ششم توسعه 
شــامل وزیر اقتصاد، رئیس بانک مرکزی ، رئیس ســازمان برنامه و بودجه یا معاون وی، دو تن از وزرا به انتخاب هیأت وزیران، وزیر صنعت، دو کارشناس و متخصص پولی و بانکی به پیشنهاد رئیس 
بانک مرکزی جمهوری و تأیید رئیس جمهور، دادستان کل یا معاون وی، رئیس اتاق بازرگانی ایران، رئیس اتاق تعاون و نمایندگان کمیسیون های اقتصادی و برنامه و بودجه و محاسبات مجلس )هر 
کدام یک نفر( به عنوان ناظر با انتخاب مجلس بودند. 

خبر

خبر
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رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین 
کیفیــت وزارت آموزش و پرورش به 
برخی ادعاها در مورد انتشار سوالات 
آزمون نهایــی درس تعلیمات دینی 
در فضای مجازی واکنش نشــان داد 
و تاکید کرد که همــه تدابیر لازم از 
دوربین مداربســته تا ســیگنال یاب 
درنظر گرفته شده تا کسی در داخل 
جلسه آزمون نتواند پاسخ ها را دریافت 

کند.
محسن زارعی در پاسخ به پرسشی 
نهایی  امتحان  انتشار سوالات  درباره 
درس تعلیمات دینی چند دقیقه بعد 
از شروع آزمون در روز جاری در برخی 
کانال های تلگرامی اظهارکرد: ما هیچ 
وقت ادعا نکردیم انتشار سوالات را به 
صفر برسانیم، چراکه مدیریت فضای 
مجازی دســت ما نیســت. شفاف و 
صریح می گوییم که ادعا نداریم انتشار 
ســوالات را به صفر برسانیم. ممکن 
اســت کانال های سودجو و افرادی با 
ســوءنیت در حوزه ها حضور داشته 
باشــند و با هر ابزاری که قابل کشف 
هم نباشد عکســی بگیرند و منتشر 

کنند.
رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمین 
کیفیت وزارت آمــوزش و پرورش با 

بیان اینکه امــا با تدابیر درنظرگرفته 
شــده چون دوربین های مدار بسته و 
سیگنال یاب ها در حوزه های امتحانی 
همکاران ما تا جایی که بتوانند موضوع 
را کنتــرل می کنند گفــت: هرچند 
ممکن اســت باز هم تصویری پخش 
شــده باشــد، اما صرف پخش سوال 
در زمانی که همه شــرکت کنندگان 
تحت مراقبت در حال آزمون هستند، 
مطرح نیست. زارعی ادامه داد: ضمن 
آنکه آزمون ها تشریحی هستند و  این 
خیلی کار مشکلی است که پاسخ های 
سوالات تشــریحی را دریافت کنند، 
آزمون ها چهارگزینه ای نیست و این 
کار بســیار سخت است و بروز چنین 
اتفاقاتی درصد خیلی پایینی هم دارد. 
اما برای همین درصد پایین و  اینکه 
افرادی بخواهند پاســخ  ها را دریافت 
کنند برای ما مسئله است که صورت 
نگیرد. ما خودمــان هم اعلام کردیم 
ســاعت ۸ و نیــم صبح ســوالات را 
منتشر می کنیم. مسئله ما این است 
که کسی نتواند داخل حوزه امتحانی 

پاسخی را دریافت کند.
* تصحیح برگه افراد مشکوک 

با دقت بیشتری انجام می شود
وی راهکارها و تدابیر درنظرگرفته 

شــده را تبیین کرد و گفــت: اولا از 
طریق دســتگاه های ســیگنال یاب، 
موبایل و تبادل پیام از طریق موبایل 
قابل کشف است. ضمن آنکه مراقبین 
آمــوزش دیده هســتند و رفتارهای 
می دهند.  تشــخیص  را  غیرطبیعی 
سومین حالت آن است که فرد موفق 
شود دسترســی پیدا کند. ما بعد از 
آزمون افراد را بر اســاس ســوابق و 
نمرات مابقــی دروس چــک کرده 
و برگــه افــراد مشــکوک را با دقت 
بیشتری بررسی می کنیم. این کار را 
در امتحانات دی مــاه انجام دادیم و 
با متخلفان برخورد شد. رئیس مرکز 
ارزشــیابی و تضمین کیفیت وزارت 
آموزش و پرورش با تاکید بر اینکه ما 
اجازه نمی دهیم کسی از طریق تقلب 
و از راه غیرمشــروع و غیرمتعارف به 
سوالات دسترسی یابد و نمره ای هم 
بگیرد گفت: تا جایی که بتوانیم مانع 
می شــویم و اگر فرد به هر دلیلی هم 
دسترسی پیدا کرد، اگر کشف کنیم 

برخورد جدی می کنیم.
وی در پاســخ به اینکــه آیا همه 
حوزه های امتحانی به ســیگنال یاب 
مجهز شــده اند؟ گفت: برخی حوزه 
های امتحانی در استان ها دستگاه های 

ســیگنال یاب خریداری کرده بودند، 
اما هنوز دســتگاه ها تا شب گذشته 
به دستشان نرســیده بود. ما توصیه 
کردیم تا زمانی که هنوز دستگاه ها به 
دستشان نرسیده حوزه های همجوار، 

آنها را پوشش دهند.

زارعی همچنین اعــلام کرد که 
کانالی را در شاد راه اندازی و دانش 
آمــوزان را عضو کردیــم تا هرگونه 
مشــکل و موردی مشــاهده کردند 
بــه ما گزارش دهند، عــلاوه بر این 
این به شرکت کنندگان گفتیم اگر 

شرایط امتحانات مطلوب نبود از نور 
و تهویه گرفتــه تا فضای کلاس و... 
اعلام کنند تا در اسرع وقت بررسی 
و به حوزه ها اعلام کنیم که برطرف 
ادامه  نمی دهیم مشکل  اجازه  شود. 

پیدا کند.

رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران خبر داد

۵ منطقه تهران درگیر فرونشست
رئیس کمیته عمران شورای شــهر تهران از ارسال طرح »فرونشست زمین در 

پایتخت« به صحن علنی شورا تا یک ماه آینده خبر داد.
حجت الاســلام محمد آقامیری  در خصوص تدوین طرح »فرونشست زمین« 
در تهران گفت: بعد از تدوین لایحه ای در خصوص وضعیت فرونشســت در کشور 
به دنبال آن هســتیم که طرحی در مورد فرونشســت زمین در تهران با محوریت 
اقدامات شــهرداری تهران آماده کنیم. وی با بیان اینکه جلسات با حضور اساتید و 
متخصصان این حوزه در حال برگزاری اســت، اظهــار کرد: ما در این طرح در نظر 
داریم که برای شهرداری تهران و واحدهای زیرمجموعه آن تکالیف کاربردی در نظر 
بگیریم و به آنها بگوییم که در حوزه جلوگیری از فرونشســت زمین در تهران چه 

کارهایی را انجام بدهند.
* تکالیف همه عوامل شهرداری ها درباره فرونشست زمین مشخص می شود 
رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران با بیان اینکه در این طرح در نظر داریم 
تا ســطح ناحیه همه عوامل شهرداری تهران را درگیر کرده و برای آنها تکالیفی در 
نظر بگیریم، گفت: همچنین بر اساس این طرح باید مدیران شهری هر سه ماه یکبار 

گزارش عملکرد و اقدامات خود را به شورای شهر تهران ارائه دهند.
* در شهرداری هیچ نهادی متولی مسئله فرونشست زمین نیست

آقامیری با بیان اینکه وضعیت تهران در حوزه فرونشســت خوب نیســت و اگر 
بخواهیم با همین روند ادامه دهیم، فرونشست زمین در تهران هر روز بیشتر می شود، 
گفت: اگر کاری نکنیم فرونشســت آنقدر ادامه می یابد که زیرساخت های شهری را 
درگیر می کند و این در حالیست که در شهرداری تهران هیچ نهادی متولی مسئله 
فرونشست نیســت. هر چند که مدیران شهری ادعا می کنند که سازمان مدیریت 

بحران متولی این مسئله است، اما تا کنون اقدام موثری از این سازمان ندیدیم.
وی در پاسخ به این سوال که وضعیت فرونشست زمین در مناطق چگونه است، 
گفت: در حال حاضر فرونشســت زمین، مناطــق ۱۶، ۱۷، ۱۸، ۱۹ و ۲۱ را درگیر 
کرده است به گونه ای که عمده خسارت ها را در قالب فروریزش می بینیم و به مرور 
زمان آثار منفی فرونشست دیده می شود و اگر به این پدیده بی توجهی شود قطعا 

ساختمان ها و تأسیسات شهری را تحت الشعاع قرار می دهد.
رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران افزود: در تلاش هستیم تا یک ماه آینده 
طرح »فرونشست زمین« در تهران را به صحن شورای شهر بیاوریم تا بررسی شود و 

در این طرح دستگاه متولی و بودجه اجرای اقدامات نیز دیده شده است.

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شــهر تهران با انتقاد از بی توجهی مالکان برخی از 
ساختمان ها به موضوع ایمنی گفت که برای انباری 
که در میدان رازی دچار حریق شده است، تنها در 

سال ۱۴۰۱ پنج اخطار ایمنی صادر شده بود.
پیش از ظهر دیروز بود که دود غلیظ برخاسته 
به آسمان در محدوده میدان رازی تهران که بیشتر 
به میدان و محله گمرک مشهور است، توجه مردم 
را بــه خود جلب کرد. دودی که خیلی زود تصاویر 
ثبت شده از آن راهی شبکه های اجتماعی شده و 
حساســیت افکار عمومی را افزایش داد. منشا این 
دود یک انبار به مســاحت حدود ۳۰۰۰ مترمربع 
بود که در آن قطعات و لوازم یدکی موتورسیکلت، 
لاســتیک و ... نگهداری شــده بود. انباری که به 
گفته سخنگوی ســازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهر تهران جزو انبارهای ناایمن شهر تهران 
محسوب می شود و متاسفانه مسئولان یا مالکان آن 

نیز توجه چندانی به ایمنی آن نداشته است.
* از بی توجهی به اخطارهای آتش نشانی تا 

آتش سوزی
ســیدجلال ملکی درباره ایمنی این انبار گفت: 
در بررســی های اولیه ای که انجام دادیم، مشخص 
شد که در سال گذشته کارشناسان آتش نشانی طی 
پنج مرتبه اقدام به بازدید ایمنی ازاین انبار کرده و 
طی هر بازدید هم اخطار دریافت کرده اســت. اما 

متاسفانه توجهی به این اخطارها نشده بود.
وی دربــاره اینکه خلاءهای ایمنــی این انبار 
چه بوده اســت، گفت:  در گزارش های آتش نشانی 
موجود اســت که نسبت به سیســتم های اعلام و 
اطفای حریق تذکراتی داده شده بود. درباره مقاوم 
ســازی ســازه ها، اصلاح نوع چیدمان انبار و... هم 
اخطار و تذکر صادر شــده بــود، اما توجهی به آن 
نشــد تا اینکه در نتیجه این بی توجهی ها یک انبار 

در آتش سوخت و جان های بسیاری به خطر افتاد.
* نگرانی از ایمنی انبارها

ملکــی چندی پیش نیز دربــاره ایمنی انبارها 
هشدار داده و گفته بود:  »موضوع ایمنی در انبارها 
از مواردی اســت که موجب نگرانی ما نیز شــده. 
متاســفانه برخی از مالکان واحد مسکونی خود را 
به انبــار نگه داری از اجنــاس تبدیل می کنند آن 
هم بدون اطلاع به شــهرداری و فکر می کنند اگر 
موضع را اطلاع رسانی کنند، شهرداری فقط از آنها 
مالیات خواهد گرفت. این انبارها بیشتر در محدوده 
بازار تهران وجود دارد و گاهی به سامانه ۱۲۵ خبر 
می دهند که یک ساختمان مسکونی دچار حریق 
شده اما وقتی به محل می رویم تازه معلوم می شود 
که این ســاختمان انبار نگهداری از اجناس بوده 

است.«
ســخنگوی ســازمان آتش نشــانی و خدمات 

ایمنی شــهرداری تهران با بیان اینکه در برخی از 
ساختمان ها نیز مالکان با تغییر کاربری پارکینگ 
آن را به انبار تبدیل می کنند، گفته بود: »چیدمان 
انبار و نحوه سیم کشــی و لوله کشی آن متفاوت و 
دارای یکسری استاندارد است اما متاسفانه در این 
تغییر کاربری ها این موضوعات مغفول واقع می شود 
و همین موضوع خطر آفرین می شــود، حالا شما 
خودتان بگویید اگر در پارکینگ یک ســاختمان 
مســکونی که به انبار تبدیل شده حریقی رخ دهد 
چه اتفاقی می افتد و چه حجمی از دود وارد طبقات 
می شود؟باز انبارهایی که در حاشیه شهر واقع شده 
در صورت وقوع حادثه تلفات انسانی کمتری خواهد 
داشــت، اما انبارهای بی نام و نشــان مرکز شهر، 
همانند انباری از باروت هستند که ممکن است یک 
جرقه کوچک در سیم کشی آن جان ده ها نفر را به 

خطر بیاندازد.«

در جلسه شورای شهر تهران عنوان شد؛

 حمله معتادان با سرنگ آلوده
 به نیروهای شهرداری

عضو شورای شهر تهران نسبت به آلودگی صوتی و ترافیک ناشی از حضور 
وانت بارها در محله کوثر انتقاد کرد.

ناصر امانی صبح امروز در صحن علنی شورای شهر تهران با ارائه گزارشی 
از بازدیــد اخیرش از محله کوثر در منطقه ۱۲ گفت: منطقه ۱۲ مرکز تهران 
قدیــم و در حال حاضر مرکز اصلی تجارت و تبادل کالا اســت؛ اما در حوزه 
ســرانه ها و توســعه محلی به یک محله کم برخوردار تبدیل شده است که 
آسیب های اجتماعی متعددی در این منطقه ایجاد شده به گونه ای که گلایه 
اصلی ساکنین محله کوثر نبود امنیت و اسکان معتادان متجاهر است که در 

این محله جولان می دهند.
وی با بیان اینکــه در بازدید از محله »کوثر« والدین از وجود صحنه های 
ناهنجار تجمع معتادان ناراحت بودند به گونه ای که معتقدند تمام زحمت هایی 
که والدین و کادر آموزش مدارس می کشند با این صحنه ها از جولان معتادان 
بــه باد می رود، افزود: روزانــه ده ها نفر معتاد از این محله و ســایر محلات 
جمع آوری می شوند و به اماکن مشخصی تحویل داده می شوند اما مجددا به 
این محله بر می گردند. عضو شورای شهر تهران با اشاره به استفاده از سلاح 
سرد توسط معتادان در زمانیکه از ورود آنها به بوستان ها جلوگیری می شود، 
تصریح کرد: پیمانکاران بخاطر ترس از تجمع معتادان، جمع آوری پســماند 
در این محله را به ســاعت ۴:۳۰ صبح تغییر دادند و لکه های بزرگ سیاه را 
در معابر شــاهد بودیم که بارها رنگ آمیزی می شــدند اما مجددا این لکه ها 
ایجاد شده است. وی با بیان اینکه تا زمانیکه مشکلات محله هرندی، کوثر و 

شوش برطرف نشود و ساماندهی کارتن خواب ها و معتادان انجام نشود اجرای 
پروژه های توســعه محلی بی ثمر خواهد بود، گفت: جالب است بدانید مردم 
این محل نه خواهان توسعه فضای سبز بودند، نه سرانه ورزشی می خواستند 

و نه چیز دیگری، بلکه دغدغه آنها تجمع معتادان بود.
امانی با بیان اینکه همچنین ترافیک ســنگین و آلودگی صوتی به واسطه 
حضور وانت بارها را در این محله شاهد هستیم، افزود: شهرداری آماده است 
که هر گونه ساماندهی را در این خصوص انجام دهد اما باید پلیس راهور هم 

وارد شود.
وی با بیان اینکه شــاهد ساخت و سازهای غیر مجاز و آسفالت نامطلوب 
در محله کوثر بودیم، گفت: به نظر می رسد رفع مشکلات این محله به توانی 

بیشتر از توان یک منطقه نیاز دارد.
امانی بیان کرد: برخی از املاک باقی مانده از میدان میوه و تره بار ســابق 
که در دهه ۷۰ به میدان مرکزی منتقل شــدند، همچنان توســط مالکین 
قبلی یا استفاده می شــوند یا رها شدند و به مناطق بی دفاع شهری تبدیل 
شدند. بنابراین  تعیین تکلیف مالکیت برخی از این املاک که گویا متعلق به 

شهرداری است هم باید پیگیری شود.
به گفته عضو شــورای شــهر تهران، بوســتان کوثر در این محله امنیت 
مناســبی ندارد و چاه آب آن هم خشــک شــده و تعدادی از درختانش نیز 
خشــک شدند و حوض بوستان هم آب نداشت و گفتند پیگیری می کنند تا 
مشکل آب را حل کنند. ضمن اینکه وضعیت نامناسب آسفالت خیابان شوش 
شــرقی و ساخت و سازهای غیرمجاز و تبدیل پارکینگ، واحدهای مسکونی 
و تجاری و کارگاه های تولیدی از مشــکلات کل منطقه ۱۲ به ویژه محلاتی 
مثل محله کوثر است. بنابراین باید توجه خاصی به منطقه ۱۲ شود و بعضی 
از معضلات منطقه ۱۲ توانی بیش از توان یک منطقه نیاز دارد که خیلی به 
شهرداری هم مربوط نیست. امیر یزدی شهردار منطقه ۱۲ نیز در رابطه با این 
گزارش امانی عضو شورای شهر تهران تأکید کرد: ما با مسائل امنیتی در این 
منطقه مواجه هســتیم به گونه ای که گاهی معتادان سرنگ آلوده و چاقو در 
دست می گیرند و دنبال نیروهای ما می دوند. با همکاری پلیس روزانه ۷۰ تا 
۸۰ معتاد را جمع آوری می کنیم به گونه ای که تا امروز بیش از ۱۲ هزار نفر 
معتاد جمع آوری کردیم. وی با بیان اینکه ما با پدیده شب خوابی در خیابان 
شوش مواجه هستیم، گفت: به گونه ای که ساعت ۵ صبح نیروهایمان افراد را 

بیدار می کنند تا بتوانیم خیابان را نظافت کنیم.
شهردار منطقه ۱۲ افزود: ما پیشنهاد دادیم برای رفع مشکل محله هرندی 
یک ساختمان اداری راه اندازی کنیم تا شهرداری منطقه ۱۲ را به آنجا ببریم 
تا بتوانیم فضاهای فرهنگی و ورزشی و درمانگاه ایجاد کنیم که البته اقدامات 

بزرگی باید در این محله صورت گیرد.

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهر تهران:

انبار سوخته میدان رازی ۵ بار اخطار ایمنی گرفته بود

رییس شــورای شــهر تهــران از 
بررســی موضوع »عفاف و حجاب« 
در مجموعه خدمت رسان شهرداری 
بویژه مترو در جلســه هم اندیشــی 

امروز شورای شهر تهران خبر داد.
مهــدی چمــران در پایان یکصد 
و چهل و هشــتمین جلسه شورای 
شهر تهران در جمع خبرنگاران گفت: 
جلســه امروز شــورا با صحبت های 
علیرضا زالی رئیس دانشکده پزشکی 
دانشگاه شهید بهشتی آغاز و در ادامه 
نیز برخــی از اعضا تذکراتی را مطرح 
کردنــد. همچنین دو طــرح نیز در 
دستور کار اعضای شورای شهر تهران 

قرار گرفت.
وی افزود: دو طرح اشــاره شــده 
شــامل دو موضوع مختلف از جمله 
کاهش قیمت بلیط مترو و همچنین 

بافت فرسوده بود.
رئیس شــورای شهر تهران تاکید 
کرد: اعضای شــورای شهر تهران در 
اواخر سال گذشته قیمت بلیط مترو 
را برای ســال ۱۴۰۲ افزایش دادند و 
ما اجازه داشتیم تا حدود ۴۷ درصد 
و بر اســاس نرخ تورم، قیمت بلیط را 
افزایش بدهیم؛ اما از همان ابتدا تأکید 
کردیم که این کار را نخواهیم کرد و 
در نهایت قیمت بلیط مترو در ســال 
۱۴۰۲ نســبت به ســال ۱۴۰۱، ۲۵ 

درصد افزایش پیدا کرد.
چمران ادامه داد: در ســال جاری 
نیز برخی از دوستان پیشنهاد داشتند 
با توجه به شــعار سال از سوی مقام 
معظم رهبری تحــت عنوان کاهش 
تورم و افزایــش تولید، ما نیز در این 
زمینه اقداماتی را انجام بدهیم که در 

نهایت شــورای شهر تهران طرح یک 
فوریتــی را در خصوص ملزم شــدن 
شهرداری تهران برای ارائه لایحه در 
این زمینه به تصویب رســاند و قرار 
شــد تا شــهرداری تهران برنامه ها و 

اقدامات خــود را در این زمینه اعلام 
کند که همچنان ما منتظر هســتیم 
و امیدواریم بــه زودی این لایحه به 

شورای شهر تهران ارسال شود.
وی افزود: علاوه بر این مســئله، 

اعضای شورای شــهر تهران، کاهش 
قیمت بلیط مترو را پیشنهاد دادند که 
کاهش ۱۰ درصدی قیمت بلیط مترو 
نســبت به قیمت قبلی را ارائه کردند 
کــه در نهایت این طــرح به تصویب 

اعضای شورای شهر تهران رسید.
رئیس شورای شهر تهران در پاسخ 
به این پرسش که کاهش قیمت بلیط 
از چه زمانی در مترو عملیاتی خواهد 
شــد؟ گفت: پیش بینی می شود که 
حداکثر ظرف ده روز و پس از ارسال 
این مصوبه بــه فرمانــداری فرآیند 
اجرایی آن توسط شرکت مترو انجام 
شــود. البته باید بــه این موضوع نیز 
اشاره شود که سازمان فاوا نیز باید در 
این زمینه همکاری لازم را با شرکت 
مترو جهت تنظیم قیمت بلیط به نرخ 
جدید داشته باشد. چمران ادامه داد: 

البته اعضای شــورای شهر تهران در 
جلسه امروز پیشــنهاد دادند که در 
نقاط جنوبی شــهر تخفیف بیشتری 
در خصوص قیمت بلیط مترو داشته 
باشــیم که این نگرانی وجود داشت 
که شرکت مترو نتواند تنظیم لازم را 
برای این مسئله در نظر بگیرد و قرار 
شد اگر این کار را شرکت مترو انجام 
بدهد ما نیز این بند را عملیاتی کنیم.

وی تاکید کرد: در جلســه امروز 
یک فوریت طرحی درخصوص بافت 
فرســوده نیز در دســتور کار اعضای 
شــورای شــهر تهران قرار گرفت به 
طوریکه در ســال ۱۳۸۴ طرحی در 
این خصوص به تصویب رســیده بود 
که در آن زمان عوارض ساخت و ساز 
در بافت فرســوده به صفر رسیده بود 
اما در ادامه این عوارض به ۵۰ درصد 

افزایش پیدا کرده بود و در دیدارهایی 
که اعضای شــورای شــهر تهران با 
شــهروندان تهرانی داشتند نسبت به 
این موضوع گلایه داشتند و در نهایت 
پیشنهاد شد که عوارض ساخت وساز 
در بافت فرســوده از خیابان انقلاب و 
خیابان آزادی به پایین به صفر برسد.

رئیس شورای شــهر تهران افزود: 
البته این موضوع نیازمند این اســت 
کــه معاونت شهرســازی و معماری 
شــهرداری تهران اقدامــات لازم را 
انجام بدهد و بــه همین جهت یک 
فوریت این طرح به تصویب رسید تا 
این معاونت فرصت بیشتری را برای 

بررسی داشته باشد.
چمــران در ادامــه در واکنش به 
نامه ســازمان بازرسی کشور و توقف 
احداث برج ۳۰ طبقه در شمال تهران 

گفت: در این زمینه نیــز ایراداتی از 
سوی سازمان بازرســی گرفته شده 
بود که معاونت شهرسازی و معماری 
پاســخ های خــود را در ایــن زمینه 
داده اســت. وی افزود: وزارت میراث، 
فرهنگ و گردشــگری از احداث این 
هتل و ســایر هتل ها در شهر تهران 
نیز دفاع می کند البته تمامی ساخت و 
سازها باید بر اساس قوانین و مقررات 

انجام بگیرد.
رئیس شــورای شــهر تهران در 
خصوص جلســه  هم اندیشــی امروز 
اعضای شورای شهر تهران هم گفت: 
این جلســه صبح امروز و قبل از آغاز 
جلســه صحن علنی آغاز شــد و به 
موضــوع عفاف و حجاب در مجموعه 
خدمت رسان شــهرداری بویژه مترو 

پرداخته شد.

رییس شورای شهر تهران خبر داد: بررسی موضوع »عفاف و حجاب« در مجموعه خدمت رسان شهرداری تهران در جلسه هم اندیشی

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی: کرونا تمام نشده است 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی ضمن تاکید بر لزوم استفاده از ماسک در محیط های مسقف و شلوغ، در عین حال توصیه کرد که شهروندان نسبت به تزریق دوز چهارم واکسن 
کرونا اقدام کنند. دکتر علیرضا زالی در حاشــیه یکصد و چهل و هشــتمین جلســه شورای شهر تهران در جمع خبرنگاران با اشاره به وضعیت کووید ۱۹ در تهران گفت: مطابق با اعلام سازمان 
بهداشــت جهانی وضعیت اضطراری کووید ۱۹ قطع شــده است اما این اعلامیه به معنای ریشــه کن شدن این بیماری نیست.   وی ادامه داد: کماکان کووید ۱۹ و بارقه هایی از آن  وجود دارد 
و هنــوز برخی از بیماران به مراکز درمانی مراجعه می کنند اما به دلیل پوشــش خوب واکسیناســیون در تهران میزان مرگ و میر اندکی را تجربــه می کنیم.   زالی با بیان اینکه هیچ چیز جز 
واکسیناســیون خطر بیماری را ازبین نمی برد گفت: از شــهروندان می خواهیم  دوز چهارم واکســن خود را دریافت کنند و درحال حاضر تمامی مراکز بهداشتی نشان دار در حال ارائه خدمت و 

واکسیناسیون هستند.

واکنش آموزش و پرورش به انتشار سوالات امتحان نهایی در فضایی مجازی؛

ما هیچ وقت ادعا نکردیم انتشار سوالات را به صفر برسانیم

خبر

خبر
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سازمان هواشناسی هشدار داد:افزایش ارتفاع موج و خطر غرق شدن شناگران در جنوب کشور
سازمان هواشناسی نسبت به وزش باد شدید و افزایش ارتفاع موج در دریای عمان و خلیج فارس و احتمال غرق شدن شناگران هشدار داد. سازمان هوانشاسی با صدور هشدار سطح زرد از افزایش سرعت وزش باد و 
افزایش ارتفاع امواج از اوایل وقت دوشنبه تا جمعه ) ۱ تا ۵ خرداد( و افزایش ارتفاع امواج تا ۱ متر در سواحل استان خوزستان، افزایش سرعت بادهای جنوب غربی تا ۳۶ نات همچنین افزایش ارتفاع امواج بین ۱ تا ۱.۵ 
متر در سواحل استان سیستان و بلوچستان خبر داد. این شرایط جوی روز  دوشنبه در شمال خلیج فارس و دریای عمان، مناطق ساحلی و دور از ساحل استان های خوزستان و سیستان و بلوچستان و جمعه در دریای 
عمان، مناطق ساحلی و دور از ساحل استان سیستان و بلوچستان مورد انتظار است. بر اثر این مخاطره جوی احتمال غرق شدن شناگران و آسیب به شناورهای سبک ، تفریحی، احتمال اختلال در ورود و خروج شناورها 
به بندرگاه و احتمال آسیب به تاسیسات دریایی پیش بینی می شود. سازمان هواشناسی برای کاهش آسیب ها و مخاطرات ناشی از این شرایط جوی، احتیاط درعملیات تفریحی به ویژه غواصی و شنا، احتیاط در سفرهای 
دریایی با شناور سبک، اتخاذ تمهیدات لازم جهت فعالیت های دریایی از جمله صیادی و بنادر در سواحل و فراساحل را توصیه می کند.گفتنی است، هشدار زردرنگ به معنای این است که پدیده ای جوی رخ خواهد 
داد که ممکن است در سفرها و انجام کارهای روزمره اختلالاتی را ایجاد کند. این هشدار برای آگاهی مردم صادر می شود تا بتوانند آمادگی لازم را برای مواجهه با پدیده ای جوی داشته باشند که از 
حالت معمول کمی شدت بیشتری دارد. از سوی دیگر مسئولان نیز در جریان این هشدارها قرار می گیرند تا اگر لازم باشد تمهیداتی را بیندیشند.

مدیرعامل صندوق بازنشستگی کشوری:

جریاناتی با پول پاشی رسانه ای درصدد پرت کردن حواس مدیران هستند
مدیرعامل صندوق بازنشســتگی 
کشــوری گفت: تا می خواهیم فرد 
مســئله داری را از یک شرکت عزل 
کنیم و یــا به پرونــده او ورود می 
کنیــم، برخی با تمام تــوان مبالغی 
را خرج می کنند و پروژه رســانه ای 
مدیران  علیــه  خبرســازی  بــرای 
صندوق سفارش می دهند. فضاسازی 
رسانه ای از ســرعت مبارزه با فساد 
بازنشستگی  در شرکت های صندوق 
کشــوری کم نمی کند و مــا برای 
مبارزه با فســاد راهی جز تمرکز بر 
مسیر و عدم توجه به حواشی نداریم.

نعمت الله ترکی، در حاشیه جلسه 
جوانان گام دوم انقلاب اســلامی، با 
بیانیه  کــردن  عملیاتی  محوریــت 
گام دوم و اهــداف دولت مردمی در 
بازنشستگی کشوری گفت:  صندوق 
این صندوق به واســطه تعداد بالای 
شرکت ها، همواره مورد توجه برخی 
افراد بوده و برخی افراد این شرکتها 

را حیاط خلوت خود می دانستند.
ترکی با تاکید بر اینکه عزم دولت 
مردمی و مقــام عالی وزارت، مبارزه 
جدی با سوء جریانات حاکم در این 
شرکتها بوده و هست، اظهارکرد: ما 
بر روی اموال بازنشستگان حساسیم 
و به عنوان خادم آنها، اجازه دســت 

اندازی نداده ایم و نمی دهیم.
مختلــف  ادوار  در  افــزود:  وی 

افراد بســیار زیادی بر ســر ســفره 
این شــرکت ها بوده اند که در دولت 
انقلابی مبارزه با آنها به صورت جدی 

در دستور کار قرار گرفته است.
ترکی با اشــاره بــه اینکه »بارها 
اعلام کردیم که در مبارزه با فســاد 
بــا احدی تعارف نداریــم« گفت: از 
روزی که برخی افراد شاهد این عزم 
و اراده شــدند، شروع به فضاسازی و 
تخریب مدیران صندوق بازنشستگی 
کشــوری کردند اما اطلاع ندارند که 
این فضاسازی ها ســرعت ما را نمی 

کاهد.
او تصریــح کرد: کاملا مشــخص 
اســت که جریاناتی با پول پاشــی 
رسانه ای درصدد پرت کردن حواس 
مدیران صندوق بازنشستگی کشوری 
هستند؛ اما برای مبارزه با فساد راهی 
جز تمرکز بر مســیر و عدم توجه به 
حواشــی نداریم. مدیرعامل صندوق 
بازنشستگی کشوری مطرح کرد: آن 
دســته افرادی که تصور می کنند با 
مسیر  می توانند  هنگفت  هزینه های 
فســاد ســتیزی صنــدوق و وزارت 
تعاون، کار و رفــاه اجتماعی را کُند 

کنند، اشتباه می کنند.
وی افزود: برخی آن چنان از این 
شرکتها منتفع بوده اند که تا خبری 
به آنها می رســد که صندوق قصد 
تغییرشــان را دارد، با پول پاشــی 

فــراوان در رســانه های زرد و غیــر 
رســمی ســعی در اخلال در نظام 
فکــری مدیــران صندوق بــه ویژه 
مدیران مرتبط با حوزه فسادستیزی 
دارنــد. تاکید می کنم کــه اینگونه 
اقدامات ســرعت ما در فسادستیزی 

را کند نخواهد کرد.
مدیرعامل صندوق بازنشســتگی 
کشوری گفت: برای مثال یک کانال 
تلگرامی که مخاطــب قابل توجهی 
داشــته، بارها و بارها اصرار داشــته 
که فــردی به عنوان مدیرعامل یکی 
از هلدینگ هــای صندوق منصوب 
شود و مطرح کرده که در صورتی که 
این اقدام نشود، هر روز علیه صندوق 
و مدیران خبر منتشــر می کنیم. ما 
هم به او اعلام کردیم که تسلیم این 
فشارها نخواهیم شــد. یکی از علل 
هایی که در ادوار مدیریتی گذشــته 
شاهد برخی مسائل در شرکتها بوده 
ایم، انتصاب برخی افراد بر اســاس 

همین فشارها بوده است.
وی مطرح کرد: تــا می خواهیم 
فرد مســئله داری را از یک شرکت 
عزل نماییم و یا بــه پرونده او ورود 
مــی کنیم، با تمام تــوان مبالغی را 
خرج می کنند و پروژه رسانه ای برای 
خبرســازی علیه مدیــران صندوق 

سفارش می دهند.
ترکــی گفــت: از روز ابتدایــی 

حضور در صنــدوق، رویکرد جدید 
فساد ســتیزی و مبارزه با کج روی 
در دستور کار قرار گرفت. همانطور 
کــه حضرت آقــا فرمودند فســاد 
اژدهای هفت ســر است. پس باید 
با قدرت و تمرکز این مسیر را ادامه 
داد و نباید در این مســیر با احدی 

تعارف داشت.
ترکی بــا تاکید بر اینکه »در یک 
مــاه اخیر شــش ابلاغ مهــم انجام 
دادیــم« گفت: ممنوعیت اســتفاده 

از خــودرو خارجی بــرای مدیران و 
الزام فــروش آن، جایگزینی جوانان 
مومن انقلابی به جای بازنشستگان، 
ممنوعیت اســتفاده از پرواز کلاس 
تجــاری و هتل لوکــس، ممنوعیت 
خرید  ممنوعیت  پــاداش،  پرداخت 
و اهــدای کارت هدیــه، ممنوعیت 
تشــریفات در دفتــر مدیران،ایجاد 
سامانه فســادیاب و نظارت مردمی، 
انتقال دفاتر از تهران به سایر شهرها 

و… بخشی از این ابلاغ ها بود.

بــه گــزارش اداره کل روابــط 
عمومی و امور بیــن الملل صندوق 
بازشســتگی کشــوری، وی ادامــه 
داد: در همین راســتا طبیعی است 
که جریانــی محدود که شــرکتها 
را حیاط خلوت خود می دانســتند 
با دیدن ایــن ممنوعیت ها و جمع 
ناراحت شوند.  شدن حیاط خلوتها، 
اقداماتی شــده که بعضــا در ادوار 

مختلف نشده است.
مدیرعامل صندوق بازنشســتگی 
کشوری همچنین مطرح کرد: هدف 
بازنشســتگان و سلامت  ما رضایت 
سازی سیستم اســت که الحمدالله 
اقدامات بســیار خوبی در طول این 
چندمــاه شــکل گرفته اســت و با 
کمک همه دغدغه مندان روزبه روز 
تقویت خواهد شــد. وی اظهارکرد: 
با اقداماتی که در ماه های گذشــته 
صورت گرفته، اوضاع رو به رشــدی 
در غالب حوزه ها بویژه شرکت ها در 
بازنشستگی کشوری شاهد  صندوق 

بوده ایم.
ترکی در پایــان گفت: طرح های 
توســعه ای به صورت ویــژه مدنظر 
اســت که غالب آن اجرایی شــده و 
ســهم بالایی در ایجاد درآمد پایدار 
و کسب ســود مطلوب برای خدمت 
بیشتر به بازنشستگان ایجاد خواهد 

کرد.

 اصلاح زمانبندی چراغ های راهنمایی
 و رانندگی هوشمند پایتخت

سرپرست شــرکت کنترل ترافیک تهران از احصاء ایرادات چراغ های راهنمایی و 
رانندگی هوشــمند خبر داد و اعلام کرد که با همکاری شرکت های دانش بنیان و با 

تجربه، این مشکلات را رفع خواهند کرد.
مســعود طبیبی در مورد وضعیت چراغ های راهنمایی و رانندگی هوشــمند در 
پایتخت گفت: لوپ ها، هوش چراغ های راهنمایی و رانندگی هوشمند در سنسورهایی 
هستند که در کف خیابان اصطلاحا دوخته شده است که این سنسورها، هوش و مغز 
سیستم هستند که داده های ترافیکی را جذب کرده و به نسبت زمان چراغ را تعیین 
می کنند؛ اما در برخی مواقع می بینید که این چراغها از حالت هوشمند خارج شده و 
به صورت دستی توسط پلیس کنترل می شود که این مسئله به این دلیل است احیانا 

برخی از این لوپ ها، در طول زمان از نظر فنی دچار مشکل شده اند.
وی با بیان اینکه بررسی های انجام شده، نشان داد که مهمترین ایرادهای فعلی این 
چراغ ها از کار افتادگی لوپ ها در بعضی تقاطعات، عدم تأمین قطعات ســخت افزاری 
کافی برای نگهداری چراغ ها، زمان بندی نامناسب چراغ ها، بر هم زدن برنامه هوشمند 
چراغ ها و ...است، گفت: از دو هفته قبل، به طور گسترده با کمک شرکتهای توانمند 
این لوپ ها را اصلاح کردیم که این مهم از منطقه ۲ شــروع و به ســرعت در ســایر 
مناطق تسری می یابد. پس به زودی لوپ ها هوشمند می شوند و زمانبدی چراغ های 
راهنمایی و رانندگی درست می شود. سرپرست شرکت کنترل ترافیک تهران ضمن 
پوزش ازتهرانی ها بابت بروز چنین اختلالاتی در شــبکه که باعث نارضایتی به ویژه 
رانندگان شده، اظهار کرد: با همکاری متخصصان توانمند و با تجربه، درصدد هستیم 
در حداقل زمان ممکن این مشــکلات را رفع کنیم. طبیبی با بیان اینکه برای تحقق 
این امر، استفاده همزمان از ظرفیت مجموعه شرکت های توانمند، چه دانش بنیان و 
چه با تجربه نیاز اســت، افزود: این وظایف در حال حاضر در  شرکت کنترل ترافیک 
در حال انجام است و این قول را می توان داد که با تمرکز بر امور حرفه ای و بازطراحی 
روش های نظارتی، شــرکت به زودی به روزهای اوج خــود برگردد. طبیبی در مورد 
لزوم  اصلاح زمان چراغ سبز و قرمز که موجب انتقاد مردم شده است نیز گفت: بعضا 
دیده شــده که در برخی موارد زمان چراغ سبز بسیار کم است و این نشان می دهد 
که مهندســان ترافیک در تعیین زمانبندی ها مداخله کمتری داشتند و وظیفه من 
این است که از مجموعه توانمند استفاده کنیم. وی با بیان اینکه کمترین زمان سبزی 
چراغ را ۱۵ ثانیه در نظر گرفتیم، ادامه داد: شــهروندان می توانند در صورت مشاهده 
خرابی و ایراد در چراغ راهنمایی با شماره ۸۷۵۰۰ تماس بگیرند و به زودی سامانه ای 

برای ارتباط بیشتر این شرکت با شهروندان رونمایی می شود.

مشاور عالی وزیر بهداشت مشــکلات کلیوی و نیاز به پیوند کلیه را بحرانی 
جهانی خواند و در عین حال گفت: طبق قانون مصوب، هیچ خارجی نمی تواند 

از فرد ایرانی کلیه دریافت کند.
دکتر ناصر سیم فروش در نشستی خبری که به مناسبت روز ملی اهدای عضو 
برگزار شد، اظهار کرد: هیچ فرد خارجی نمی تواند از یک ایرانی کلیه بگیرد و این 

ابتکار کشور ما است؛ چراکه در کشورهای دیگر اینگونه نیست.
وی با بیان اینکه مساله اهدا عضو با توجه به کمبود عضو در دنیا یک مساله 
جهانی اســت، تصریح کرد: در مورد کلیه می توان گفت پیوند کلیه یک بحران 
جهانی اســت. در آمریکا حدود ۱۰۰ هزار نفر در لیست انتظار پیوند کلیه قرار 
دارند و در واقع در این کشور هر ۱۲ دقیقه یک نفر در لیست انتظار جان می بازد. 
به همین دلیل کشورها به دنبال راه کارهایی هستند که این مشکل را حل کنند.

به گفته سیم فروش، بهترین راه درمان نارسایی کلیه، پیوند کلیه است و این 
روش در قیاس با دیالیز ارجح است.

مشــاور عالی وزیر بهداشت، دیابت و فشار خون را دو بیماری قاتل خاموش 
کلیه ها عنوان کرد و افزود: به علت سبک زندگی، بشر این مشکل را پیدا کرده 
اســت. از این رو حتما افراد فشــار خون و قند خون خود را ماهی یک بار اندازه 
بگیرند. پیشگیری همچنان باید شعار طلایی ما باشد؛ چراکه در دنیا ما هر چقدر 
پیوند انجام دهیم و دیالیز کنیم به هیچ وجه به تعداد مریض ها نخواهیم رسید.

وی بــا بیان اینکه ما در مورد پیوند کلیــه از مرگ مغزی با اختلاف زیاد در 
غرب آسیا و خاورمیانه رتبه نخست را داریم، تصریح کرد: این اثر نشان از پویایی 
علمی و تحرک مســئولین و مردم در زمینه اهدای عضو را دارد که توانستیم از 
سال ۲۰۰۰ میلادی جهشی در اهدای کلیه در کشور پیدا کنیم و به مرحله ای 

رسیدیم که در غرب آسیا رتبه اول و در دنیا جزو پیشروها هستیم.
سیم فروش همچنین این را هم گفت که با توجه به بررسی که یک سال پس 
از پیوند کلیه انجام می شــود، ۹۳ درصد از افرادی که از افراد زنده کلیه دریافت 
کرده اند، ۸۵ درصد از افرادی که از فرد مرگ مغزی شده کلیه دریافت کرده اند، 
۴۶ درصــد از افرادی که دیالیز صفاقی کرده اند و ۴۲ درصد از افرادی که دیالیز 

خونی انجام داده اند، زنده هستند.
به گفته مشــاور عالی وزیر بهداشت مرگ و میر دیالیز پنج برابر پیوند کلیه 
است و از ســوی دیگر از نظر اقتصادی نیز که بودجه ای که دولت صرف دیالیز 

می کند ۸ برابر پیوند کلیه است.
وی در ادامه عنوان کرد که در حال حاضر هلند در رتبه نخست و آمریکا در 
رتبــه دوم پیوند کلیه از فرد زنده قرار دارند و دولت ها پیوند کلیه از فرد زنده و 

مرگ مغزی را اولویت خود قرار داده اند.
سیم فروش با بیان اینکه در کشور ما با فتوای امام خمینی )ره( پیوند از مرگ 
مغزی رشد سریعی پیدا کرد و ایران در این زمینه رتبه نخست غرب آسیا را دارد، 
افزود: در خصوص پیوند زنده نیز ایران تنها کشوری است که دولتش برای پیوند 
از زنده، هدیه ایثار گذاشته است. قبلا مبلغ این هدیه ایثار ناچیز بود اما در حال 

حاضر در دولت جدید این مبلغ به ۴۰ برابر افزایش یافته است.
مشاور عالی وزیر بهداشت تاکید کرد: افراد زنده  با هر انگیزه ای که کلیه اهداء 
می کنند، قهرمان ملی هستند. تمام مراجع تقلید اهدای کلیه از فرد زنده حتی 
اگر فرد زنده مقابل این اهدا هدیه بگیرند را نیز جایز دانسته اند. بیشترین پیوند 
کلیه از فرد زنده نیز در قیاس با هفت سال اخیر، در این دولت انجام شده است. 
سال گذشته حدود ۲۴۰۰ پیوند کلیه انجام شد که ۵۰ درصد این تعداد از فرد 

زنده و ۵۰ درصد از فرد مرگ مغزی اهداء شد.
وی بــا بیان اینکه ترکیه از نظر پیونــد اعضاء از فرد زنده در دنیا رتبه اول را 
دارد، توضیح داد: ســال گذشته ترکیه بیش از ۳۰۰۰ پیوند از زنده داشت و در 

دنیا رتبه نخست را دارد.
سیم فروش در بخش دیگر سخنان خود پیوند کلیه را عمل سنگینی دانست 

و از دولتمردان درخواست کرد که توجه بیشتری به پیوند کلیه داشته باشند.
مشــاور عالی وزیر بهداشــت بیان کرد: امروز به خاطــر تعرفه های کم برای 
پزشــکانی که پیوند انجام می دهند، جوان هــا کمتر دنبال پیوند کلیه می آیند. 
جراحی پیوند کلیه در تمام دنیا عمل استراتژیکی است و توجه خاص باید به آن 

شود. از زمانی که لاپاراسکوپی در کشور ما شروع شد، اولین مطالعه کارآزمایی 
بالینی در خصوص پیوند از لاپاراســکوپی اهداء کننده زنده را در دنیا ما انجام 
دادیم که نشــان داد پیوند از این طریق هم اذیــت کمتری برای اهدا کننده و 
گیرنده دارد و هم نتیجه برای گیرنده مشابه دیگر نتایج است. از این رو در سال 

۲۰۰۴ بهترین جایزه لاپاراسکوپی به کشور ما اختصاص پیدا کرد.
وی در پایان ســخنان خود تاکید کرد: متوسط عمر فرد اهدا کننده کلیه از 
متوسط عمر جامعه بیشتر است چراکه این افراد از بین سالم ترین آدم ها انتخاب 
می شوند و تحت بررسی کامل قرار می گیرند چون باید از سلامت کامل برخوردار 
باشند بنابراین خطر اهدای کلیه بسیار کم است. ما در جراحی که نزدیک ۶۰۰۰ 
پیوند کلیه داشتیم حتی یک مورد مرگ و میر نداشتیم و طول عمر این افراد در 

۴۰ سال، مشابه باقی افراد است.
در بخش دیگر این نشســت، دکتر بابک شریف کاشــانی معاون بین الملل 
دانشگاه شهید بهشتی و متخصص بیماری های قلب و عروق نیز درباره پیوند قلب 
اظهار کرد: پیوند قاب مثل تمام پیوندهای دیگر کار تیمی است و اگر گروه پر کار 
و فداکار اهدای اعضا نبودند کار پیوند قلب پا نمی گیرفت چراکه بر خلاف سایر 

اعضاء مثل کلیه، برای پیوند قلب به جز مرگ مغزی، هیچ راه دیگری نیست.
وی با بیان اینکه آمار کشــوری در خصوص بیماری های قلبی و عروقی کم 
اســت، افزود: با این حال ۷۸ درصد بار بیماری ها و ۸۳.۵ درصد مرگ ومیرها به 
دوش بیماریهای غیرواگیر مثل بیماری های قلبی و عروقی هستند. از سوی دیگر 
نه تنها بیماری های قلبی بار مالی و اجتماعی دارد بلکه سن درگیری بیماری های 
قلبی پایین تر اســت و گروه سنی پایین تر را مورد هدف قرار می دهد. از این رو 
پیشگیری مهمترین مساله ما است اما وقتی کار از پیشگیری گذشت، هزینه های 

درمانی بالا و بستری آن متعدد است.
شریف کاشانی با بیان اینکه سال ۸۵ اولین پیوند قلب و عروق انجام گرفت، 
افزود: الان ۳۲۷ پیوند قلب در دانشگاه انجام داده ایم، مراکز پیوند قلب در تهران 
و سراسر کشور فعال هســتند و رقابت دوستانه بین این مراکز است تا بهترین 
خدمات را ارائه دهند. بیمارستان مسیح دانشوری به جز سال اولی که این کار را 

شروع کرد، در اکثر سالها بالای ۲۰ پیوند داشته است.
وی با بیان اینکه ما حتی بارداری موفق بعد از پیوند چند عضو نیز داشته ایم، 
ادامه داد: هماهنگی آن با گروه های مختلف پزشکی بسیار سخت بود اما توانستیم 
دوره بدون عارضه بارداری و زایمان را داشته باشیم. از طرفی دل نگران عوارض 
دارویی در دراز مدت برای مادر و فرزند بودیم که الان گزارش پنج ساله از فرزند 

را داریم که بچه بدون عارضه سالم است.
معاون بین الملل دانشگاه شهید بهشتی با تاکید بر اینکه در کار پیوند شخص 
یا گروه مطرح نیســت و کل گروه را باید در نظر گرفت، ادامه داد: رنج ســنی 
بیماران ما برای پیوند از بچه بســیار کوچک بوده اســت تا افراد بالای ۶۰ سال 
که آن بچه کوچکی که پیوند زدیم، اکنون در حال اخذ دیپلم اســت. اگر لطف 
جامعه بزرگوار ایرانی نبود و فرهنگ اهدای عضو را نداشتیم، نمی توانستیم اینجا 

بنشینیم و از دستاوردهای پیوند اعضاء صحبت کنیم.

معاون اول رئیس جمهوری گفت: نباید از مســکن، 
معیشت و مســائل رفاهی در امر فرزندآوری غافل شد 
و این توقع که خانواده هــای ایرانی بدون توجه به این 

مسائل به فرزندآوری ترغیب شوند نادرست است.
محمد مخبر در نخستین رویداد جایزه ملی جوانی 
جمعیت با تاکید بــر بکارگیری ظرفیت های فرهنگی، 
سیاستگذاری، قانونگذاری و اجرایی برای اجرای قانون 
جوانی جمعیت و افزایش فرزندآوری در کشور تصریح 
کرد: افزایش ازدواج و فرزندآوری و جوانی جمعیت تنها 
به یک جریان خاص و بخش دولتی مربوط نمی شود و 

باید تمام ارکان کشــور پای کار بیایند تا در سال های 
آینده بتوانیم همانند گذشته به جوانان و نسل جوان در 

راه توسعه و پیشرفت کشور افتخار کنیم.
وی با اشاره به سخنان آسیب شناسانه یکی از اعضای 
حاضر در این مراسم اظهار کرد: باید با بررسی و تجزیه و 
تحلیل دقیق علمی و برنامه ریزی، همکاری و همفکری 
دولت و مجلس گام بلندی در راســتای رفع مشکلات 

خانواده های دارای چند فرزند برداشته شود.
معاون اول رئیس جمهــوری با بیان اینکه در دوران 
قبل و بعد از پیروزی انقلاب اسلامی نسل جوان در همه 
عرصه ها حضور داشته، گفت: نهضت اسلامی با حضور 
جوانان شکوفا و انقلاب اسلامی با نسل جوان پیروز شد 
و در تمــام فتنه ها و حوادث پس از پیروزی انقلاب نیز 
این جوانان بودند که ســینه ســپر کردند و فرمانبردار 
آگاه و بصیر بنیانگذار کبیر انقلاب اســلامی شدند. در 
دوران دفاع مقدس نیز از ســرباز پیــاده تا فرماندهان 
جنگ بیشتر از نســل جوان بودند و پیروزی در جنگ 
علیه دشمن بعثی نه با سلاح های جنگی بلکه با حضور 

رزمندگان و جوانان خالص و مومن محقق شد. در طول 
۴۰ سال پس از پیروزی انقلاب اسلامی، جوانان لشکر 

حزب الله امام و رهبری بودند.
مخبر با یادآوری اینکه در ســال های گذشته بدلیل 
اتخاذ برخی سیاست های نادرست با خطر از دست دادن 
نسل جوان روبه رو هستیم، گفت: کشورهای پیشرفته 
از موضوع جوانــی جمعیت غافل و دچار گرفتاری های 
اساسی شــده اند، اگر در برهه کنونی توجه اساسی به 
جوانی جمعیت نکنیم، ما نیز در سال های آینده دچار 
مشــکلات اساسی خواهیم شــد. بنابراین باید با تمام 
امکانات نرم افزاری و سخت افزاری بحث جوانی جمعیت 

را دنبال کرد.
وی با اشاره به اهمیت توجه به ابعاد اقتصادی تشکیل 
خانواده، فرزندآوری و جوانی جمعیت، اظهار کرد: نباید 
از مســکن، معیشت و مسائل رفاهی در امر فرزندآوری 
غافل شد و این توقع که خانواده های ایرانی بدون توجه 
به این مسائل به فرزندآوری ترغیب شوند نادرست است. 
در این زمینه امکانات و ظرفیت های قانونی لازم وجود 
دارد. باید قانون جوانی جمعیت و سیاست های ابلاغی 
مقام معظم رهبری که بعضاً بر زمین مانده است هر چه 

سریعتر اجرایی شود.

مشاور عالی وزیر بهداشت اعلام کرد

ممنوعیت پیوند »کلیه« ایرانی به اتباع خارجی

رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت با تاکید بر اینکه هیچ 
نوع ماده دخانی بی ضرری وجود ندارد، گفت: نیکوتینی که در ســیگارهای الکترونیک 

وجود دارد به مراتب بیشتر از سیگار است و سبب وابستگی فرد می شود.
مهندس بهزاد ولی زاده در نشســت خبری هفته ملی بدون دخانیات، گفت: بحث 
تبلیغات دخانیات فقط موضوع فروش دخانیات نیســت بلکه تبلیغ، ترویج و حمایت 
مالی از دخانیات هم مهم اســت. طبق ماده ۳ قانون جامع کنترل دخانیات، تبلیغات 
دخانیات با اشکال مختلف ممنوع است. این اواخر به دلیل استراتژی شرکت های چند 
ملیتی تبلیغ کننده دخانیات، تبلیغات دخانیات به صورت غیر مستقیم جوانان را هدف 

گرفته است.
وی افزود: تحقیقات ثابت کرده است که بیش از ۳۰ درصد جوانان به دلیل تبلیغات 
جذب مصرف دخانیات می شــوند. اضافه شــدن عطر و طعم به مــواد دخانی یکی از 
مصادیق دیگر تبلیغ اســت که حتی سبب می شــود به خاطر عطر و طعم میوه افراد 
تصور کنند برایشــان خاصیت هم دارد و اینها جوانان را هدف قرار می دهند. مصداق 
دیگر، تبلیغ نمایش مصرف محصول دخانی در شبکه نمایش خانگی است. با توجه به 
بحث جوانی جمعیت که از راهکارهای دولت اســت، اگر ما نتوانیم مصرف دخانیات را 
کنترل کنیم متاســفانه نمی توان امیدوار بود که بحث جوانی جمعیت را هم به خوبی 

دنبال کنیم.
رئیس دبیرخانه ســتاد کشــوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت تاکید کرد: آمار 
نشان می دهد اگر برای مصرف دخانیلات اقدام عاجلی انجام نشود ما در کنار پاکستان 
و مصر جزو کشــورهایی خواهیم بود که بیشترین مصرف را در جهان خواهیم داشت، 

بنابراین سیاست ها بابد بتوانند مصرف دخانیات را کاهش دهند.
ولی زاده با اشــاره به عوارض سیگارهای الکترونیک و ویپ، اظهار کرد: قانونا خرید، 
فروش، واردات و صادرات »ویپ« ممنوع اســت. تمام این نوع محصولات را هم همین 
صنایع دخانی تولید کردند یعنی همین سیستم گرمایشی یا ویپ را فیلیپ موریس که 
صاحب برند »مارلبرو« اســت تولید کرده و اعلام می کند می خواهد جهان را با همین 
محصولات بدون دخانیات کند. نیکوتینی که در سیگارهای الکترونیک وجود دارد به 
مراتب بیشتر از سیگار است و سبب وابستگی فرد می شود. مردم باید بدانند هیچ نوع 

ماده دخانی بی ضرر نیست.
وی در خاتمه بر لزوم اجرای قوانین در زمینه دخانیات تاکید کرد و گفت: باید هم 

افزایی و افزایش ارتباطات بین بخشی هم اتفاق افتد.

دکتر فرشــید رضایی در ادامه نشست خبری هفته ملی بدون دخانیات، گفت: چرا 
فردی که می داند یک موضوع برای ســلامتی اش مضر اســت اما بازهم به گونه ای که 
به نفعش نیســت رفتار می کند؟ این سوال کلیدی است که آغاز کننده موضوع سواد 

سلامت است.
وی افزود: می گویند وقتی خیر کســی را نمی خواهید او را بمباران اطلاعاتی کنید، 
وقتی کســی اطلاعات زیادی داشته باشد نمی تواند اطلاعات صحیح و مفید را انتخاب 
کند. وقتی اطلاعات صحیح به فرد برســد لزوما به معنی رفتار درســت نیست، برای 

شکل گیری رفتار باید در جامعه هم اتفاق های متناسب رخ دهد.
او تاکید کرد: یکی از ســازمان های اثرگذار در رفتار فردی، آموزش و پرورش است. 
سواد سلامت یک موضوع فردی نیست و جامعه هم باید سواد سلامت داشته باشد و به 
موضوع جمعی هم نگاه شده است. از طرفی پزشکان وکارکنان هم باید سواد سلامت 
درستی از دخانیات داشته باشند. متاسفانه تکنیک هایی در رسانه ها وجود دارد که به 
ظاهر پیام بهداشــتی تهیه می کنند اما در لایه های زیرین پیامی وجود دارد که فرد را 
به سمت رفتار اشتباه هدایت می کند. در آموزش و پرورش ما به سواد تغذیه و فعالیت 
بدنی خوب پرداخته می شــود اما سواد سلامت مقوله ای فراتر از اینها است که نیاز به 

سواد اجتماعی و عاطفی دارد.
وی افزود: بستر شــهری، جامعه علمی، کتابخانه ها، رســانه ها و... در ترویج سواد 
سلامت جمعی موثر هستند. از طرفی بحث اقتصاد هم اهمیت دارد که در شکل گیری 
رفتار جامعه موثر است لذا سیاســت گذاران این بخش باید بدانند که تصمیمات آنها 

مستقیما بر رفتار جوانان برای مصرف یا عدم مصرف دخانیات اثر گذار است.

رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت اعلام کرد؛

ممنوعیت خرید و فروش سیگارهای الکترونیک

مخبر: 

توقع فرزندآوری خانواده ها  بدون توجه به امور رفاهی نادرست است

خبر

خبر
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وزیر نیرو از اجرای طرح سراسری 
پــاداش صرفه جویــی خبــر داد و 
با صرفه جویی  مشــترک  هر  گفت: 
بیشتری  بهره مندی  امکان  بیشــتر 
از ظرفیت هــای این طــرح خواهد 
صرفه جویی های  در  حتی  داشــت؛ 
قابل توجه این رقم می تواند از مبلغ 
یارانه پرداختی نیز بیشــتر شــود، 
بــه طوری که این پــاداش از یک تا 
یک ونیم میلیون تومان به مشترکان 

تعلق می گیرد.
علی اکبر محرابیان با اشاره به آغاز 
طرح سراســری پاداش صرفه جویی 
گفــت: بایــد منتظر اجــرای طرح 
سراسری پاداش صرفه جویی باشیم.

وزیر نیــرو دراین باره با اشــاره 
به قرار گرفتن در آســتانه ورود به 
فصل گرم سال، افزود: بر این اساس 
مصارف برق به شدت افزایش یافته 
و نســبت به ایام عادی سال حدود 
۱۵ هزار مگاوات بــا افزایش تقاضا 
روبرو هســتیم و روز به روز به این 

عدد افزوده می شود.
وی ادامه داد: پیش بینی می شود 
که ۳۱ میلیون مشترک برق بتوانند 
از مزایای این طرح اســتفاده کنند؛ 
به عبارت دیگر در ســال گذشــته 
مشــترکانی که مصــارف آن ها زیر 
الگــوی مصرف بــود بــه ازای هر 
کیلووات ســاعت مبلغ ۵۰۰ تومان 
حائــز دریافت پــاداش صرفه جویی 
می شــدند، اما در ســال جاری همه 
بابــت کاهش و  مشــترکان بــرق 
صرفه جویی مصــرف تا هر کیلووات 

۲۰۰۰ تومــان از مزایای این طرح 
بهره مند می  شود.

وی بــا بیــان اینکــه هیچگونه 
بهره منــدی  بــرای  محدودیتــی 
مشــترکان از ایــن پــاداش وجود 
نــدارد، اظهــار کرد: هر مشــترک 
بــا صرفه جویــی بیشــتر امــکان 
بهره مندی بیشــتری از ظرفیت های 
این طرح خواهد داشــت، حتی در 
صرفه جویی های قابل توجه این رقم 
می تواند از مبلغ یارانه پرداختی نیز 
بیشتر شود؛ به طوری که این پاداش 
بعضا از یــک تا یک ونیــم میلیون 

تومان به مشترکان تعلق می گیرد.
محرابیــان بــا تاکید بــر اینکه 
صرفه جویی بــه معنای عدم مصرف 
نیســت، اضافه کرد: ممکن است در 
طول ۲۴ ســاعت شــبانه روز، چهار 
ســاعت بسیار گرم باشــد و نیاز به 
استفاده از کولر داشته باشند؛ البته 
ایــن موضوع در مناطــق مختلف و 
اقیلم متفاوت است، ضمن  اقلیم به 
اینکه در بسیاری از مواقع با دور کند 
کولر نیز می توانیم دمای آسایش که 
معــادل ۲۴ یا ۲۵ درجه اســت را 
دریافت کنیم. تفاوت دور کند با دور 
تنــد در کولرهای آبی ماهانه بالغ بر 

۱۵۰ هزار تومان است.
وزیــر نیــرو در پاســخ بــه این 
ســوال که آیا مشــترکان می توانند 
قبض رایــگان دریافت کنند، افزود: 
مشترکان نه تنها می توانند مشمول 
قبض رایگان شوند، بلکه این امکان 
را خواهنــد داشــت که بــا کاهش 

مصــرف، مبالغ قابــل توجهی را از 
وزارت نیرو بستانکار شوند.

وی یادآور شــد: در سال گذشته 
۴۲ درصد مشــترکان مشول پاداش 
صرفه جویــی شــدند و قبض حدود 
۸ میلیــون و ۲۰۰ هزار مشــترک 
رایگان یا بستانکار شد. امسال با رقم 
۲۰۰۰ تومان بــه ازای هر کیلووات 
ســاعت صرفه جویی برق برای همه 
مشترکان، می توان تابستانی را رقم 
زد که نه تنها قبض همه مشترکان 
رایگان شــود بلکه هــزاران میلیارد 
تومان نیز از وزارت نیرو بســتانکار 

شوند.
محرابیان در تشــریح اجرای این 
طرح در مناطق مختلف کشور بیان 
کرد: در اقلیم های گرمســیر امکان 
کاهش مصــرف بیشــتر و دریافت 
مبالغ قابل توجهی برای مشــترکان 
وجود دارد، به طوری که اگر یک کولر 
گازی در مناطق گرمسیری خاموش 
تومان  میلیــون  یک  ماهانه  شــود 
می تواننــد پــاداش دریافت کنند و 
اگر دو کولر خاموش شود این رقم تا 
۱.۵ میلیون تومان افزایش می یابد. 
وی یادآور شد: این صرفه جویی فقط 
ناظر بر خاموش کردن کولر نیســت 
و با روش های دیگری چون خاموش 
کردن چراغ هــای اضافه و خاموش 
کردن وســایل برقی اضافه از جمله 
پمپ های آب که در برخی از خانه ها 
وجود دارد می تــوان مصرف برق را 

کاهش داد.
وی درباره تعرفه مشــترکان برق 

توضیح  نیــز  متفاوت  پله هــای  در 
داد: مشــترکان با مصــرف زیر الگو 
بــه ازای هــر کیلووات ســاعت به 
صورت متوسط ۱۰۰ تومان پرداخت 
می کننــد، البته در برخی از مناطق 
این عــدد تا حــدود ۶۰ تومان نیز 
می رســد. البته طبق قانون، مصارف 
بالاتــر از الگوی مصــرف، باید برق 
بــدون یارانــه دریافت کننــد، این 
در حالــی اســت که رقــم پاداش 
صرفه جویی چندین برابر نرخ خرید 
برق است. این رقم نسبت به تعرفه 

بــرق در زیر الگوی مصرف ۲۰ برابر 
و نسبت به متوسط مصارف کمتر و 
بیشتر از الگوی خانوار، بیش از ۱۸ 

برابر است.
وزیر نیرو در ادامه درباره شرایط 
تامین برق برای صنایع کشور، گفت: 
ایــن وعــده و نویــد را می دهم که 
پیش بینی شده برق لازم برای تولید 
صنایــع را تامین کنیــم؛ واحدهای 
صنعتی و صنفی و صنعتی هیچگونه 
محدودیتــی را در خصــوص بــرق 
دریافــت نمی کننــد، چراکــه این 

واحدها از فیدرهای خانگی استفاده 
می کننــد. فقــط در شــهرک های 
صنعتی از مشــترکان خواســته ایم 
تعطیــلات جمعه را بــه طول هفته 
موکول کنند به این معنا که جمعه 
و پنجشنبه به صورت شبانه روز نیز 
تولیــد کنند، اما فقــط یک روز در 
هفته بر اساس برنامه زمان بندی آن 
هم در بازه زمانی ظهر تا شب )نصف 
روز( عمــل کنند؛ این واحدها حتی 
می توانند برنامه تولیدات خود را نیز 

افزایش دهند.

یک مطالعه جدید نشان داد؛

بیش از نیمی از دریاچه های بزرگ جهان 
در حال خشک شدن هستند

یک مطالعه جدید نشــان می دهد که بیش از نیمی از دریاچه ها و ذخایر 
آبی بزرگ جهان از اوائل ســال ۱۹۹۰ میلادی به این ســو در حال خشک 

شدن هستند.
به گزارش شــبکه الجزیره، این مطالعه حاکیســت پدیده خشک شدن 
دریاچه های بزرگ و منابع آبی جهان عمدتا حاصل تغییرات اقلیمی است و 
این امر موجب تشدید نگرانی ها نسبت به کمبود ذخایر آب مورد نیاز برای 
مصارف کشاورزی، تامین انرژی برق آبی و همچنین مصارف انسانی می شود.

یک گروه از کارشناســان بین المللی در این مطالعه تازه  خاطر نشــان 
کردند که برخی از مهم ترین منابع آب شــیرین جهــان از ذخایر آبی بین 
اروپا و آســیا گرفته تا دریاچه »تیتیکاکا« در آمریکای جنوبی طی سه دهه 
گذشــته سالانه حجم قابل ملاحظه ای - حدود ۲۲ گیگا تنُ - آب از دست 
داده انــد. این میزان، حدود ۱۷ برابر حجم دریاچه »مید«، بزرگترین مخزن 

آبیِ ایالات متحده است.
مطالعه منتشر شــده در مجله تخصصی »ساینس« نشان داده است که 
استفاده ناپایدار انسان، باعث خشک شدن یا کم آبی شدید دریاچه هایی مانند 
دریای »آرال« در آسیای مرکزی و »دریای مرده« در خاورمیانه شده است 
و این درحالیســت که دریاچه های مصر و مغولستان نیز تحت تاثیر افزایش 
دما قرار گرفته اند.داز سوی دیگر سطح آب در یک چهارم از دریاچه های دنیا 
نیز افزایش یافته که اغلب در نتیجه ساخت سد در مناطق دورافتاده مانند 

فلات داخلی تبت بوده است.
به گفته کارشناســان، دریاچه های طبیعی و ســدها حدود ۸۷ درصد از 
حجم آب شیرین زمین را در خود ذخیره می کنند، هرچند تنها ۳ درصد از 

سطح سیاره را پوشش می دهند.
»فانگ فانگ یائو«، آب شــناس دانشــگاه ویرجینیا که ایــن مطالعه را 
سرپرســتی کرده، می گوید که ۵۶ درصــد کاهش آب دریاچه های طبیعی 
ناشــی از گرم شدن آب  و هوا و مصرف انســانی است هرچند که تغییرات 

اقلیمی سهم بیشتری در این رابطه داشته است.
کارشناســان مطالعات اقلیمی تصور می کنند در حالی که برخی مناطق 
جهان تحت شــرایط تغییرات اقلیمی خشک می شوند، مناطق مرطوب نیز 
مرطوب تر خواهند شــد، با این حال مطالعه جدید می گوید که مقدار قابل 

توجهی از آب حتی در مناطق مرطوب نیز از دست رفته است.
برای مثال کارشناســان در اسپانیا اخیرا گزارش داده اند که پس از ماه ها 
خشکسالی، مخازن آب در منطقه شمال شرقی کاتالونیا حدود ۲۶ درصد پر 
شده است با این حال در مقایسه با سال ۲۰۲۲ که این رقم ۵۸ درصد بوده، 

کاهش قابل توجهی داشته است.

بــا کاهــش ۳۰ درصــدی مصــرف بنزین در 
خودروها، می توانیم صادرکننده شویم

ســخنگوی کمیسیون انرژی مجلس با اشاره به 
بالا بــودن مصرف بنزیــن در خودروهای تولیدی 
گفت:  اگر ۳۰ درصد مصــرف بنزین در خودروها 
کاهــش یابد، نه تنها مشــکلات ایــن بخش حل 

می شود، بلکه صادرکننده بنزین خواهیم بود.
به گزارش ســرزمین پویا، مالک شریعتی امروز 
در حاشیه بیست و هفتمین نمایشگاه بین المللی 
نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی در نشستی خبری 
با بیان اینکه شعار محوری نمایشگاه تولید فناورانه 
و مصرف بهینه اســت، اظهار کرد: در ســال های 
قبل، شرکت ها و غرفه های نمایندگی شرکت های 
خارجی، برای صــادرات محصولات مورد نیاز این 

صنعت به ایران، در نمایشگاه حضور داشتند.
وی با بیان اینکه اکنون رویکرد به سمت تولید 
فنــاوری دانش بنیان رفته و شــرکت های ایرانی 
توانسته اند برخی تجهیزات مورد نیاز را تولید کنند 
به طوری که عمده تقاضا حمایت از ســوی دولت 
اســت، اظهار کرد: مصرف بهینــه انرژی وضعیت 
مناسبی ندارد، بر اساس برنامه های پنجم و ششم 
توســعه قرار بود شدت مصرف انرژی در کشور ۵۰ 
درصد کاهش یابد، امــا این اهداف نه تنها محقق 

نشد، بلکه شدت مصرف انرژی نیز افزایش یافت.
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه 
اقتصــاد ایران اقتصاد انرژی پایه و بر مبنای انرژی 
های فسیلی است، گفت: باید ابزارها و وسایلی در 

اختیــار مردم قرار می گرفت تا به کاهش شــدت 
مصرف انرژی کمک کرده و آن را تضمین کند.

وی بــا بیان اینکــه نمونه عینــی این موضوع 
بالا بــودن مصرف بنزیــن در خودروهای تولیدی 
اســت، اظهار کرد:  اگر ۳۰ درصد مصرف بنزین در 
خودروها کاهش یابد، نه تنها مشکلات این بخش 
حل می شود، بلکه صادرکننده بنزین خواهیم بود.

شــریعتی با بیان اینکه صنایع در حوزه انرژی 
بســیار غیر بهره ور اداره می شــوند به طوری که 
در تمام صنایع از جمله صنعت ساختمان و حمل 
و نقل بهره وری وجود ندارد، گفت: در حوزه تولید 
انــرژی، متولی داریم اما متولی واحد و متمرکز در 

کنترل کاهش شدت مصرف انرژی نداریم.
وی افزود: وزارتخانه های نفت و نیرو نمی توانند 
این مســئولیت را بــر عهده بگیرند زیرا با شــرح 
وظایف آنها در تناقض اســت. پیشــنهاد مشخص 
ما در مجلس برای حل مشــکل بالا بودن شــدت 
مصرف انرژی در ایران این اســت که بخش های 
پراکنده ذیربط مصرف انرژی تجمیع و ادغام شده 
و در یک مرکز زیر نظر ریاســت جمهوری فعالیت 

کند.
ســخنگوی کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه بر اساس این پیشنهاد می 
توان معاونت راهبردی انرژی تشــکیل داد و یک 
بازوی مالــی تحت عنوان صنــدوق بهره وری نیز 
ایجاد کرد تا بر اســاس بودجه سال ۱۴۰۲ حدود 
۳۰ هــزار میلیارد تومان منابــع اولیه برای اجرای 

طرح های بهره وری انرژی داشــته باشد، گفت: اگر 
دولت لایحــه ای در این خصوص ارائــه کند، کار 
سریعتر انجام می شود و بار مالی ناشی از ایجاد این 

معاونت را نیز منتفی می کند.
شــریعتی افزود: در صورتی کــه دولت در این 
زمینه اقدام نکند، مجلس در جریان بررسی برنامه 
هفتم توسعه، نســبت به ایجاد این معاونت اقدام 

خواهد کرد.
وی با بیــان اینکه دو نگاه افــراط و تفریط در 
حوزه مصرف بنزین و قیمت گذاری آن در کشــور 
وجود دارد، گفت:  برخی عقیده دارند قیمت بنزین 
در کشــور بالاســت و باید کاهش یابد و در مقابل 
عده ای بر این اعتقاد هســتند که قیمت ها باید به 

نرخ پایه در خلیج فارس برسد.
ســخنگوی کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی با بیان اینکه هر دو نگاه به مقوله قیمت 
بنزین نادرست اســت، گفت: نگاه درستی که باید 
مبنا قرار بگیرد، این اســت که هر کســب و کاری 
یک قیمت تمام شــده دارد و بر اساس این قیمت 
تمام شده با فرآیند معقول تعیین قیمت می شود.

شــریعتی با بیان اینکه اعــلام این قیمت تمام 
شــده نشــان می دهد که بهره وری چقدر است و 
دلالی را حذف می کند، گفــت: همچنین با اعلام 
قیمت تمام شــده یارانه واقعی مشــخص می شود 
به طوری که یارانه پرداختــی را می توان از محل 
مالیات مضاعف بر مصرف جبــران کرد و افزایش 

قیمت پلکانی باشد.

 سهمیه بندی
 صنایع فولاد و سیمان

سخنگوی صنعت برق گفت: امسال برنامه تامین برق پایدار صنایع انرژی 
بر مثل سال گذشته است و حتی صنایعی که طی این مدت نسبت به احداث 
نیــروگاه اقدام کرده انــد از معافیت کامل در برنامــه های مدیریت مصرف 

برخوردارند.
مصطفی رجبی مشهدی  درخصوص سهمیه بندی صنایع فولاد و سیمان 
گفت: امسال نیز برنامه تامین برق پایدار صنایع که غالبا مشترک شرکتهای 
برق منطقه ای هســتند طبق برنامه، تامین انرژی خواهدشــد و مشکلی در 

تامین برق  شان نداریم.  
وی تصریح کرد : برنامه تامین انرژی  صنایع که در ســال گذشته انرژی 

تحویلی آنها به نحوی تامین شد که رشد تولید بیش از ۱۳ درصدی داشتند،   
امســال نیز ادامه دارد و از طرفی انرژی تحویلی صنایع سیمانی نیز بیش از 

میزان توافق شده در ماه بوده است.  
رجبی مشهدی تصریح کرد : برنامه تامین انرژی صنایع که در سال گذشته 
انرژی تحویلی آنها به نحوی تامین شــد که رشد تولید بیش از ۱۳ درصدی 
داشــتند ، امســال نیز ادامه دارد و از طرفی انرژی تحویلی صنایع سیمانی 
نیز بیش از میزان توافق شــده در ماه بوده اســت؛ بر این اساس طی اسفند 
و فروردین ماه گذشــته نسبت به مدت مشابه سال گذشته صنایع بورسی به 

ترتیب ۹.۴ درصد و ۵.۸ درصد رشد تولید را تجربه کردند.
وی ادامه داد: رشد تولید بخش محصولات فلزی در فروردین سال ۱۴۰۲ 
نسبت به سال گذشته ۱۵.۴ درصد بوده که بیانگر تامین برق کافی در سال 

جاری است.
سخنگوی صنعت برق افزود: صرفا تعداد محدودی از صنایع فولاد و سیمان 
مشترک شرکت های توزیع هستند که برنامه آنها نظیر برنامه هماهنگ شده با 
وزارت صمت خواهد بود و طرح پیشنهادی اشاره شده در جلسه با حضور وزیر 

نیرو مطرح شده و با آن مخالفت و از دستور کار خارج شد.
وی ادامه داد : در عین حال در نامه مورد اشــاره و منتشــر شــده توسط 
برخی رســانه ها از مشترکان خواسته شده است تا با جابجایی بار در ساعات 
اوج مصرف از افزایش مصرف و اضافه شدن بار شبکه برق کشور پرهیز کنند.  
رجبی مشهدی تاکید کرد: برنامه های گذر از دوره اوج مصرف وزارت نیرو 
برای صنایع که با هماهنگی و همکاری سایر نهادهای ذینفع، از جمله وزارت 

صمت تدوین شده شامل بسته کامل حمایتی از تولید و اشتغال است.  
ســخنگوی صنعت برق افزود: از پیش فرضهای اولیه برنامه امسال تامین 
کافی محصولات تولیدی صنایع برای نیاز مصرف کشــور و هم چنین عدم 
تکانه و ثبات در قیمت بازار و مهار تورم اســت که با همکاری وزارت صمت 
تعیین و ابلاغ شــده است. ســخنگوی صنعت برق ضمن ابراز امیدواری در 
خصوص پیش بینی بســته انرژی مورد نیاز صنایع توسط وزارت نیرو گفت: 
این بسته مانند سال گذشته تحویل صنایع مرتبط میشود، و قطعا مثل سال 

گذشته رشد تولید را در پی خواهد داشت.

سخنگوی کمیسیون انرژی:

 با کاهش 3۰ درصدی مصرف بنزین در خودروها، می توانیم صادرکننده شویم

کشــور ژاپن به عنوان ســومین 
اقتصــاد بــزرگ جهــان، از جمله 
کشور هایی است که تا پیش از فاجعه 
اتمی فوکوشــیما در ســال ۲۰۱۱ 
میلادی بیش از ۳۰ درصد برق خود 
را از طریــق نیروگاه های هســته ای 
تأمین می کرد؛ کشوری که به دنبال 
فاجعه مورد اشاره با عرضه ناچیز برق 
رو به رو شد و مشکلات فراوانی را در 
۱۲ سال گذشته در این حوزه تجربه 

کرده است.
به گزارش سرزمین پویا و به نقل 
از وزارت نیرو،  وب ســایت تخصصی 
 ،»asiafundmanagers«
در گزارشــی با اشــاره به اینکه پس 
از گذشــت ســال ها از نابود شــدن 
نیروگاه اتمی فوکوشــیما در جریان 
ســونامی، ژاپنی ها هنوز نتوانسته اند 

بر مشکل تأمین برق مورد نیاز خود 
به صورت کامل غلبه کنند، نوشــت: 
فرســودگی نیروگاه های حرارتی در 
کنار وابستگی شدید به واردات نفت و 
افزایش جهانی قیمت انرژی از جمله 
مشکلات بزرگ ژاپن برای تأمین برق 

در حال حاضر است.
بر اساس اطلاعات مورد اشاره در 
این گزارش پــس از یک دهه تجربه 
محدودیت های شدید برقی، سیاست 
انرژی در کشــور ژاپن در حال تغییر 
اساســی اســت و دولتمــردان این 
کشور قصد دارند تا ضمن راه اندازی 
دوباره نیروگاه های از رده خارج شده 
هســته ای از طریــق افزایش طول 
عمر راکتور هــا همچنین راکتور های 
هســته ای نســل جدید را راه اندازی 

کنند.

از این سیاســت در کشور ژاپن به 
عنوان شروعی تازه برای بهره برداری 
از انرژی هســته ای به منظور تولید 
انرژی بــرق یاد می شــود که هدف 
اصلی آن حفظ پایداری شــبکه برق 
کشــور و مقابله بــا افزایش جهانی 

قیمت انرژی و سوخت است.
در همیــن رابطه در مــاه ژوئیه 
فومیو کیشــیدا، نخســت وزیر ژاپن 
به مســئولان مربوطه دستور داد تا 
مقدمــات بهره بــرداری از ۹ راکتور 
هسته ای جدید که معادل ۱۰ درصد 
از کل حجم مصرفی برق این کشور را 

تأمین خواهد کرد، فراهم کنند.
دستور نخســت وزیر ژاپن مبنی 
بر توســعه راکتور های هسته ای در 
حالی مطرح شــد که تجربه فاجعه 
فوکوشیما و خســارت های برآمده از 

نابودی تأسیسات هســته ای در این 
کشور همچنان به عنوان یک موضوع 
پرتنش در میان افکار عمومی مطرح 
اســت. با این حال به نظر می رسد به 
واسطه محدودیت های برقی ۱۲ سال 
گذشته احساسات عمومی نیز به نفع 
راه اندازی مجدد راکتور های هسته ای 

این کشور تغییر کرده است.
بــه صورت کلی ژاپن بنــا دارد تا 
۲۰۳۰ میــلادی میــزان تولید برق 
این کشــور از طریق انرژی هسته ای 
را که تا پیش از ســال ۲۰۱۱ به ۳۰ 
درصد رسیده بود به ۲۰ تا ۲۲ درصد 

برساند.
در همین رابطه و در اجلاس گروه 
۲۰ که ســال ۲۰۲۲ میلادی برگزار 
وزیر  نیشــیمورا،  یاسوتوشــی  شد، 
تجارت و صنعت ژاپن ضمن اشــاره 

به بحــران جهانی در حــوزه انرژی 
و افزایش قیمت ســوخت، از انرژی 
هســته ای به عنوان راهــکاری برای 
تضمین امنیت انرژی در کشور ژاپن 

یاد کرد.
ژاپنی هــا همچنیــن در پی این 
هســتند تا جدا از توسعه راکتور های 
هسته ای سهم انرژی های تجدیدپذیر 
را نیز در سبد تأمین برق کشورشان 
افزایش دهند و از این طریق از میزان 
وابستگی خود به نیروگاه های حرارتی 

بکاهند.
در همین رابطه پیشتر هیرویوکی 
J-Pow�  اوچیناگا، یکی از مقامات

er )شــرکت توســعه برق ژاپن( به 
رســانه ها گفت: به طور معمول یک 
نیروگاه بین ۲۰ تا ۳۰ ســال کارایی 
دارد، اما به دلیل مشــکل کشور در 

تأمین برق کافی برخی نیروگاه های 
حرارتی بیــش از ۵ دهه به فعالیت 

خود ادامه داده اند.
با توجه بــه توضیحاتی که مورد 
اشــاره قرار گرفت و ناظر بر کمبود 
انرژی برق در کشــور ژاپن اســت، 
بررسی ها نشان می دهد در سال های 
گذشته در این کشور اقدامات متنوعی 
با هدف صرفه جویی در مصرف انرژی 
برق انجام شده اســت که به عنوان 
نمونه می توان به درخواست سراسری 
دولت ژاپن از مشترکان بخش خانگی 
برای صرفه جویی در مصرف برق بین 
ماه های دسامبر تا مارس سال ۲۰۲۳ 
و در فصل زمستان گذشته اشاره کرد.

همچنیــن از جملــه راهکار های 
ژاپنی ها بــرای مقابله بــا ناپایداری 
برق اســتفاده از منابع تغذیه انرژی 

اســت که به آن ها اجازه می دهد در 
زمان های غیر اوج نســبت به ذخیره 
سازی انرژی برق و در زمان های اوج 
مصــرف به اســتفاده از انرژی منابع 
تغذیه با هدف حفظ پایداری شبکه 

برق اقدام کنند.
نصب اجباری پنل های خورشیدی 
بر روی پشت بام تمام خانه هایی که 
به تازگی ســاخته می شوند از دیگر 
برنامه هایی اســت که دولت ژاپن با 
هــدف کمک به تأمین شــبکه برق 
سراسری و جلوگیری از خاموشی های 
گسترده در دستور کار قرار داده و از 
سال ۲۰۲۵ این طرح اجرایی خواهد 

شد.
این اقدام در راســتای سیاســت 
کلان ژاپنی ها اجرایی می شــود که 
بر اســاس آن دولتمردان این کشور 

بنا دارنــد تا ســال ۲۰۳۰ میلادی 
ســهم تولید برق کشورشان از محل 
انرژی هــای تجدیدپذیر را که چیزی 
حدود ۱۱ درصد است به ۲۴ درصد 

برسانند.
در کنار این اقدامات توســعه ای، 
بررسی ها نشان می دهد ژاپنی ها روی 
فرهنگ سازی با هدف کاهش مصرف 
برق نیز در سال های گذشته به شدت 
کار کرده انــد و در ســایه مجموعه 
مانند نصــب کنتور های  اقداماتــی 
هوشــمند برای بیش از ۵۰ میلیون 
اوج  قیمت گذاری  مشــترک، طرح 
critical peak pric� )مصــرف 

ing( و فرهنگ سازی موفق شده اند 
به میزان ۱۷ درصد مصرف برق را در 

کشورشان کاهش دهند.

ابتکارات ژاپن برای صرفه جویی در مصرف برق

نماینده مشهد در مجلس: مبلغ جوانی جمعیت از قبض های آب حذف می شود
نماینده مردم مشهد در مجلس شورای اسلامی درخصوص درج مبلغی با عنوان جوانی جمعیت در قبض های آب گفت: این هزینه حتما از روی قبض ها برداشته می شود و باید این اتفاق بیفتد؛ ما پیگیر هستیم که از 
دوره بعدی قبض ها، این مبلغ حذف شود. فاطمه رحمانی در رابطه با موضوع درج مبلغی با عنوان جوانی جمعیت در قبض های آب که اعتراضات مردم را در پی داشته است، اظهار کرد: انتقادات مردم کاملا بجاست. این 
موضوع کج سلیقگی بوده که اتفاق افتاده است. در قانون آمده که یکی از مسیرهای تامین بودجه جمعیت، مالیات، فروش نفت یا جرائم  است؛ مثلا اگر سیگاری به صورت قاچاق وارد می شود جریمه به آن تعلق می گیرد. 
وی ادامه داد: مردم حق دارند؛ البته به این معنا نیســت که کســی که پر مصرف اســت نباید جریمه شــود، او حتما باید جریمه شود، اما پیامی که در این اتفاق داده شده ضد جمعیتی است و مرم را نسبت به این موضوع 
حساس کرده و باعث می شود آنها گارد بگیرند. نماینده مردم مشهد در مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: این هزینه حتما از روی قبض ها برداشته می شود و باید این اتفاق بیفتد؛ ما پیگیر هستیم که از دوره بعدی 
قبض ها، این مبلغ حذف شود. رحمانی در پاسخ به سوالی درمورد گران بودن درمان ناباروری و افزایش پوشش بیمه ای عنوان کرد: درمان ناباروری گران است که البته بستگی به سطح ناباروری هم دارد. در یکی از بندهای 
قانون جوانی جمعیت آمده که حتما باید درمان ناباروری به گونه ای باشد که مردم به این فرآیند رغبت داشته باشند. وی ادامه داد: الان ۹۰ درصد خدمات بستری و ۷۰ درصد خدمات سرپایی تحت پوشش بیمه است، اما 

دنبال این هستیم که آن را به ۱۰۰ درصد برسانیم.

وزیر نیرو خبر داد؛

آغاز طرح سراسری پاداش صرفه جویی 

خبر

خبر
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وزیر نیرو از طرح تشــویق سراسری 
مشــترکان صنعت برق خبر داد و گفت: 
هر مشــترکی که میزان مصرف خود را 
نسبت به سال قبل کاهش دهد از وزارت 
نیرو پاداش دریافت می کند که برای این 
طرح نیز میلیاردها تومان پاداش در نظر 

گرفته ایم.
به گزارش ســرزمین پویــا، علی اکبر 
محرابیان امــروز در همایش مشــترک 
وزارتخانه هــای نیرو، کشــور و صمت با 
اســتانداران و مدیران صنعت برق کشور 
با اشــاره به جزییات اجرای طرح تشویق 
مشــترکان صنعت برق اظهــار کرد: در 
بخش اداری به دلیل عملکرد خوبی که در 
سال گذشته شاهد آن بودیم همان مدل 
را اجرایی خواهیم کرد. در بخش صنعت 
نیز سیاست گذاری هایی را در دستور کار 
داریم و براســاس عملکرد سال قبل عمل 

می کنیم.
نیمه  از  ادارات  کار  ســاعت 
خرداد ۶ صبح تــا ۱ بعد از ظهر 

می شود

وزیر نیرو با بیان این که در سال جاری 
معیــار و خطوطی را مشــخص کرده ایم 
که براســاس آن رتبه بندی و امتیازدهی 
صورت می گیــرد، گفت: ســاعت کاری 
ادارات از نیمه خردادماه شش صبح تا یک 
بعد از ظهر خواهد شد و ادارات موظفند 
یک ساعت قبل از پایان کار کولرهای خود 
را خاموش کنند و در مناطق گرمســیر 
همزمان با پایان ساعت اداری می بایست 
وسائل سرمایشــی خاموش شود. ضمن 
این که تمامی دستگاه های اداری موظف 
هســتند مولدهای برق خود را وارد مدار 
کنند. وی اضافه کرد: تلاش ما این است 
که میــزان انرژی که بــه بخش صنعت 
داده ایــم را افزایش دهیــم و محدودیتی 
که برای صنایع کوچــک در نظر گرفته 
شــده است صفر تعریف شــده است. در 
شــهرک های صنعتی نیز فقط به میزان 
۱۲ ساعت در هفته معادل تعطیلی جمعه 

محدودیت برای آنها محاسبه می شود.
وزیر نیرو ادامه داد: در واحدهای بزرگ 
نیز بــا توافقی که با وزارت صنایع صورت 

گرفته متناســب با نیاز آنها توزیع بار در 
زمان غیراوج صورت می گیرد تا نیاز آنها 
نیز برطرف شود. وی با اشاره به اقدامات 
صورت گرفته در سال گذشته اظهار کرد: 
براساس مکاتباتی که با انجمن کارفرمایی 
ســیمان صورت گرفت میزان تولید آنها 
افزایش یافت و امســال نیز کار ویژه تری 
را در نظر گرفته ایم تا بتوانیم شاهد تولید 
بیشتر باشیم. محرابیان با اشاره به بخش 
خانگــی و اقدامات صــورت گرفته برای 
اعمــال مدیریت مصــرف در این بخش 
گفت: طرح پاداش صرفه جویی سال قبل 
اجرا شد که در پی آن شاهد صرفه جویی 
گســترده در کشــور بودیم. امسال نیز 
براساس پیشرفته ترین مدل های اقتصادی 
یک مدل را اجرا کردیم که اگر به خوبی 
اطلاع رسانی شود شاهد یک صرفه جویی 

بدون کمترین چالش خواهیم بود.
به گفته وی، از نیمــه خردادماه این 
طرح آغاز می شــود و مشترکان بسته به 
میزان کاهش مصرف خود چه زیر الگو چه 
بالاتر از الگو از پاداش خوش مصرفی بهره 

مند می شوند به گونه ای که هر مشترکی 
مصرف خود را یک کیلووات ساعت کاهش 

دهد تا ۲۰۰۰ تومان پاداش می گیرد.
وزیر نیرو با بیان این که براســاس این 
طرح میلیاردها تومان پاداش توزیع خواهد 
شد، ادامه داد: اگر در مناطق گرمسیری 
یک کولر گازی خاموش شود یک میلیون 
تومــان پــاداش به مشــترک تخصیص 
می یابد. در مناطق عادی نیز اگر مشترک 
دور کولر خود را از دور تند به کند کاهش 
دهد ۱۵۰ هزار تومــان پاداش می گیرد. 
وزیر نیرو با بیان این که مهم ترین تاکتیک 
و استراتژی در طول سال های اخیر ناامید 
کردن مردم و حتی مســئولین در مقابل 
دستاوردهای عظیم انقلاب اسلامی بوده 
است، گفت: دستاوردهایی که اگر خوب 
به آنها نگاه کنیــم مهم ترین علل افتخار 
کشور که در حوزه های مختلف من الجمله 

صنعت برق اتفاق افتاده است.
وی با اشــاره به مقایسه دستاوردهای 
فعلی کشــور در صنعت برق تــا ابتدای 
انقلاب اظهار کرد: زمانی هیچ حرفی برای 

گفتن در صنعت برق نداشتیم اما اکنون 
شرایط تغییر کرده و تمام نیازهایمان را در 
داخل کشور تامین می کنیم ضمن این که 
در حال صادرات خدمات فنی و مهندسی 
به کشــورهای دیگر هســتیم که در این 
زمینه نیز پیشتاز شــده ایم. محرابیان با 
بیــان این که ایــران در حــوزه توربین و 
دستیابی به تکنولوژی در این عرصه جزو 
پنج کشور برتر ساخت توربین در جهان 
اســت، گفت: در توربین عنصری وجود 
دارد کــه چرخش می کنــد و وزن آن تا 
۶۰ تن نیز می رسد که باید در یک دقیقه 
۳۰۰ دور بچرخــد که به معنای چرخش 

۵۰ مرتبه در ثانیه است.
غفلــت از صنعت بــرق در 

دولت های یازدهم و دوازدهم
وزیر نیرو با بیان این که در دولت های 
یازدهــم و دوازدهــم در موضــوع برق 
غفلت هایی صــورت گرفت که نتیجه آن 
ناترازی های حال حاضر بود، تصریح کرد: 
عدم سرمایه گذاری و عدم اجرای بسیاری 
از پروژه ها در زمــان خود منجر به وقوع 

شــرایط نابه سامان در صنعت برق شد به 
همین دلیل شــاهد خاموشی در کشور 
بودیم. وی با بیان این که برای گذر از این 
شرایط برنامه  ریزی هایی صورت گرفت به 
طوری که تا پایان ســال ۱۴۰۱ مجموع 
ظرفیت نیروگاهی کشور به بیش از ۷۰۵۴ 
مگاوات افزایش یافت کــه از این میزان 
۶۸۶۴ مــگاوات مربوط بــه نیروگاه های 
حرارتی بود که در نوع خود یک رکوردزنی 
به حســاب می آید. محرابیان با اشاره به 
ظرفیت تولید در سال های مختلف گفت: 
در ســال ۱۳۹۳، ۸۸۱ مگاوات، در سال 
۱۳۹۳، ۲۴۸۶ مگاوات، در ســال ۱۳۹۴، 
۵۵۱ مــگاوات، در ســال ۱۳۹۵، ۱۲۲۸ 
مگاوات، در سال ۱۳۹۶، ۱۷۲۶ مگاوات، 
در ســال ۱۳۹۷، ۱۴۶۲ مگاوات، در سال 
۱۳۹۸، ۲۷۵۶ مگاوات، در سال ۱۳۹۹ و 
نیمه اول ســال ۱۴۰۰، ۱۸۶۰ مگاوات و 
نیمه دوم ســال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱، ۶۸۶۴ 
مگاوات مجموع ظرفیت نیروگاهی کشور 
بود. وی با تاکید بر این که متوسط ساخت 
نیروگاه در هشــت ســال قبــل ۱۶۱۸ 

مگاوات بود، تصریــح کرد: به مدار آمدن 
۱۳۱۶ مگاوات بخــش بخار نیروگاه های 
گازی رکورد دیگری بود که به ثبت رسید 
که ایــن موضوع منجر به صرفه جویی دو 

میلیارد مترمکعب سوخت شد.
کیلووات  میلیارد   ۳۲۰ تولید 

ساعت برق در سال گذشته
محرابیان با بیان این که سال گذشته 
۳۲۰ میلیارد کیلووات ساعت برق تولید 
شــد که ۷۶ میلیارد کیلووات ساعت آن 
بدون مصرف ســوخت بــود، اظهار کرد: 
سال گذشته تبادل انرژی که با کشورهای 
همسایه صورت گرفت معادل ۲۵ درصد 
کل تبادل ایران با کشــورهای همسایه 
بود و توافق های خوبی نیز امسال صورت 
گرفته کــه در زمان خود اعلام می کنیم. 
وزیر نیرو با بیان این که برای سال ۱۴۰۲، 
۱۴۰ اقدام و برنامه را تعریف کرده ایم که 
در دو بخش توسعه نیروگاهی، تعمیرات 
و مدیریــت مصرف اســت، تصریح کرد: 
بــا سیاســت هایی که پیــش می گیریم 
امیدواریم تابستانی بدون چالش را پشت 

سر بگذاریم.
تامین برق صنایع در تابستان 

گذشته ۸.۵ درصد رشد یافت
امور  معاون حقوقــی، پشــتیبانی و 
مجلس وزیر نیرو نیز با اشــاره به رشــد 
۸.۵ درصــدی تامین برق بــرای صنایع 
در تابستان سال گذشــته، گفت: میزان 
برق تولیدی در ســال ۱۴۰۱ معادل کل 
برق تولیــدی در دولت یازدهــم بود و 
انتظار مــی رود با انجام اقدامات در حوزه 
توسعه ظرفیت های نیروگاهی، میزان برق 
تولیدی در ســال جاری نیز برابر با کل 
برق تولید شــده در دولت گذشته باشد. 
به گزارش ســرزمین پویا، احمد حیدری 
در همایش مشترک وزارتخانه های نیرو، 
کشور و صمت با اســتانداران و مدیران 
صنعت برق کشــور، با بیان اینکه از همه 
ظرفیت ها و زیرســاخت های کشــور در 
صنعت برق برای تحقق شعار »مهار تورم، 
رشــد تولید« استفاده می شــود، اظهار 
کــرد: مقام معظم رهبری در بخشــی از 
فرمایشات خود به پیشبرد طرح های مهم 

وزیر نیرو: ساعت کار ادارات از نیمه خرداد ۶ صبح تا ۱ بعد از ظهر می شود

مدیرعامل شرکت نفت سپاهان اعلام کرد: کاهش چشمگیر قاچاق و عرضه روغن موتورهای تقلبی در بازار
مدیرعامل شرکت نفت سپاهان گفت: با ساز و کارهای در نظر گرفته شده میزان قاچاق و عرضه روغن موتورهای تقلبی در بازار به طور چشمگیری کاهش پیدا کرده است. به گزارش سرزمین پویا، محمد امیر نیکو همت 
در حاشیه بیست و هفتمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی در نشستی خبری با اشاره به اقدامات صورت گرفته برای جمع آوری روغن موتورهای تقلبی از بازار، اظهار کرد: در سال گذشته با التهاباتی که در بازار 
روغن اتفاق افتاد و مذاکراتی که با مسوولان وزارت صمت داشتیم، راهکارهای خوبی مطرح شد. وی افزود: شبکه مویرگی که بتواند تامین کننده توزیع باشد در کشور ایجاد شد و توانستیم در ۲۶ استان کشور پایگاه ایجاد 
کنیم و روغن های اصلی در این استان ها توزیع شد و مابقی استان ها نیز برای امسال هدفگذاری شده که در تمام آنها پوشش داده می شود. مدیرعامل شرکت نفت سپاهان با بیان اینکه وقتی که توزیع توسط خود شرکت 
انجام شود به مراتب میزان تقلب کاهش می یابد و اگر قاچاقی نیز صورت بگیرد توسط شرکت توزیع اتفاق نمی افتد، اظهار کرد: فروشی که اتفاق می افتد نیز می بایست در سامانه های تجارت و سامانه هایی که توسط وزارت 
صمت تکلیف شده ثبت شود و مورد مانیتورینگ قرار بگیرند. نیکو همت با بیان اینکه این مساله کمک می کند که تقلب و اشکالی که در اقتصاد خرد صورت می گرفت بتوانیم به بهترین وجه مدیریت کنیم، گفت: میزان 
تقلب و فروش روغن موتورهای تقلبی در بازار به شدت کاهش یافته و میزان قاچاقی که در محصولات ما اتفاق می افتاد نیز در سال ۱۴۰۱ به صفر رسید.

اتمام حجت شرکت پالایش و پخش فراورده های نفتی

قیمت بنزین در سال ۱۴۰۲ افزایش نمی یابد
طبق اعلام شــرکت ملی پالایش و 
پخش فرآورده های نفتــی ایران، اخبار 
مربوط بــه بنزین در کشــور همواره با 
حساسیتی بســیار بالاتر از دیگر مسائل 
از ســوی جامعه و افکار عمومی دنبال 
می شود. تا آن جا که حتی هر شایعه ای 
که در فضای مجازی منتشر می شود تا 
چند روز واکنش های بســیاری را ایجاد 
می کند، از همین رو هر تصمیمی که در 
این زمینه گرفته می شود، چه مربوط به 
کارت سوخت باشد یا استاندارد بنزین، 
به شــایعه گرانی این سوخت در فضای 

مجازی می انجامد.
به گزارش سرزمین پویا، شرکت ملی 
پالایش و پخش فراورده های نفتی اعلام 
کرد، برخی رسانه ها برای جا نماندن از 
بازار داغ شایعات بنزینی، هر روز بر طبل 
این شــایعات به بهانــه تایید و تکذیب 
می کوبند و این در حالی است که دولت 
همواره تاکید کرده که قیمت بنزین در 

سال ۱۴۰۲ افزایش نخواهد داشت.
البته شایعات بنزینی تنها مربوط به 
قیمت نیست و هر بار که افزایش قیمت 
بنزین تکذیب شــده بلافاصله سر و کله 
اخبار مربــوط به کیفیــت بنزین پیدا 

می شود.
البته آنچنان  بنزین  موضوع کیفیت 
داغ اســت که تا دریای کاراییب نیز جا 
باز کرده و رسانه های خارجی دلیل آتش 
گرفتن برخــی از خودروها در ونزوئلا را 
کیفیــت پایین بنزیــن صادراتی ایران 
می داننــد و بر آن تاکیــد دارند. این در 
شرایطی اســت که در ماه های اخیر به 
دلیل هم ترازی مصرف و تولید بنزین در 

کشور، صادرات بنزین عملا متوقف بوده 
و هیچ محموله بنزین صادراتی از ایران 
نه به ونزوئلا و نه به هیچ کشور دیگری 

صادر نشده است.
آن گونــه کــه علی اکبــر نژادعلی، 
پخــش  ملــی  شــرکت  مدیرعامــل 
فرآورده هــای نفتــی نیز بــر آن تاکید 
کــرده و می گوید، تامین نیاز ســوخت 
کشــور اولویت اصلی است و با توجه به 
میانگیــن مصرف بــالای ۱۱۰ میلیون 
بشــکه در روز در کشور، امکان صادرات 
این ســوخت وجود ندارد. پیش از این 
نیز اعلام شــده بود که مدت هاست که 
ایران صادرات بنزین را نه تنها به ونزوئلا 
بلکه به هیچ کجا ندارد، زیرا در روزهایی 
مصرف بنزین بسیار بالاتر از تولید بوده و 
حتی در این روزها برای تامین بنزین از 

ذخایر کشور استفاده کرده ایم.
البته ایران برای توسعه پالایشگاه های 
پالایشگاه های  بازســازی  فراسرزمینی، 
ونزوئلا را در دســتور کار داشته و حتی 
با بازسازی این پالایشــگاه ها، صادرات 
نفت و میعانات گازی به این کشــور از 
ســوی ایران در جریان است که در این 
پالایشگاه ها، سوخت موردنیاز این کشور 
تولید می شــود. بنابراین اگر مشکلی در 
ســوخت ونزوئلا وجــود دارد، ربطی به 
بنزین ایرانی ندارد، زیــرا ایران اکنون، 

بنزینی به این کشور صادر نمی کند.
دربــاره اتهام پایین بــودن کیفیت 
بنزین صادراتــی موضوعات دیگری نیز 
مطرح می شود که از آن جمله می توان 
به بازگشت یک محموله صادراتی بنزین 
به افغانســتان، به بهانــه کیفیت پایین 

اشــاره کرد که سال گذشته مطرح شد. 
موضوعی که بعدا مشــخص شــد این 
محموله اصلا ایرانی نبوده و تنها از مسیر 

ایران به افغانستان ترانزیت شده است.
بنزیــن مصرف داخلی هــم به طور 
عمومی کیفیت یورو ۴ دارد و مناســب 
است. اما با توجه به مصرف بالای بنزین 
در کشــور، مقداری از آن هم بنزین با 
اکتان پایین تری اســت که مشــکلی از 
لحاظ کارکرد خودرو ایجاد نمی کند و با 
استاندارد ملی انطباق دارد؛ با این حال 
پالایشــگاه های ایران روزانه توان تولید 
۷۵ میلیــون لیتر بنزین با کیفیت یورو 
۴ و ۵ را دارند که نشان می دهد ظرفیت 
تولید بنزین با این اســتاندارد در کشور 

حدود ۷۰ درصد از کل ظرفیت است.
بنابراین برخی ادعاها مبنی بر اینکه 
تنهــا ۳۸ درصد از بنزیــن تولیدی در 
کشور استاندارد اســت، درست نیست. 
آمارهای تولید در ۱۰ پالایشــگاه کشور 
در کنــار نمونه گیری هایی که از بنزین 
تولیدی و توزیعی در کشــور از ســوی 
سازمان اســتاندارد و ســازمان محیط 
زیســت می شود، نیز این ادعا را تکذیب 

می کند.
همچنین در پالایشــگاه های کشور، 
طرح های بهینه ســازی و کیفی ســازی 
فرآورده های نفتی در حال اجراست که 
در تازه ترین مورد، در آخرین روز ســال 
۱۴۰۱، طرح توســعه پالایشگاه آبادان 
از سوی رئیس جمهوری به بهره برداری 
رســید که افزون بر ارتقا کیفیت تولید 
بنزین، حجم تولیــد را نیز افزایش داده 
اســت و کمک کرد تا در ایام نوروز که 

رکورد مصرف بنزین چند بار شکســته 
شد، مشــکلی در تامین این سوخت در 

هیچ نقطه ای از کشور ایجاد نشود.
در حالی کــه موضوع کیفیت بنزین 
یکی از مــواردی که شــایعات فراوانی 
حــول و حوش آن مطرح می شــود، اما 
اصلی ترین شایعه در حوزه بنزین مربوط 
به شــایعه گرانی آن است. تا آن جا که 
در برخی از روزها، چند روزنامه به طور 
همزمان تیتــر یک خود را بــه گرانی 
بنزین و شایعات مربوط به آن اختصاص 

می دهند.
این شایعات یک بار همزمان با تصوب 
قانون بودجه مطرح می شود، بار دیگر به 
بهانه ورود به ســال جدید بر سر زبان ها 
می افتد. گاهی صحبــت درباره مصرف 
بالای بنزین و لزوم توجه به بهینه سازی 
مصــرف بهانه ای برای داغ شــدن تنور 
شایعه گرانی بنزین می شود و در آخرین 
نیز ســاماندهی کارت ســوخت  مورد 
جایگاهداران گرانی بنزین را به سرخط 

خبرها باز می گرداند.
این در شــرایطی اســت که دولت 
ســیزدهم همواره اعلام کرده است که 
افزایــش قیمت بنزین در دســتور کار 
نیســت و حتی تاکید شده که بر اساس 
قانون بودجه سال ۱۴۰۲، قیمت بنزین 
تغییــر نخواهد کــرد، البتــه در قانون 
بودجه امســال تاکید شــده که باید تا 
پایان ۶ ماهه نخســت امسال، استفاده 
از کارت ســوخت شخصی به ۹۰ درصد 
برســد و در همین بــاره دولت پس از 
پایان تعطیلات نوروز، ساماندهی کارت 
سوخت جایگاهداران را با هدف نظارت 

بر مصرف و کاهش قاچاق ســوخت در 
کنار اجرای طرح کدینگ در استان های 
مرزی مانند استان سیستان و بلوچستان 
به اجــرا درآورد. البته همزمان با اجرای 
این طرح تاکید شد که کارت جایگاه ها 
به طور کامل جمع نمی شــود و در هر 
جایگاه با توجه به نیــاز تعدادی کارت 

باقی خواهد ماند.
بررســی های میدانی در چند هفته 
اخیر نیز نشــان می دهد که مشــکلی 
در توزیع سوخت با ســاماندهی کارت 
جایگاهــداران ایجاد نشــده و تغییری 
در جریــان ســوخت گیری بــه وجود 
نیامده اســت؛ آمارها همچنین نشــان 
می دهنــد دریافت بنزین ۳ هزار تومانی 
با کارت شــخصی که تا پیش از اجرای 
ایــن طرح زیر یک درصــد بود حالا به 
حدود ۳۵ درصد رســیده است بنابراین 

این طرح دولت در شــرایطی که اصلاح 
سیاســت های قیمتی در نظام سوخت 
کشــور اجرا نمی شــود، موفــق بوده و 
توانســته رصد مصرف بنزیــن را تا حد 

زیادی امکان پذیر کند.
در واقع دولت تــلاش کرده تا بدون 
آنکه فشــار مضاعفی با افزایش قیمت 
سوخت بر معیشت مردم تحمیل کند، 
مصرف بنزین را کنتــرل کرده و افزون 
بر اجرای صریح قانون برای اســتفاده از 
کارت های سوخت شخصی، گام مهمی 
برای کنترل مصرف بنزین نیز بردارد. با 
توجه به این موارد، مشخص نیست که 
بــا وجود تاکید چند بــاره دولت مبنی 
بــر افزایش نیافتن قیمــت بنزین، چرا 
همچنان برخی از رســانه های رسمی و 
غیر رسمی شایعه گرانی بنزین را مطرح 

می کنند!

معاون وزیر کشور عنوان کرد

معماری و مهندسی نادرست سازه های شهری 
دلیل بسیاری از مشکلات در حوزه مصرف انرژی

معماری و مهندســی نادرست سازه های شهری دلیل بسیاری از مشکلات کشور 
در حوزه مصرف انرژی

معاون عمران و توســعه امور شهری و روستایی وزیر کشور با بیان اینکه بسیاری 
از مشــکلات کنونی کشــور در حوزه مصرف انرژی به معماری و مهندسی نادرست 
سازه های شهری مرتبط اســت، افزود: برای اصلاح مصرف انرژی به نوآوری شهری 

نیاز داریم.
به گزارش ســرزمین پویا، مهدی جمالی نژاد در همایش مشترک وزارتخانه های 
کشور، نیرو و صمت با استانداران و مدیران صنعت برق کشور گفت: در کشور شاهد 
توزیع ناعادلانه خدمات و امکانات هســتیم که این موضوع باعث تمرکز بسیار زیاد 
جمعیت در بسیاری از کلانشهرها شده و توزیع خدماتی مانند برق به این کانون های 
جمعیتی را دشــوار کرده اســت. وی اظهار کرد: امروزه در حالی با مشکلات فراوان 
در حوزه معماری و مهندســی شهری رو به رو هســتیم که در گذشته ما در حوزه 
شهری اندیشمندانی را داشتیم که با ایده های خلاقانه خود و ساخت و سازهای بومی 
بســیاری از مشکلات مانند سیستم سرمایشی و گرمایشی خانه ها را با بهره گیری از 

توانمندی های طبیعی هر منطقه برطرف می کردند.
معاون عمرانی وزیر کشــور بیان کرد: بسیاری از ایده ها و راهکارهایی که امروزه 
برای مدیریت مصرف انرژی در دنیا مطرح می شود، همانند راهکارهایی است که در 
مدیریت سده های پیشین کشــور ما رعایت می شده و غفلت ما از این نوع مدیریت 

شهری باعث بسیاری از مشکلات شده است.
وی با تأکید بر اینکه امروزه ما به نوآوری شــهری و بازطراحی شــهرهای کشور 
نیازمندیم، افزود: برای مدیریت صحیح مصرف انرژی و افزایش کارایی، لازم است که 
در طراحی و معماری شهرها و مناطق مسکونی خود تجدیدنظر کنیم و با الهام گیری 

از شیوه مدیریتی گذشتگان روش های جدیدی را در پیش بگیریم.
جمالی نژاد با تأکید بر ضرورت رعایت راهکارهای مدیریت مصرف برق برای کاهش 
مصرف اظهار کرد: با راهکارهایی مانند اصلاح فرهنگ مصرف انرژی، آموزش استفاده 
صحیح از لوازم برقی، اصلاح زیست شبانه و اعمال برخی تغییرات در شیوه مهندسی 
و معماری بناهای مسکونی می توانیم تا حد زیادی از افزایش مصرف برق جلوگیری 
کنیم. معاون عمران و توسعه امور شهری و روستایی وزیر کشور یادآور شد: یکی دیگر 
از موضوعاتی که برای افزایش سطح خدمات رسانی در حوزه برق باید مورد توجه قرار 

گیرد، موضوع نوسازی شبکه های تولید، انتقال و توزیع برق در سراسر کشور است.
وی عنوان کرد: برای مدیریت هر چه بهتر مصرف برق در تابســتان سال جاری 
لازم است تا دستگاه های دولتی پیشگام باشند و به عنوان الگویی برای سایر بخش ها 

راهکارهای کاهش مصرف را رعایت کنند.

وزیر نیرو با تأکید بر اینکه بر اساس معاهده ۱۳۵۱ 
هیرمند بین ایران و افغانســتان در خصوص رودخانه 
هیرمند، کشور افغانستان متعهد به تحویل به هنگام 
حقابه ایران است، افزود: آن ها مکلف هستند در تحقق 
این امر، هرگونه مانع سیاســی و فنی ایجاد شــده را 
رفع کرده و حقابه مردم را در مرز دو کشــور به ایران 

تحویل دهند.
به گزارش ســرزمین پویا، به نقل از پایگاه اطلاع 
رســانی وزارت نیرو ، علی اکبر محرابیان، با اشاره به 
شــرایط تأمین آب سیستان و معاهده هیرمند اظهار 
کرد: همانگونه که رئیس جمهوری  منطبق بر قوانین 
بین المللی و متن دقیق معاهده هیرمنده اشاره کردند، 
دولت مصمم است در همه شئون حق مردم کشور را 
بگیرد و موضوع حقابه هم به عنوان مصداق حق مردم 
با جدیت دنبال می شــود تا به طور کامل بر اســاس 

معاهده موجود وصول شود.
وجود آب در سد بالادست مورد وثوق اطلاعات ما 

و داده های جهانی است
وزیر نیرو با اشــاره به وجود آب در ســد کجکی 
در بالادســت روخانه مرزی هیرمنــد تأکید کرد: در 
افغانســتان وجود آب در سد بالادســت مورد وثوق 
اطلاعات ما و داده های جهانی اســت و موضوع وجود 
آب در سد کجکی نیز مورد تأیید حاکمان افغانستان 

قرار گرفته است.
وی افزود: اگر معاهــده هیرمند فی مابین ایران و 

افغانستان به طور دقیق بررسی شود، مشخص خواهد 
شــد، تنها عامل تأثیر گذار روی تعیین حقابه میزان 
نزولات جوی و جریان آب ورودی از بالادســت سد 
کجکی است و تنها این متغیر بر تعیین سهم ایران از 

حقابه سالانه اثرگذار است.
وزیر نیرو با اشــاره به متن معاهده هیرمند تأکید 
کرد: بر اســاس معاهده بین ایران و افغانســتان در 
خصوص رودخانه هیرمند، کشور افغانستان متعهد به 
پرداخت به هنگام حقابه ایران اســت و آن ها مکلف 
هستند در تحقق این امر، هرگونه مانع سیاسی و فنی 
ایجاد شــده را رفع کرده و حقابه مردم را در مرز دو 

کشور به ایران تحویل دهند.
محرابیان با اشــاره به رهاسازی آب از سد کجکی 
تا ســد انحرافی کمال خان گفت: بر اساس مستندات 
موجــود و مورد اســتناد جهانی، طالبــان در فصول 
مختلف اخیر رهاسازی آب از سد کجکی به سمت سد 
انحرافی کمال خان را انجام داده و از ســد کمال خان 
هم آب را به ولایت نیمروز رسانده است؛ بر این اساس 
اگر بر خلاف معاهده مانع جدیدی در این مسیر ایجاد 

نشده باشد، مسئله فنی در رسیدن آب وجود ندارد.
وی ادامــه داد: مضافاً اینکه تنهــا عامل اثرگذار 
بر حقابه مســئله نزولات جوی است و سایر مسائل 
حاشیه ای طرح شده ارتباطی با مسئله وصول حقابه 
ندارد؛ کما اینکه سابقه دارد که در سال های اخیر در 
فصل بهار رهاســازی آب از سد کجکی برای رساندن 

آب هیرمنــد به ولایــات هلمند و نیمــروز واقع در 
افغانســتان انجام شــده و این عذر که آب از کجکی 
به مرز ایران نمی رســد نه از نظر حقوقی و نه از نظر 

تجربیات مشابه در سال های اخیر پذیرفته نیست.
وزیر نیرو گفت: بر اســاس تأکید رئیس جمهور ما 
مکلف به وصول حقوق مردم هستیم و مسئله حقابه 
رود هیرمند بــه عنوان مصداق حق مــردم ایران با 

جدیت در دستور کار قرار دارد.
محرابیان با اشــاره به اینکه تیــم فنی جمهوری 
اســلامی ایران از بهترین متخصصان تشــکیل شده 
اســت، گفت: این تیم متخصــص آمادگی دارد تا در 
چهارچوب قوانین بین المللــی و معاهده هیرمند به 
منظــور تعیین وضعیت حقابه، از ســد کجکی و نیز 
وضعیت ســد انحرافی کمال خان و شــرایط مســیر 
رودخانه هیرمند از ســد کجکی تا مرز ایران بازدید 

به عمل آورد.

معــاون اجرایی رئیس جمهور گفت: خاموشــی در 
بخش خانگی خط قرمــز دولت بوده، مدیریت مصرف 
بــرق در بخش خانگی و توزیــع پیک مصرف در طول 
شــبانه روز از دیگر اقداماتی اســت که وزارت نیرو در 
دســتور کار قرار داده و با این اقدام به پایداری شــبکه 

برق کمک کرده است.
بــه گزارش ســرزمین پویا، محســن منصوری در 
همایش مشترک وزارتخانه های نیرو، کشور و صمت با 
اســتانداران و مدیران صنعت برق کشور با بیان اینکه 
مدیریت مصرف برق در سال گذشته یک اقدام جهادی 
و بی نظیر بود، تأکید کرد: در تابســتان سال جاری نیز 
مانند سال گذشته باید مدیریت مصرف برق را از دولت 
شــروع کنیم و با برنامه های همه جانبه کارها را پیش 
ببریم. حفظ پایداری شــبکه بــرق و تأمین برق کافی 

برای بخش های مختلف مصرف کننده در سال گذشته 
بی نظیر بود و در حالی رخ داد که در ســال های قبل ما 

شاهد خاموشی های گسترده در کشور بودیم.
وی با مثبــت ارزیابی کردن وضعیت تولید و توزیع 
برق کشــور گفت: وقتی شــاخص های رشد را بررسی 
می کنیم شــاهد این هستیم که در بسیاری از بخش ها 
همانند صنعت برق وضعیت رو به رو رشــدی داریم و 
این واقعیت بعضاً توسط اندیشکده ها و مراکز مطالعاتی 

خارجی و معاند نیز مورد تأیید قرار می گیرد.
وی بــا بیان اینکــه در ابتدای آغاز بــه کار دولت 
ســیزدهم در بســیاری از حوزه ها همانند صنعت برق 
ناترازی های شدیدی وجود داشــت، اظهار کرد: وقتی 
دولت ســیزدهم روی کار آمد چیــزی حدود ۱۵ هزار 
مگاوات ناترازی میان تولید و مصرف برق کشور وجود 
داشت که مدیریت این ناترازی کار چندان آسانی نبود.

منصــوری با تأکید بــر اینکه عبور از این شــرایط 
بدون تدبیر و کار جهادی میســر نبود، گفت: همکاران 
ما در وزارت نیرو و صنعت برق کشــور با اتخاذ تدابیر 
هوشمندانه و دقیق شــرایط را به نحو احسن مدیریت 
کردند. معاون اجرایی رئیس جمهور با بیان اینکه تمرکز 
وزارت نیرو روی توســعه صنعت بــرق و افزایش تولید 
سبب شــد تا در این دو سال به اندازه تمام دولت قبل 
نیروگاه ایجاد شود، اظهار کرد: ۶۰۰۰ مگاوات برق باید 
از طریق نیروگاه های جدید به شــبکه سراسری کشور 

تزریق شود.
وی با بیان اینکه توســعه انرژی های تجدیدپذیر در 

کنــار مدیریت برق صنایع و ایجــاد تعهد برای صنایع 
بزرگ به منظــور خودکفایی در تولیــد برق از جمله 
اقدامات بود، گفت: این موضوع ســبب شد تا وضعیت 

صنعت برق به ثبات برسد.
منصوری با بیان اینکه اقدام دیگر اجرای طرح های و 
پروژه های بزرگ توسط وزارت نیرو در سفرهای استانی 
رئیس جمهور بود که بســیاری از آن ها در همین بازه 
زمانی کوتاه به ثمر رســیده و نتایج آن قابل مشــاهده 
است، گفت: امروز دیگر برق تنها یک موضوع اقتصادی 

و خدماتی نیست.
وی ادامــه داد: اکنون در جامعه ما برق یک موضوع 
سیاسی، اجتماعی و فرهنگی نیز شده است و به همین 
دلیل لازم است با برنامه ریزی های همه جانبه نسبت به 

مدیریت آن اقدام شود.
منصوری با انتقاد از برخــی که تلاش می کنند در 
حــوزه مدیریت مصرف برق دو گانــه برق خانگی و یا 
صنعتی را ترویج دهند، گفت: مدیریت مصرف برق در 
هر دو بخش مهم است و باید نسبت به مدیریت مطلوب 

مصرف در هر دو بخش اهتمام داشته باشیم.
وی با اشــاره به ضرورت آغــاز طرح های مدیریت 
مصرف برق از دســتگاه های دولتی اظهار کرد: در سال 
گذشــته مدیریت مصرف برق تابســتان از خود دولت 
شروع شد و برق بسیاری از دستگاه های پرمصرف قطع 
شد، امســال نیز باید از خود دولت طرح های مدیریت 
مصرف را شروع کنیم تا همراهی بیشتر مردم را داشته 

باشیم.

وزیر نیرو: افغانستان بر اساس معاهده مکلف به رفع موانع برای تأمین حقابه ایران است معاون رئیس جمهور:
 خاموشی در بخش خانگی

 خط قرمز دولت است

خبر

خبر
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شهرداری گلپایگان، باروی دوره هخامنشی را تخریب کرد 
 بخشــی از دیوار باقی مانده از باروی گلپایگان که مربوط به دوره هخامنشی بود، بدون استعلام از نمایندگی میراث فرهنگی 
گلپایگان تخریب شد.در برخی جاها این دیوار دو تا سه متر قطر و ۷ تا ۱۰ متر ارتفاع داشته است. همچنین دو روایت برای تاریخ 
هخامنشــی و ساســانی برای بارو وجود دارد. این دیوار در میان ساختمان های نوساز قرار داشته و شهرداری با استشهاد محلی و 
بدون استعلام از نمایندگی میراث فرهنگی آن را تخریب کرد.باروی گلپایگان در فهرست میراث ملی ثبت نشده بود. حالا با تخریب 
بخش باقی مانده از این بارو، دیگر اثری از این بنای تاریخی در شــهر نیســت. گلپایگان با وجود صد هزار نفر جمعیت هنوز اداره 
میراث فرهنگی ندارد و رسیدگی به آثار تاریخی آن را نمایندگی میراث فرهنگی پیگیری می کند. این شهر بناهای تاریخی زیادی 

دارد اما حدود ۱۶۰ بنای آن ارزشمند شناخته شده اند. همچنین ۳۰ بنا از این تعداد ثبت ملی شده اند.

صاحب امتیاز: شرکت آفتاب سخن
 مدیر مسوول و سردبیر: افشین جمشیدی لاریجانی 

Email:sarzaminpooyanews@yahoo.com 
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همکاران سرزمین پویا: نوشین طاهری نوری - شهره نصیری
 محمدرضا گمینی-  محمد اسمعیل خوبجو

 ویتامین های مفید
 برای سلامت چشم و تقویت بینایی

نوشــین طاهری نوری -
چشم انسان عضو پیچیده ای است که برای عملکرد صحیح خود به ویتامین ها 
و مواد مغذی نیاز دارند. برخی بیماری های شایع مانند:رتینوپاتی دیابتی، انحطاط 
ماکولای مرتبط با افزایش سن ، گلوکوم و آب مروارید می توانند بر چشمان انسان 
اثر بگذارند. با وجود این که طیف گســترده ای از فاکتورهای مختلف مســبب این 

شرایط هستند اما حداقل تا حدی مواد مغذی نیز دخیل می باشند. 
:A ۱- ویتامین

ویتامین A با حفظ شفافیت قرنیه که پوشش خارجی چشم است نقش مهمی 
در بینایی ایفا می کند. این ویتامین جزئی از ردوپســین، پروتئینی در چشم که به 
دید در شرایط کم نور کمک می کند، است. کمبود ویتامین A در کشورهای توسعه 
یافته نادر اســت اما در صورت عدم رسیدگی می تواند مسبب خشکی چشم شود. 
خشکی چشم یک بیماری پیشرونده است که با شب کوری آغاز می شود. اگر کمبود 
این ویتامین ادامه یابد مجاری اشک چشم شما خشک می شود که در نهایت قرنیه 
نرم شده و منجر به کوری برگشت ناپذیر خواهد شد. ویتامین A همچنین می تواند 
به محافظت دربرابر ســایر مشکلات چشمی کمک کند. برخی مطالعات نشان می 
دهند که رژیم غذایی حاوی ویتامین A ممکن است با کاهش خطر آب مروارید و 

دژنراسیون ماکولا در اثر افزایش سن همراه باشد.
:E ۲- ویتامین

اعتقاد بر این اســت که بســیاری از بیماری های چشمی با استرس اکسیداتیو 
مرتبط هســتند که نتیجه عدم تعادل بین آنتی اکســیدان ها و رادیکال های آزاد 

در بدن است.

ویتامین E آنتی اکسیدانی قوی است که به محافظت از سلول ها از جمله سلول 
های چشمی در برابرآسیب های رادیکال آزاد، مولکول های مضر و ناپایدار کمک می 
کند. بر اساس یک مطالعه در ۳۶۴۰ فرد مبتلا به دژنراسیون ماکولا در اثر افزایش 
ســن نشــان داد که مصرف IU ۴۰۰ از ویتامین E و چندین ماده مغذی دیگر در 
یک مکمل روزانه خطر و احتمال پیشرفت بیماری را تا ۲۵ درصد کاهش می دهد. 

:C ۳- ویتامین
مطالعات نشــان می دهد که مصرف روزانه مکمل ویتامین C خطر پیشــرفت 
دژنراســیون ماکولا مرتبط با افزایش سن را تا ۲۵ درصد کاهش می دهد. علاوه بر 
این ویتامین C برای ســاخت کلاژن، پروتئینی که ساختار چشم خصوصا قرنیه و 
صلبیه را فراهم می کند مورد نیاز است. چندین مطالعه نشان می دهد که ویتامین 
C ممکن اســت به کاهش خطر ابتلا به آب مروارید، وضعیتی که باعث کدر شدن 

عدسی چشم و اختلال در بینایی می شود کمک کند. 
: b۱۲و B9 ،B۶ ۴- ویتامین

محققان همچنین اثر چندین ویتامین B را برای سلامت چشم از جمله ویتامین 
B۹ ، B۶ و b۱۲ بررســی کــرده اند. این ترکیب از ویتامین ها می تواند ســطح 
هموسیســتئین، پروتئینی در بدن که با التهاب و افزایش خطر ابتلا به دژنراسیون 
ماکولا مرتبط با افزایش سن همراه است را کاهش دهد. یک مطالعه بالینی برروی 
زنان نشــان می دهد که مصرف روزانــه ۱۰۰۰ میکروگرم ویتامین B۱۲ همراه با 
ویتامین های B۶و B۹ خطر ابتلا به دژنراســی ون ماکولا مرتبط با افزایش سن را 

تا ۳۴ درصد کاهش می دهد.
۵- ریبوفلاوین:

ویتامین Bدیگری که در رابطه با ســلامت چشم مورد مطالعه قرار گرفته است 
ریبوفلاوین )ویتامین B۲( اســت که به عنوان یک آنتی اکسیدان توانایی کاهش 

استرس اکسیداتیو در بدن از جمله چشم را دارد.

دانشمندان در حال مطالعه پتانسیل ریبوفلاوین برای پیشگیری از آب مروارید 
هستند زیرا کمبود طولانی مدت ریبوفلاوین ممکن است منجر به این بیماری شود. 
جالب این جاست که بسیاری ازمبتلایان به آب مروارید نیز کمبود آنتی اکسیدانی 
دارند. یک مطالعه نشان داد که رژیم غذایی افراد که شامل مصرف روزانه ۲.۲-۱.۶ 
میلی گرم ریبوفلاوین می شود در مقایسه با مصرف روزانه ۰.۸ میلی گرم می تواند 
خطر ابتلا به آب مروارید را تا ۳۱-۵۱ درصد کاهش دهد. مقامات بهداشتی مصرف 
۱.۱-۱.۳ میلی گرم ریبوفلاوین را در روز توصیه می کنند. تامین این مقدار ویتامین 
معمولا آسان اســت زیرا بسیاری از غذاها از جمله جو دوسر، شیر، ماست، گوشت 

گوساله و غلات غنی شده سرشار از ریبوفلاوین هستند.
۶- نیاسین:

عملکــرد اصلی نیاســین )ویتامین B۳( در بدن؛ تبدیل غذا به انرژی اســت و 
همچنین می تواند به عنوان یک آنتی اکسیدان عمل کند. مطالعات نشان داده اند 
که نیاسین ممکن است نقشی در پیشگیری از گلوکوم داشته باشد که دراین شرایط 
عصب بینایی چشــم شما آسیب می بیند . علاوه براین، یک مطالعه حیوانی نشان 
داد که دوز بالای مکمل های نیاســین در پیشگیری از گلوکوم موثر است. به طور 
کلی تحقیقات بیشتری در مورد ارتباط بالقوه بین نیاسین و گلوکوم مورد نیاز است. 

۷- لوتئین و زیگزانتین :
لوتئین و زیگزانتین بخشی از خانواده کاروتنوئید، گروهی از ترکیبات مفید که 
توسط گیاهان تولید می شوند هستند. این دو کاروتنوئید در ماکولا و شبکیه چشم 
وجــود دارند که که به فیلتر نورآبی بالقوه مضر کمک می کنند بنابراین می توانند 
چشــم را در برابر آسیبات محافظت کند. چندین مطالعه نشــان داده اند که این 
ترکیبات گیاهی ممکن است از آب مروارید و پیشرفت دژنراسیون ماکولا مرتبط با 

افزایش سن پیشگیری کند.
۸- اسید های چرب امگا سه :

اســید های چرب امگا سه نوعی از چربی غیراشباع هستند. غشا سلولی شبکیه 
چشم انسان حای تراکم بالایی از دوکوساهگزائنوئیک، نوعی از امگا سه است. چربی 
های امگا سه علاوه بر کمک به تشکیل سلول های چشمی دارای خواص ضد التهابی 

هستند که ممکن است در پیشگیری از رتینوپاتی دیابتی نقش داشته باشد.
9- تیامین:

تیامین یا ویتامین در عملکرد سلولی بهینه و صحیح تبدیل غذا به انرژی نقش 
دارد. این ماده مغذی ممکن است در کاهش خطر ابتلا به آب مروارید نیز موثر باشد. 
نتایج یک مطالعه نشــان می دهد که یک رژیم غذایی سرشار از تیامین خطر ابتلا 
به آب مروارید را به میزان ۴۰ درصد کاهش می دهد. این مطالعه همچنین نشان 
می دهد که پروتئین، ویتامین، نیاسین و ریبوفلاوین ممکن است فرد را از ابتلا به 

آب مروارید محافظت کنند.
عــلاوه براین تیامین به عنوان یک درمان بالقوه بــرای مراحل اولیه رتینوپاتی 
دیابتی پیشنهاد شده است. بنابر نتایج یک مطالعه بالینی، افرادی که سه بار در روز 
میزان ۱۰۰ میلی گرم تیامین مصرف کرده بودند کاهش آلبومین در ادرار، علائمی 

از رتینوپاتی دیابتی در دیابت نوع دو را تجربه کردند.
غلات، گوشت قرمز و ماهی سرشار از تیامین هستند و همچنین این ماده مغذی 

اغلب به غذاهایی مانند غلات صبحانه، نان و پاستا نیز افزوده می شود.

سرمقاله

سازنده رئالیتی شو »ناتو«؛

»ناتو« بازیگر خراب کُن نیست
ســازنده رئالیتی شــو »ناتو« می 
گوید: این برنامه یک رئالیتی شــوی 
شــریف است که در پی خراب کردن 
وجهه بازیگــران یا به تعبیری بازیگر 

خراب کُن نیست.
او همچنین با بیان اینکه ابتدا قرار 
بود جواد رضویان به عنوان گرداننده، 
در »ناتو« حضور داشــته باشــد، در 
عین حال تاکید می کند: محمدرضا 

علیمردانی از بهترین انتخاب ها بود.
مهدی صفی یــاری، تهیه کننده 
و کارگــردان »ناتو« دربــاره کلیت 
فضــای ایــن رئالیتــی شــو، دلیل 
انتخــاب محمدرضــا علیمردانی به 
عنــوان گرداننده، علــت انتخاب نام 
برنامه و دستمزدهای هنگفت برخی 
بازیگران برای حضور در رئالیتی شوها 

توضیحاتی را ارائه کرد.
او با بیــان توضیحی درباره فضای 
کلــی »ناتو«، بیــان می کند: فضای 
»ناتو« با دیگر رئالیتی شــوها تفاوت 
دارد؛ چراکه آنها بیشــتر گیم )بازی( 
هســتند؛ بــه خصــوص »مافیا« و 
»پدرخوانده«. »جوکر« هم که کلا بر 
فضای کمدی طراحی شده است اما 
»ناتو« تلفیقی از این دو است؛ یعنی 
هم خنده دارد و هم گیم است. درصد 
بازی در »ناتو« همانند »پدرخوانده« 
به اندازه ای نیست که شرکت کننده 
ها درگیر بازی شوند و خنده هایش 
هم مثل »جوکر« نیســت که مدام 

بخندیم.
وی یادآور می شــود: ســاختار 
»ناتــو« از برنامــه ای خارجی الهام 
گرفته شــده است. در انتهای تیتراژ 
هم نــام برنامه خارجی را می آوریم؛ 
بــا این تفاوت کــه آن برنامه خنده 

نــدارد و ما بــا یکســری تغییرات 
توانســتیم »ناتو« را بسازیم. ضمن 
اینکه نمونه خارجــی این برنامه، با 
حضور ســلبریتی ها ســاخته نمی 
شود و شرکت کننده ها افراد معمولی 
هســتند. اما به دلیل اینکه مردم ما 
ســلبریتی دوست دارند ما از حضور 
آنها استفاده کردیم. خنده و یکسری 
چالش هایی را هم به ساختار برنامه 

اضافه کردیم تا کمی جذابتر شود.
ســازنده رئالیتی شو »ناتو« تاکید 
می کنــد: »ناتو« برایمان ریســک 
بزرگــی بود. طبیعی اســت وقتی ما 
بــه برخی بــازی ها مثــل »مافیا«، 
»جوکر«و »پدرخوانــده« عادت می 
کنیم، یک بــازی جدید که می آید 
تا به آن عادت کنیــم زمان می برد 
و کمی ریسک پذیر و پر خطر است 
امــا من ترجیح دادم این کار را انجام 
بدهم؛ ضمن اینکه تاکنون بازخوردها 
از این برنامه خوب بوده و خداراشکر 
بازیگران هم خیلی دوســت داشتند. 
نمی خواهــم تعریــف کنــم اما فکر 
می کنــم »ناتو« یک رئالیتی شــوی 
شــریف اســت و بازیگر خراب کن 
نیســت. نام نمی برم در اکثر رئالیتی 
شوهایی که تا به حال پخش شده اند 
یا یک بازیگــر آنقدر بالا می رود و از 
طرفی یک بازیگر بسیار پایین می آید 

و خراب می شود.
صفی یــاری در عین حال تصریح 
می کند: ســعی کردیــم در »ناتو« 
بازیگر خراب کُن نباشــیم و مخاطب 
لذت ببرد تا خدای ناکرده کســی را 
کم هوش نشــان ندهیم و دیگری را 
خیلی باهوش. شــخصا ایــن نگاه را 
دوست ندارم و تلاش کردم در »ناتو« 

به آن برســم. حــالا نمی دانم چقدر 
موفق بودم اما تلاشــم بر این اساس 
بوده است. شاید اگر این رویه را پیش 
بیشــتری هم  نمی گرفتم مخاطب 
جذب می کردیم اما ترجیحم بر این 
بود تا شرافتی که در ذهن از بازیگران 
داریم، حفظ شــود. ان شــاءالله که 
مردم  این برنامه به معنی حقه بازی 
و کلاهبرداری بود اما ما برای معادل 
این کلمه در فارسی، عبارت مناسبی 
پیدا نکردیم؛ بــه همین خاطر از نام 
»ناتو« استفاده کردیم. در زمان قدیم 
به آدم هایی که کمی خُرده شیشــه 
داشــتند، می گفتند ناتو؛ به همین 
دلیل اســم »ناتو« را انتخاب کردیم؛ 
یعنی آدم هایی که کمی با بقیه فرق 

دارند و خرده شیشه دارند.
کارگردان »ناتو« در پاسخ به اینکه 
چطور شــد برای اجرا به محمدرضا 
علیمردانی رســیدید؟ خاطرنشــان 
می کند: آقــای علیمردانی رفیق ۱۴ 
ساله بنده هستند و برایم مثل برادر 
می مانــد. تمام زیــر و بم اخلاقش 
و ویژگی هایــش را از همه بهتر می 
شناســم. ابتدا قرار بود از آقای جواد 
رضویان بــرای اجرا اســتفاده کنیم 
که صحبت هم کردیم و ایشــان هم 
قبول کردند اما قسمت نشد و مشغول 
کاری بودنــد که هماهنگ نشــد در 
خدمتشان باشــیم تا اینکه به آقای 
علیمردانی رسیدم. همه مردم بیشتر 
وجه جــدی آقای علیمردانی را دیده 
اند اما ایشــان قابلیت هــای زیادی 
دارند. انتخاب مجری »ناتو« برایم بر 
دو وجه بود. یکی هوش بالا و دیگری 

قدرت بداهه گویی.
صفی یاری همچنین درباره طرح 

سوالات مســابقه که با وجود عجیب 
و ســخت بودن چقدر بــه بالا بردن 
اطلاعــات عمومی مــردم کمک می 
کند؟ توضیح می دهد: ســوالاتمان 
قطعــاً وجه اطلاعــات عمومی دارند 
چون نمی توانیم بگوییم فلان ســوال 
وجود ندارد و یا اشتباه و خیالی است. 
همه چیز واقعی طراحی شده است اما 
وجه طنز برایمان مهم تر بود که بامزه 
طراحی شده باشند و بیشتر شوخی را 

وارد صحنه کنیم.
این کارگردان ســپس در پاسخ به 
اینکه فکر می کنید برنامه ای مانند 
»ناتو« تا چه زمان بتواند ادامه داشته 
باشد؟ اظهار می کند: به نظرم »ناتو« 
مثل »مافیــا« قابلیت ادامه دار بودن 
دارد و می تواند از مشــاغل مختلفی 
افــراد را وارد کند. از نگاه من »ناتو« 
قابلیت تولید و پخش ۱۰۰ قسمت را 

هم دارد.
صفی یاری ســپس درباره حضور 

شــرکت کننــدگان )بازیگــران( در 
رئالیتی شــوها و اینکه چقدر سعی 
شده در انتخاب بازیگران تنوع ایجاد 
شود و گروهی از بازیگران مدام تکرار 
نشوند؟ می گوید: مگر ما کلًا در ایران 
چه تعداد بازیگر داریــم؟ گروهی از 
بازیگران ما هستند که کلًا هیچ کجا 
حاضر نمی شــوند، یکسری بازیگران 
هم هستند که لطف دارند و همه جا 
می روند. برخی بازیگران هم هستند 
کــه مثلا می گویند ما فقط در برخی 
تاک شــوها حضور پیــدا می کنیم؛ 
بنابراین افرادی کــه بازی می کنند 
واقعا تعدادشان محدود است. ما نمی 
توانیــم که از خودمــان بازیگر خلق 
کنیم. ما هم نمی خواهیم افراد را تکرار 
کنیم اما یکسری بازیگران هستند که 
به بازی کردن علاقه دارند و همه جا 
هم می روند. همین باعث می شــود 
ما هم از همان ها اســتفاده کنیم و 
به نظرم تکرارشان هم ایرادی ندارد. 

همه این نقد را بر ما وارد می کنند اما 
واقعاً تعداد بازیگران ما محدود است.

کارگردان »ناتو« در پایان صحبت 
هنگفتی  دستمزدهای  درباره  هایش 
که برخی بازیگران بــرای حضور در 
رئالیتی شــوها دریافــت می کنند، 
در پاســخ به اینکه چقدر این مسئله 
صحت دارد؟ چنین بیان می کند: من 
رئالیتی شوهای دیگر را نمی دانم اما 
واقعاً در »ناتو« ۹۰ درصد بازیگران به 
من لطف داشــتند. من در کار خودم 

حداقل چنین چیزی را ندیدم.
گفتنی است، رئالیتی شوی جدید 
»ناتو« با اجرای محمدرضا علیمردانی 
از دوشنبه ـ چهارم اردیبهشت ماه ـ 
در شبکه نمایش خانگی عرضه شده 

است.
»ناتــو« در ۲۱ قســمت پخــش 
خواهد شــد. هر قسمت از این برنامه 
زمانی بین ۵۱ دقیقه تا یک ساعت و 

۲۰ دقیقه دارد. 

رئیس سازمان سینمایی در هفتمین روز 
برگزاری نمایشگاه بین المللی کتاب تهران، از 

این رویداد فرهنگی بازدید کرد.

به گزارش ســرزمین پویا به نقل از اداره  
کل روابــط عمومی ســازمان ســینمایی، 
محمد خزاعی در حاشــیه این بازدید، کتاب 

را رســانه ای قدرتمند، فراگیــر، تاثیرگذار و 
قابل دســترس معرفی کرد و گفت: هر چه 
استقبال از کتاب و کتابخوانی در بین مردم 
بیشتر باشد به همان اندازه تحول، پیشرفت و 
ارتقای فرهنگی در آن جامعه سهل الوصول تر 
خواهد بود. غنــای فرهنگ کتابخوانی یکی 
از شــاخصه های بارز جوامع پیشرفته است و 
قطعا هر چه جامعه بیشــتر به سمت کتاب 
سوق پیدا کند، می توان به آینده آن امیدوارتر 

بود.
وی افــزود: ضریب نفوذ کتاب در جامعه، 
آینده آن را تضمین می کند. در جامعه ما به 
علت گذشــته پرباری که در حوزه فرهنگ و 
تمدن وجود دارد، همواره کتاب و کتابخوانی 

در آن از اهمیت بالایی برخوردار است.
رئیس سازمان سینمایی با اشاره به ارتباط 
عمیق دنیــای کتاب و ســینما عنوان کرد: 
بســیاری از دستاوردهای ســینما از طریق 
کتاب محقق شــده اســت. کتاب از همان 
ابتدای ظهور سینما، حضور پررنگ و تعیین 
کننده ای در شناســاندن و معرفی ســینما 
داشــته و قدرت و قدمت این رسانه را به ما 

یادآوری می کند. وی با توضیح اینکه چشم 
انداز آینده ســینمای ایران بــا کتاب پیوند 
خورده است، گفت: یکی از چالش های امروز 
فیلم ها و ســینمای ما، فقدان متون قوی و 
بحران فیلمنامه است. این در حالی است که 
حوزه کتــاب و اقتباس ادبی می تواند کمک 
بســیاری به ســینما کرده و بخشی از کم و 
کاســتی های محتوایی آثار را جبران کند. با 
همه تلاش هایی کــه در زمینه اقتباس در 
سینما انجام شــده به جز چند مورد ، هنوز 
از همه ظرفیت های اقتباس در حوزه سینما 
استفاده نشده و اساسا یکی از مشکلات امروز 
ســینما عدم اقتباس و فقر استفاده از متون 

ادبی است.
خزاعی افــزود: اقتباس، راهــکاری برای 
بهبود وضعیت کیفی فیلم هاست و سینمای 
غرب نیز از این نیاز غافل نبوده و آثار بزرگ 
ســینمایی زیادی را بر اساس  کتب تاریخی 
یا رمان ها ســاخته اند. سینمای ایران هم به 
بازروایی تصویری و سینمایی کتاب ها بویژه 
در حوزه دفاع مقدس و ادبیات کودکان نیاز 

دارد تا شاهد تولیدات آثار فاخر باشد.

وی با اشــاره به لزوم نشــر کتاب هایی با 
موضوع سینما تاکید کرد: زمانیکه به تاریخ 
ســینما در ۱۰۰ سال گذشته نگاه می کنید 
به نقش کتاب در شــکل گیری، گســترش، 
معرفی و قوام یافتن پدیده ســینما بیش از 
گذشته آگاه می شوید. کتاب یار دیرین سینما 
و یکی از شاخص ترین ابزار گسترش سینما 
بوده اســت. با وجود همه پیشرفت هایی که 
در حوزه سینما اتفاق افتاده، همچنان کتاب 
یکی از ابزارهای مهم و کارآمد در تاریخ نگاری 
سینما، آموزش و پژوهش این هنر محسوب 
می شــود که انبوه علاقمنــدان، هنرمندان، 
دانشــجویان و عموم مردم از امکان استفاده 
از آن برخوردارند. رئیس ســازمان سینمایی 
برگزاری نمایشــگاه کتاب را در کنار رویداد 
بزرگی چون جشــنواره  اجتماعی  فرهنگی 
فیلم فجر یکی از رویدادهای مهم در ســطح 
ملی و منطقه ای دانست و ادامه داد: جایگاه 
این نمایشــگاه در بین مــردم جامعه کاملا 
تثبیت شده اســت. این نمایشگاه میعادگاه 
بزرگ فرهیختگان کشور از نسل های مختلف 

است که باید آن را به فال نیک گرفت.   

معاون فرهنگی بنیاد سینمایی فارابی 
درباره یکی از سیاســت های تولید فیلم 
توسط این نهاد در سال ۱۴۰۲ بیان کرد: 
روند فارابی در سال ۱۴۰۲ در حوزه تولید 
تامین سلایق مخاطب سینما را در اولویت 
قرار می دهد و صرفا قصد ندارد فیلم برای 

شرکت در جشنواره بسازد.
مسعود احمدیان معاون فرهنگی بنیاد 
سینمایی فارابی درباره معیارهای صندوق 
پروانه)توسعه سینمای کودک و نوجوان( 
بیان کرد: در حال حاضر سامانه دریافت 
طرح ها بسته شده است و فرآیند خوانش 
و بررسی آن ها در حال انجام است. آنچه 
برایمان در انتخاب ها مهم است در وهله 
اول طــرح فیلمنامه و میزان جذابیت آن 

است. 
وی ادامــه داد: در واقــع ایده آل ها و 
خواســته های فارابی به عنــوان متولی 
صنــدوق پروانه در راســتای حمایت از 
سینمای کودک و نوجوان نیز در فراخوان 
ایــن صندوق قبــل تر اعلام شــده بود. 
البته نه به این معنا که فیلمســازانی که 

طرحی متفاوت از موضوعات گفته شــده 
ثبت کرده اند طرحشــان  مورد توجه قرار 
نمی گیرد، بلکه در این فرآیند رویه کشف 
اســتعدادها و طرح های خــوب نیز طی 
می شود و ممکن است با توجه به شناخت 
صورت گرفته و قابلیت های فیلمساز بعدها 

ساخت اثر دیگری به او سپرده شود.
وی در پاســخ به این کــه آیا در این 
فرآیند کلینیک فیلمنامه فارابی نیز جهت 
اصلاح برخی طرح هــا دخالت دارد یا نه، 
بیان کرد:نه کلینیک فیلمنامه در ارتباط 
با فیلمنامه هایی اســت کــه قبل تر تهیه 
کننده و کارگردانش نهایی و فیلملنامه اش 
نیز مورد تایید فارابی قرار گرفته است اما 
به دلیل این که فیلمنامه آن لازم اســت 
است ارتقا یابد، متن در اختیار یک گروه از 
متخصصان قرار می گیرد تا با اصطلاحاتی 
ارتقــا پیدا کند اما صنــدوق پروانه صرفا 

پذیرای طرح های متقاضیان بوده است.
وی دربــاه تعداد طرح هــای مدنظر 
فارابــی برای حمایت از ساخت شــان در 
صنــدوق پروانه بیان کــرد: ۲۱۲ طرح و 

فیلمنامه در ســامانه به ثبت رســید که 
انتخاب نهایی بســتگی بــه قابلیت های 
داستانی و جذابیت  طرح ها دارد. همچنین 
با توجــه به تورم اقتصــادی و بالا رفتن 
پیوسته هزینه های تولید فیلم، نمی توان 
به طور دقیق گفــت حداقل بودجه لازم 
برای ســاخت یک فیلم حرفه ای در حال 
حاضر چند میلیارد اســت. ضمن این که 
ممکن است تا تابستان امسال که معمولا 
بازه زمانی تولید فیلم ها در سینمای ایران 
است، قیمت ها باز هم بالاتر رود.بنابراین با 
توجه به همه جوانب و این شرایط، میزان 
بودجه حمایتی و تعداد فیلم ها مشخص 
خواهد شد. وی در پاسخ به برخی حواشی 
نمایش دو فیلم فارابــی در تلویزیون در 
نوروز ۱۴۰۲ بیان کرد: امروزه این دیزالو 
و در هم رفتــن مدیوم ها به خودی خود 
یک اتفاق اســت و جای بررسی دارد. اما 
باید این ســوال را از خود بپرســیم بین 
سینمایی که نســل ما می رفت و در یک 
سالن با غلیان هیجان و احساسات جمعی 
برای شادی یا غمگین شدن همراه با فیلم 

قرار می گرفت، آیا همچنان این تعریف از 
سینما به عنوان یک ســرگرمی کارکرد 
دارد؟ در دهه ۶۰ قرار گرفتن در ســالن 
سینما شــاید یک آیین بود؛ اما آیا واقعا 
امــروز هم این برخورد و نگاه به ســینما 

وجود دارد ؟!
وی ادامه داد: ضمن این که امروز دیگر 
بعــد از بحران کرونا یا با راه اندازی و رونق 
گرفتن پلتفرم ها، اساســا عادات مخاطب 
در ارتباط با تماشای فیلم تغییرات جدی 
کرده است. همچنین پیشرفت تکنولوژی 
و کیفیــت تلویزیون هایی که در بعضی از 
خانه ها وجود دارد، گاهی دســت کمی از 
سالن سینما ندارد. ضمن این که ما وقتی 
درباره سینمای کودک و نوجوان صحبت 
می کنیم، ممکن است برخی از خانواده ها 
ترجیح بدهند فرزندشان در کنار خودشان 
در خانه فیلم ببیند، بنابراین باید تمام ابعاد 
این ماجــرا را در نظر گرفته و بعد قضاوت 
کنیــم. وی با اشــاره به اهــداف صندوق 
توسعه ســینمای کودک و نوجوان عنوان 
کرد: صندوق پروانه و برگزاری جشــنواره 

بین المللی فیلم های کــودکان و نوجوانان 
باعث می شود بســیاری از ساختارهای ما 
در سینمای کودک و نوجوان قابل بازنگری 
باشد و به این فکر کنیم که یک فیلم کودک 
و نوجوان باید دارای چه ارزش هایی باشد 
که این نیاز را در خانواده ها و فرزندانشان 
ایجاد کند و این مسئولیت ما را در انتخاب 
طرح ها و حمایت از آن ها سخت تر می کند. 
به نظرم با روند فارابی در سال ۱۴۰۲ تامین 
سلایق مخاطب ســینمارو برای نهاد ملی 
سینمای ایران مهم تر است و فارابی صرفا 
قصد ندارد فیلم برای شرکت در جشنواره ها 
بســازد. با این وجود تــلاش می کنیم به 
اصطــلاح چرخ را هم از نــو اختراع نکرده 
باشیم و صندوق پروانه خروجی درخوری 
داشــته باشد. وی درباره حداقل و حداکثر 
طرح های منتخب بــرای تبدیل به فیلم 
کودک و نوجوان توضیــح داد: با توجه به 
بودجه ای که در اختیار داریم پیش بینی من 
دست کم حمایت از سه طرح و حداکثر ۵ 
طرح برای ساخت فیلم است. مگر این که 
یا بودجه در زمان تخصیص کفاف ساخت 

این تعداد را ندهد یا کیفیت آثار ارسال شده 
برای انتخاب و قطعیت مناسب نباشد اما 
به نظرم انتخاب ۴ طرح منطقی تر است تا 
دست کم برای هر فصل بتوانیم اکران یک 
فیلم کودک و نوجوان را داشــته باشــیم. 
احمدیان درباره ســقف بودجه حمایت از 
فیلم ها نیز بیان کرد: تخصیص چه مقدار 
از بودجه به هریــک از طرح های منتخب 
بســتگی به خود طرح و قصــه، موضوع و 
شرایط مربوط به آن دارد، برایمان مطلوب 
تر است. میزان تخصیص بودجه به هر یک 
از فیلم هــا نیز باید گام به گام و با توجه به 
برآوردها و برنامه ریزی هایی صورت گرفته 
در ادامه کار مشخص شود. فعلا در مرحله 
بررسی طرح ها هســتیم و برای اعلام هر 

قطعیتی کمی زود است.

معاون فرهنگی فارابی: فارابی قصد ندارد صرفا برای شرکت در جشنواره فیلم بسازد

رئیس سازمان سینمایی در سی وچهارمین نمایشگاه کتاب؛

ســینما به فقر اقتباس از متون ادبی 
دچار است
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